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رئیس جمهور در آمریکا 14 دیدار مهم داشت؛

صف سران برای 
گفت وگو با روحانی در نیویورک

جانقربان: مدیران علوم پزشکی به جای حل مشکل و رعایت ضوابط شهری سعی در پاک کردن صورت مسئله دارند

انتقاد شهرداری قم از دانشگاه علوم پزشکی

فرمانده انتظامی استان خبر د اد:

کاهش 36 درصدی جرایم در استان قم

یک عضو جامعه روحانیت: با جامعه مدرسین همکاری تنگاتنگی داریم

 وقتی تندروها چشم رییس را دور دیدند؛

تقسیم کار اصولگرایان 
برای زیرسوال بردن 

ریاست لاریجانی
دیروز  کاری  برنامه  از  با خروج سه دستورکار  همزمان 
پارلمان، چند نفر از اصولگرایان مجلس در اقدامی هماهنگ 
نحوه مدیریت لاریجانی و هیات رییسه مجلس را زیرسوال 
بردند. به گزارش ایلنا، همزمان با آغاز به کار مجلس شورای 
اسلامی پس از تعطیلات سه هفته ای، نمایندگان اصولگرا با 
هماهنگی و تقسیم کاری جالب توجه، نسبت به نحوه مدیریت 

پارلمان از سوی علی لاریجانی انتقاد کردند.
از آن که محمدحسین فرهنگی در  این اساس، پس  بر 
تذکری نسبت به قرار گرفتن سه مورد از دستورکارها در 

برنامه کاری دیروز صحن علنی انتقاد کرد و ...
توصیه مهم به متقاضیان »ویزای اربعین«

آیت الله مقتدایی: همکاری انتخاباتی جامعه مدرسین و جامعه روحانیت مثل سابق نیست

انشقاق جامعتین 
در انتخابات 96

جامعتین برای انتخابات ریاست جمهوری سال 96 کاندیدا دارند؟ اینکه دو تشکل روحانی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
و جامعه روحانیت مبارز برای انتخابات 96 به یک کاندیدای واحد می رسند یا خیر؟ سوالی است که این روزها در بسیاری از 

محافل سیاسی مطرح است...

دیدار با 13 رئیس دولت و دبیر کل سازمان ملل، جلسه 
اندیشکده های آمریکا  با علمای مذهبی و صاحب نظران 
و مصاحبه با شبکه NBC و پاسخ به سوالات رسانه های 
بین المللی در یک کنفرانس خبری، ماحصل سفر سه روزه 
بود. حجت الاسلام والمسلمین  نیویورک  به  رئیس جمهور 

در  حضور  برای  گذشته  سه شنبه  روحانی  حسن 
عازم  متحد  ملل  سازمان  عمومی  مجمع  هفتادویکمین 
ایالات متحده آمریکا شد. رئیس جمهور ساعت 12 ظهر 
)به وقت محلی( در فرودگاه جان اف کندی نیویورک، مورد 

استقبال سفیر و کارکنان دفتر نمایندگی ایران  ...
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روزنامه صبح ایران
رئیس دفتر رئیس جمهوری ضمن تشریح دستاوردهای سفر حسن روحانی به 
نیویورک و حضور در مجمع عمومی سازمان ملل متحد، گفت: دیپلماسی فعال ایران 
و تعریف عملیاتی ما از تعامل سازنده، گسترش مناسبات با همه کسانی است که می 

خواهند با ایران، روابط خوب و دوستانه داشته باشند.
محمد نهاوندیان درباره روزهای پرکار سیاستمداران کشورمان در سفر به مقر دائمی 
سازمان ملل گفت: ثمرات و اثرات رویکرد دولت تدبیر و امید در سه سال گذشته در 
دیدارها و مجمع عمومی سازمان ملل متحد مشاهده شد. وی درباره دستاوردهای 
سفر رئیس جمهوری به نیویورک گفت: رئیس جمهوری درحاشیه اجلاس های جنبش 

عدم تعهد و مجمع عمومی سازمان ملل متحد 24 دیدار داشت که 9 
دیدار با سران کشورها و اقتصادهای مهم بود و 11 دیدار هم با مقامات 
کشورهای غیر اروپایی و 3 دیدار هم با مقامات همسایگان ایران یعنی 
پاکستان، ترکیه و عراق بود. وی با بیان اینکه این ترکیب نشان می 

دهد دیپلماسی فعال ایران و تعریف عملیاتی ما از تعامل سازنده، 
گسترش مناسبات با همه کسانی است که می خواهند با ایران ، 

روابط خوب و دوستانه داشته باشند، افزود: این همان نکته ای 
است که مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای هیئت دولت ...

محمد نهاوندیان تاکید کرد:

اقتصاد و اشتغال اولویت های آینده دولت
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عکس: مجتبی محمد لو8

فخری از مفاخر قم
پاسداشت علی موسوی گرمارودی چهره ماندگار شعر و ادب
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تازه نفس هایی بجای رسایی و کوچک زاده 

 دلواپسان 
10 نفره بازی 

می کنند
 چند ماه مانده به پایان کار دولت و برگزاری انتخابات 
سرنوشت ساز ریاست جمهوری که این بار به جای خردادماه، 
شد،  خواهد  برگزار   96 اردیبهشت  در  و  زودتر  کمی 
اصولگرایان که پس از سیطره 12 ساله بر مجلس می خواهند با 
همین توان باقی مانده، محبوبیت دولت را در اقصی نقاط کشور 
به چالش بکشند و برای اجرای این تاکتیک، نیاز به بازیکنانی 
تاثیرگذار دارند؛ نمایندگانی که بتوانند همه چیز را به گردن 
دولت بیاندازند و با دستاویزهایی همچون FATF و برگزاری 

فلان کنسرت و اکران فیلم و ... به دولت فشار بیاورند.
حالا چندماهی است که دیگر خبری از حمید رسایی، 
آقاتهرانی،  مرتضی  زاکانی،  علیرضا  کوچک زاده،  مهدی 
مهرداد بذرپاش، سیدمحمود نبویان، بیژه نوباوه وطن، مسعود 
میرکاظمی و دیگرانی که در یکی دو سال پایانی مجلس نهم 
به عنوان »دلواپسان مجلسی« معروف شدند، نیست. مجلس 
این روزها بیش از هر زمان دیگری، از سال 92 تا کنون سعی 

دارد با شعار اعتدال گره از مشکلات بگشاید...

شهرداری سلفچگان در نظر دارد براساس ابلاغیه شماره 1568 

مورخ95/1/23 و همچنین مجوز شورای اسلامی شهر نسبت به 

واگذاری بهره برداری از جایگاه CNG خود واقع در ابتدای اتوبان 

سلفچگان - اراک  بصورت اجاره یکساله و قابل تمدید تا  چهار سال 

از طریق مزایده عمومی اقدام نماید، لذا شرکتهای دارای صلاحیت 

از شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی می توانند، جهت دریافت 

اسناد و کسب اطلاعات بیشتر به آدرس: استان قم ، شهر سلفچگان 

، میدان ولی عصر)عج( شهرداری سلفچگان مراجعه و یا با شماره 

تلفن02533663777  تماس حاصل فرمایند.

1- ضمانت نامه شرکت در مزایده به مبلغ 146/000/000 ریال به  صورت 

واریز نقدی و یا ضمانتنامه بانکی با اعتبار حداقل3 ماه باشد.

2- تاریخ  فروش اسناد تا 10 روز کاری پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

می باشد.

3- شهرداری در رد یا قبول هریك از پیشنهادات مختار است.

4- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده خواهد بود.

 CNG  آگهی واگذاری بهره برداری جایگاه
شهرداری سلفچگان

روابط عمومی شهرداری سلفچگان

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(
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 زیر پوست توطئه
28 سال پس از توقف آتش جنگ هشت ساله ایران و 
عراق، اکنون می توان تحلیل واقعگرایانه تری از چرایی تحمیل 

جنگ به نظام انقلابی و نوپای جمهوری اسلامی داد.
حمله اشغالگرایانه ارتش بعث عراق با حمایت مادی و 
معنوی غالب قدرت های جهانی هرگز نمی توانست با سودای 

سقوط نظام انقلابی ایران همراه باشد. چنین تصوری از هجوم به خاک ایران ممکن بود تنها 
رژیم ماجراجوی صدام حسین را دلخوش کند اما واقعگرایان به درستی باور داشتند که از 

هم پاشی نظام نوپای ایران در آن مقطع محال می نمود.
مصداق این مدعا در همان لحظات شروع جنگ نمایان شد؛ تقویت انسجام ملی در پرتو 
ارزش های انقلابی و دینی و رهبری مقتدرانه که سرمایه آحاد ایرانیان در دفاع از  تمامیت 
ارضی و نظام سیاسی بود. بنابراین ماجراجویی ارتش بعث با تشویق غالب قدرت های غربی 

و شرقی علیه ایران را باید در انگیزه ای دیگر یافت.
مجروح کردن نظام نوپا و ناتوان کردن آن در تحقق برنامه های انقلابی اش، اصلی ترین 
هدف تحمیل جنگی بود که هشت سال به درازا کشید. این جنگ بهترین فرصت های 
نظام جمهوری اسلامی را در نهادینه کردن دستاوردهای خود به عنوان الگویی بی بدیل در 

خاورمیانه و بلکه کشورهای در حال توسعه مورد آماج قرار داده بود.
اگر از منظر بالا به جنگ تحمیلی بنگریم آنگاه بازی چندگانه قدرت های جهانی نیز در 
شیوه تعامل با طرف های جنگ مفهوم تر می شود. آنها در تلاش برای ناتوان کردن انقلاب 
ایران در تأثیرگذاری بر مفهوم "دولت _ ملت" در منطقه  خاورمیانه توافق داشتند. به زعم 
دشمنان انقلاب، خطر انقلاب ایران در آن مقطع قدرت جاذبه آن برای مردمی بود که با 
عبور از تجربه های ناقص و کج دار و مریز ناسیونالیسم، سوسیالیسم و دولت های بی بنیاد، 
حالا شاهد استقرار نظامی بودند که استقلال و آزادی را در چارچوب باورهای دینی دنبال 
می کرد. بدیهی است تحمیل جنگ هرگونه فرصت برای برنامه ریزی در خدمت به توسعه 
کشور را مطابق با شعارهای کلیدی نظام انقلابی مختل می کرد. اولویت دفاع از تمامیت 

ارضی همه برنامه ها را زیر تأثیر خود قرار می داد.
اینکه آیا قدرت های مخالف با ارزش های انقلابی ایران در اهداف خود موفق بوده اند یا 
نه؟ بحث دیگری است که در تحلیل واقعی چرایی تحمیل جنگ باید آن را مطالعه کرد. اما 
اهداف دشمنان انقلاب ایران تنها زخمی کردن نظام سیاسی نبود، بلکه این جنگ افروزی 
برای برنامه های بلند مدت تری انجام شد که فرایند آن در ماجراجویی های رژیم صدام در 
اشغال کویت، جنگ های اول و دوم خلیج فارس و حالا بی ثباتی های دامن گستر در اندام 

منطقه قابل تحلیل است.
قدرت های جهانی علیرغم پایان جنگ سرد هنوز هم برای وضعیت ناپایدار منطقه توافق 
دارند. آنان در این کار مشوق تشدید معمای قدرت در منطقه اند؛ هنوز هم نبود ساختار 
مستحکم دولت _ ملت در کشورهای خاورمیانه و وجود دولت های ضعیف از امتیازات 
آنان به حساب می آید. بحران ناکارامدی دولت ها، تشویق گرایش های جدایی طلبانه قومی 
و قبیله ای، حمایت از خشونت های سیاسی و اقدام برای جلوگیری از جذابیت هرگونه 
شعایر وحدت بخش در پیکره خاورمیانه، راهکار سوداگری قدرت ها برای منطقه ای است که 

بی  ثباتی پیکرش را زخمی کرده است.
ایرانیان در دفاع مقدس خود مقابل هجوم تجاوزکارانه ارتش بعث، تصویری از انسجام و 
وحدت ملی را به نمایش گذاشتند. اگرچه در جنگ هشت ساله فرصت های گرانباری هزینه 
شد ولی ایرانیان نشان داده اند در موقعیت سازی در سخت ترین فرصت ها هنرمندند. اکنون 
هنر ایرانیان باید خنثی سازی توطئه ای باشد که دشمنان برای ناپایدار کردن خاورمیانه در 
دست اجرا دارند. این هشیاری و هنر خنثی سازی توطئه ها، استمرار دفاع مقدس ایرانیان 

خواهد بود.

از هاله  نور تا رویای کور
...ما به نیویورک که رفته بودیم، قبل از آن که برویم خیلی 
جوسازی بود، تهدید کرده بودند که اگر بیای، دستگیرت 
می کنیم. گفتم: من می آیم. گفتند: پس امنیت را برقرار 
نمی کنیم. گفتم: پس حتما آنجا خبری هست که مخالفت 
می کنند. من می آیم.خودشان آنقدر علیه ما تبلیغ کرده 

بودند که همه گوش ها و چشم ها را به سمت ما متوجه کرده بودند که این هیأت کی 
هست...

داستان هاله نور محمود احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم اینگونه ادامه می یابد: 
"وقتی در خیابان ها راه می رفتیم، به هر ساختمانی می رفتیم، همه توجهات به سمت هیأت 
ایرانی بود، کأنه هیچ کس دیگری نبود. من روز آخری که سخنرانی کردم، تقریبا همه سران 
بودند یکی از همان جمع به من گفت: »وقتی تو شروع کردی »بسم ا..« و »اللهم« را گفتی، 
من دیدم یک نوری آمد، تو را احاطه کرد و تو رفتی تو یک حصنی، یک حصاری. تا آخر؛ 
من خودم هم اینو احساس کردم که فضا یک دفعه عوض شد و همه حدود بیست وهفت، 
هشت دقیقه تمام، این سران مژه نزدند. این که می گم مژه نزدند، غلو نمی کنم، اغراق نیست. 
چون نگاه می کردم، همه سران مبهوت مانده بودند. انگار یک دستی همه آنان را گرفته 
بود، آنجا نشانده بود. چشم ها و گوش هایشان را باز کرده بود که ببینند از جمهوری اسلامی 

پیام چیست. "
ششم آذر 84 واقعه هاله نور احمدی نژاد بر سر زبان ها افتاد. و حالا بیش از ده سال از 
این داستان جذاب می گذرد. اتفاقات فراوانی در دوره ریاست احمدی نژاد به وقوع پیوست 
که کیفیت زندگی مادی و معنوی طبقه متوسط و طبقه ضعیف و در نهایت جامعه شریف 
ایرانی را به مخاطره انداخت. تعطیلی نهادهای مدیریتی نظارتی و تخصیص بودجه و انحلال 
شوراهای عالی کشور؛ عدم مشورت پذیری از متخصصان و همچنین بی نیاز دانستن گروه 
مدیریتی احمدی نژاد از تبعیت از برخی اصول عرف و منطقی باعث شد که وی در سالهای 
پایانی ریاستش به نازل ترین درجه اقتدار و محبوبیت بین مردم و مدیران و سران فرو افتد.

شاهکار او در انتصاب سعید مرتضوی به ریاست سازمان تامین اجتماعی پس از بروز 
واقعه جانکاه کهریزك و پیش از آن در یازده روز خانه نشینی اش کار را به جایی رسانید که 

جز طیف اندکی از سیاسیون تازه کار در کنار او باقی نماندند.
اینها همان کسانی بودند که پیام مردم شریف در انتخابات یازدهم ریاست جمهوری را 
نیز نشنیدند و اگر هم شنیدند برنتابیدند. اما چنانچه گروه های همسو با ایشان، فریاد بلند 
ملت شریف و نجیب و پرتحمل ایران در رای به دولت تدبیر و امید و گفتمان اعتدال را باور 
نکردند این بار باید بدانند که بروز و ظهور دولتی دیگر توسط احمدی نژاد به کلی از ذهن 

به دور است. و آن هاله نور یك دهه است خریدار ندارد.
در طی روزگار دولتهای احمدی نژاد، آئینه روزگار، زندگی مردم شریف را رنجور 
می نمود. این نه به دلیل کج بودن آئینه فلک بود و نه به سبب سیاه کاری مردم و غرغر بیجا 

که ایرانی جماعت شریف است و نجیب است و پرتحمل.
رنجوری مردم از این بود که دولت نهم و دهم به رغم تمام شعار هایش "از آوردن پول 
نفت بر سر سفره مردم تا پاکدست بودن در تمام تاریخ" عمده هم و غم خود را نه صرف 
معیشت و عزت ملت که به حواشی گذرانید و نظر کارشناسان و صلحا و دلسوزان  را به هیچ 

گرفت و تصور گزاف می نمود که مردم از شرایطشان راضی اند! 
حالا باز همسویان ایشان در فکر تدارکات و بازگشت به مدیریت کشور هستند. این 
آرزوی اینان اگرچه خنده دار است اما باید اعتراف کرد در ذهن این افراد و شخص احمدی 
نژاد آرزویی بسیار قابل اعتناست. اینچنین است که وی و همفکرانش به مراسم های مختلف 
می روند. دانشگاه بساط کرده اند. به سفرهای استانی مختلف می روند و توجهی هم ندارند 

که جماعت استقبال کننده از تعداد محافظین و خودی ها هم کمتر است.
سایه اقبال دولتمردان کابینه نهم و دهم با روی کار آمدن دولت یازدهم نه تنها کمرنگ 
شد که پاك از روی دیوار سیاست محو گردیده. این چندین روزه از گوشه و کنار می شنویم 
که در شورای نگهبان هیچ نظر مثبتی به حضور او در انتخابات سال 96 نیست و حتی 
مقامات نیز وی را در این باره نهی کرده اند. تاریخ مکتوب و تاریخ شفاهی ایران گواه این 
مدعاست که مردم نجیب و شریف عمدتا فرصت طولانی مدت به دولتمردان می دهند؛ 
اما اگر این فرصت از کف برود اعتماد مردم برگشت ناپذیر خواهد شد.احمدی نژاد  عزت 
و معیشت و آبروی خلق را به بازی داد.او شرافت و عزت مردم را به چالش کشید و رفت. 
تحرکات همسویان او نشانه این مهم است که این افراد  از مطالبات ملت شریف شناختی 
ندارند طرفه اینکه اهمیتی نیز بدان نمی دادند و بعد از این نیز نمی دهند. برای اینان رسیدن 
به قدرت و ترکتازی مهم است حتی اگر به قیمت رنجوری خلق باشد. روندی که هرگز به 
منصه ظهور نمی رسد و مردم فهیم همان سه سال و اندی سال پیش با سلام به دولت تدبیر 
و امید با این گروه خداحافظی بلند و بالایی کردند. رسیدن به مسند دوباره ریاست جمهوری 

جز رویایی کور برای احمدی نژاد نخواهد بود.

سرلشکر محمد باقری:

روس ها دنبال کسب دانش تولید 
پهپاد از ایران هستند

رییس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکیدبراینکه تولید دانش می تواند از کارهای اساسی 
باشد،تصریح کرد: حتی امروز میدان سوریه و عراق در میارزه با تروریست ها نیز رقابتی برای 

تولید دانش می تواند باشد.
سرلشگر محمد باقری صبح دیروز در مراسم آغاز سال تحصیلی در دانشگاه عالی دفاع 
ملی با اشاره به اهمیت کاربرد علم در مبارزه با تروریست ها در عراق و سوریه افزود:امروز 
پهپادهایی با برد بلند مقری را در حد یک متر مربع مورد شناسایی و هدف قرار می دهند 
که علم آن در اختیار یکی دو کشور است، روس ها هم به شدت به دنبال کمک ما برای 
دستیابی به علم این پهپادها هستند؛ البته امریکایی ها هم از این دانش برخوردار و اسرایلی 
ها به واسطه امریکا از این دستاورد برخوردار شده اند. سرلشکر باقری با اشاره به اینکه باید 
تجارب علمی دوران دفاع مقدس تدوین و تدریس شود خاطرنشان کرد: دانشگاه عالی دفاع 
ملی زمانی می تواند مفید باشد که جایگاه خود را بخوبی در بین نظامیان پیدا کند. وظیفه 

ما آموزش و مهارت افزایی در سطوح راهبردی است.

حجت الاسلام دکتر روحانی: 

گسترش و تعمیق روابط با آفریقا 
از اصول سیاست خارجی ایران است

رییس جمهوری، گسترش و تعمیق روابط با کشورهای آفریقایی و از جمله کنیا را از 
اصول  سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران دانست و تاکید کرد: تهران از ارتقای سطح 

همکاری های تهران – نایروبی بویژه در  حوزه اقتصادی استقبال می کند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در دیدار موتوری جاستین 
ادناهون رییس مجلس کنیا افزود: کنیا از کشورهای دوست  جمهوری اسلامی ایران در 
آفریقا است و شرایط پس از برجام و لغو تحریم ها، زمینه را برای توسعه همکاری های دو 
کشور  بیش از پیش فراهم کرده است.  وی به توانمندی های جمهوری اسلامی ایران در 
حوزه خدمات فنی و مهندسی اشاره کرد و اظهارداشت: تهران آماده است  در اجرا وپیشبرد 

طرح های کنیا در بخش نیرو، راهسازی، سدسازی و حوزه های انرژی مشارکت کند.
رییس جمهوری همچنین گفت: دولت  کنیا می تواند با فراهم کردن تسهیلات لازم، 

شرایط را برای حضور و سرمایه گذاری شرکت های بخش خصوصی ایران هموارتر  سازد. 
روحانی تقویت ارتباط مراکز دانشگاهی، علمی و فناوری ایران و کنیا در کنار گردشگری 
را ضروری دانست و  گفت: پارلمان ها و تقویت بیشتر ارتباط میان دو ملت ، می تواند روابط 
دو کشور را بیش از پیش مستحکم سازد.  وی در ادامه با یادآوری موضوع تروریسم به 
عنوان یک معضل برای همه جهانیان در دوره کنونی بر  ضرورت برخورد ریشه ای با این 
معضل تاکید کرد. رییس جمهوری تصریح کرد: ایران و کنیا در این عرصه نیز می توانند 
با یکدیگر و در سطوح منطقه ای و بین المللی همکاری کنند.  رییس مجلس نمایندگان 
کنیا نیز در این دیدار تاکید کرد که کشورش مصمم به توسعه و ارتقای سطح همکاری ها 
با جمهوری  اسلامی ایران در همه عرصه ها است و اجرای برجام این زمینه را بیش از پیش 
فراهم کرده است.   موتوری جاستین ادناهون خاطرنشان کرد: ایران در حوزه های فنی و 
مهندسی پیشرفت های خوبی داشته است و دولت کنیا شرایط و  تسهیلات لازم را برای 

حضور شرکت های ایرانی و مشارکت آنها در طرح های کنیا فراهم کرده و خواهد کرد. 

مصطفی کواکبیان: 

FATF جناحی نشود
 FATF یک عضو فراکسیون امید با بیان اینکه برخوردهای صورت گرفته با قرارداد
همچون برخوردها با برجام است،  گفت: اگر آقایان بحث فنی و تخصصی دارند را حتماً باید 

مطرح کنند ولی خواهش ما این است که بحث جناحی نشود.
مصطفی کواکبیان در اخطاری با استناد به اصل 94 قانون اساسی در پایان جلسه علنی 
دیروز )یکشنبه( مجلس، گفت: انگار دوستانی که در مورد FATF نظر می دهند یادشان 

رفته این مصوبه در دولت قبل تصویب شده و شورای نگهبان نیز آن را تأیید کرده است.
وی افزود: این آقایان امروز طوری همه چیز را زیر سوال می برند که انگار عده ای 
وطن فروش می خواهند در موضوع اقدام ویژه مالی اسرار بانکی را به خارجی ها بدهند. در 
این رابطه بارها وزیر اقتصاد توضیح داد. این نماینده اصلاح طلب مجلس با تأکید بر اینکه 
تمام مصوبات شورای عالی امنیت ملی به تأیید مقام معظم رهبری می رسد،  گفت: این 
برخورد کردن همچون برخوردی است که با برجام صورت گرفت. خواهشم این است که 
بحث را جناحی نکنید البته اگر کسی دلسوزانه بحث فنی و تخصصی دارد باید حتماً مطرح 
کند وگرنه بحث سیاسی و جناحی جایی در مباحث تخصصی ندارد. کواکبیان همچنین 
در تذکری با استناد به ماده 24 آیین نامه در مورد وظایف هیأت رئیسه به موضوع تقدیر از 
برخی نمایندگان ایثارگر در جلسه علنی مجلس اشاره و اظهار کرد: در شرایطی امروز این 
تقدیر صورت گرفت که در فراکسیون امید ما نمایندگان آزاده و جانباز و برادر سه شهید 
داریم که از آنها تقدیر نشد. وی افزود: امروز از کسانی تقدیر شد که همه از یک جریان 
خاص بودند. گویا دفاع مقدس هم جناحی شده. حال اینکه نباید دفاع مقدس و ارزش ها را 
جناحی کنیم. درخواست ما این است که رعایت های لازم صورت گیرد و توازنی برقرار شود.

قاسمی در واکنش به سخنان وزیر خارجه امارات؛

تکرار ادعاهای بی اساس 
واقعیات تاریخی را تغییر نمی دهد

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، وزیر خارجه امارات را به واقع 
گرایی و اجتناب از تکرار اتهامات واهی و بی اساس توصیه کرد و گفت: تکرار ادعاهای بی 

اساس واقعیات تاریخی را تغییر نمی دهد.
بهرام قاسمی روز یکشنبه اظهارات تکراری و بی اساس عبدالله بن زاید در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد را رد کرد و اظهار داشت: تلاش وزیر خارجه امارات برای 
فرافکنی و متهم ساختن دیگران به بی ثبات کردن اوضاع منطقه در حالی صورت می گیرد 
که ابوظبی در سال های اخیر نقش سنتی محافظه کارانه خود را به نفع بازیگران تندرو و 
جنگ افروز منطقه کنار گذاشته و به جای کمک به کاهش تنش ها، مشوق عمیق تر شدن 
شکاف ها و گسترش جنگ افروزی بوده است. وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
همواره بر این باور بوده و هست که آنچه منطقه را در لبه پرتگاه مصائب و فجایع جبران 

ناپذیر قرار می دهد، سیاست های حمایتی از تروریسم تکفیری بوده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ایران با تاکید بر این که جزایر سه گانه ایرانی جزو لاینفک 
قلمرو سرزمینی جمهوری اسلامی ایران است، افزود: تکرار ادعاهای بی اساس واقعیات 
تاریخی را تغییر نمی دهد. قاسمی با تاکید بر لزوم اتخاذ سیاست های واقع بینانه و ضد 
خشونت و تروریسم از سوی تمامی کشورهای منطقه برای عبور از ناآرامی های کنونی، وزیر 

خارجه امارات را به واقع گرایی و اجتناب از تکرار اتهامات واهی و بی اساس توصیه کرد.
به گزارش ایرنا، وزیر خارجه امارات متحده عربی روز شنبه در سخنرانی خود در مجمع 
عمومی سازمان ملل مدعی شد: ایران از زمان دستیابی به توافق هسته ای با قدرت های 

جهان در سال گذشته به هیچ وجه وقت را برای تضعیف امنیت منطقه تلف نکرده است.

واکنش اطرافیان احمدی نژاد
 به خبر منع او از کاندیداتوری

چند روزی است خبری در محافل خبری کشور دست به دست می شود مبنی بر اینکه 
محمود احمدی نژاد از حضور در انتخابات آینده منع شده است. این خبر که ابتدا جدی 
به نظر نمی رسید با صحبت های محمدرضا باهنر رنگ و بوی جدی بودن به خود گرفت. 

هرچند اطرافیان احمدی نژاد آن را تأیید نمی کنند.
رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری و یکی از بزرگان جریان اصولگرایی در نشست 
ماهانه جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به این خبر، اظهار کرد: قرار بود این مسأله رسانه ای 
نشود اما شد. آقای احمدی نژاد به عنوان یکی از گزینه های قوی برای انتخابات ریاست 

جمهوری به دلایلی از ورود به انتخابات منع شده است.
اما از سوی دیگر دو نفر از نزدیکان رسانه ای محمود احمدی نژاد این خبر را نه تأیید و 
تکذیب می کنند و تأکید دارند که اخبار مربوط به مقام معظم رهبری باید از منابع رسمی 
منتشر شود و به چنین اخباری نمی توان رسمیت داد. علی اکبر جوانفکر در گفت وگو با 
ایسنا، درباره صحبت های باهنر می گوید: مگر آقای باهنر مسئول نشر مطالب مربوط به مقام 
معظم رهبری است؟ این سوال برای ما هم وجود دارد که مطالب مربوط به رهبر انقلاب 
چطور از مجاری دیگری منتشر می شود. اگر مطلبی به رهبری نسبت داده شده، دفتر ایشان 
اگر لازم بدانند توضیحاتی می دهند. اشخاص دیگر نباید در این زمینه اظهار نظر کنند و من 
هم نباید اظهار نظری داشته باشم. وی در پاسخ به این سوال که آیا احمدی نژاد در چند ماه 
گذشته با رهبر انقلاب دیداری داشته است یا خیر، اظهار می کند: بله، دیدار داشته اند. اما 

درباره مطلبی که به مقام معظم رهبری نسبت داده شده دفتر ایشان باید اظهار نظر کند.
عبدالرضا داوری یکی دیگر از نزدیکان احمدی نژاد است که درباره این خبر تأکید 
می کند هر خبری مربوط به مقام معظم رهبری اگر خارج از رسانه های وابسته به دفتر 
ایشان یا اطلاعیه های دفتر ایشان منتشر شود اعتبار ندارد. این خبر هم چون از مجاری 
رسمی منتشر نشده طبیعتاً اعتبار و حجیت ندارد. وی همچنین درباره صحبت های باهنر 
در این زمینه، تصریح می کند:  مگر آقای باهنر سخنگوی مقام معظم رهبری هستند؟ مسأله 
روشن است. جریانی می خواست یک علمیات روانی ایجاد کند. وی در پاسخ به این سوال 
که آیا احمدی نژاد در این مدت با مقام معظم رهبری دیداری داشته است یا خیر، بیان 
می کند: اطلاع رسانی دیدارهای مقام معظم رهبری به عهده ما نیست. داوری در ادامه تأکید 
می کند: آقایان شایعه پردازی و شایعه پراکنی درباره مقام معظم رهبری نکنند؛ چون جایگاه 
ایشان نقطه اتکاء همه آحاد ملت و حساس است و نباید از جایگاه ایشان در رقابت ها و حذف 
رقبایمان سوءاستفاده کنیم. وی در پایان می گوید: این یک روش غلط است. همه نیروهای 
کشور باید جایگاه مقام معظم رهبری را حفظ کنند و در عین حال همواره دیدگاه ها و 

نظرات رهبر معظم انقلاب باید مبنای عمل برای همه نیروهای انقلاب باشد.

عضو هیات رئیسه مجلس:

سوریه و عراق امروز پاره ی تن ایران هستند
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: همگان حتی کسانی که شعار نه 
غزه نه لبنان ، جانم فدای ایران، سر دادند می دانند هم غزه و هم لبنان و هم سوریه و عراق 

امروز پاره ای از تن ایران اسلامی است.
اکبر رنجبر زاده در نطق میان دستور خود در جلسه علنی صبح دیروز یک شنبه مجلس 
با تبریک هفته دفاع مقدس اظهار کرد: به راستی حضرت آقا و مقتدای ما نشانه ای از طرف 
خداوند برای ما است چرا که معجزات و پیش بینی های ایشان برای همگان حتی دشمنان 
ایران اسلامی به وضوح دیده می شود. ما باید بدانیم آمریکایی ها و مزدوران و همپیمانان قسم 

خورده که روبروی اسلام ناب محمدی ایستاده اند همیشه دشمنان ما باقی خواهند ماند.
رنجبرزاده در ادامه با بیان اینکه دشمنی آمریکا برای ملت ایران یک موضوع همیشگی 
و مداوم و پایدار است، تصریح کرد: امروز مثلث شوم آمریکایی، صهیونیستی و سعودی در 
منطقه ی خاورمیانه شکل گرفته و برای بدنام کردن اسلام ناب محمدی در تلاشند بتوانند 
حاشیه ی امنی را برای صهیونیست ها ایجاد کنند و از منابع و ذخایر منطقه به  نحوه احسن 

بهره برداری و استفاده کنند و بین مسلمانان تفرقه ایجاد کنند.

سرمقاله

رئیس دفتر رئیس جمهوری ضمن تشریح دستاوردهای 
سفر حسن روحانی به نیویورک و حضور در مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد، گفت: دیپلماسی فعال ایران و تعریف 
عملیاتی ما از تعامل سازنده، گسترش مناسبات با همه 
کسانی است که می خواهند با ایران، روابط خوب و دوستانه 

داشته باشند.
محمد نهاوندیان درباره روزهای پرکار سیاستمداران 
کشورمان در سفر به مقر دائمی سازمان ملل گفت: ثمرات 
و اثرات رویکرد دولت تدبیر و امید در سه سال گذشته در 

دیدارها و مجمع عمومی سازمان ملل متحد مشاهده شد.
به  جمهوری  رئیس  سفر  دستاوردهای  درباره  وی 
نیویورک گفت: رئیس جمهوری درحاشیه اجلاس های 
جنبش عدم تعهد و مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
24 دیدار داشت که 9 دیدار با سران کشورها و اقتصادهای 
مهم بود و 11 دیدار هم با مقامات کشورهای غیر اروپایی 
و 3 دیدار هم با مقامات همسایگان ایران یعنی پاکستان، 

ترکیه و عراق بود.

 دیپلماسی فعال مورد تاکید 
مقام معظم رهبری است

وی با بیان اینکه این ترکیب نشان می دهد دیپلماسی 
فعال ایران و تعریف عملیاتی ما از تعامل سازنده، گسترش 
مناسبات با همه کسانی است که می خواهند با ایران ، 
روابط خوب و دوستانه داشته باشند، افزود: این همان نکته 
ای است که مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای هیئت 
دولت بر آن تاکید داشت. اثرات و ثمرات رویکرد دولت در 
سه سال گذشته در دیدارها و مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد مشاهده شد. به گفته نهاوندیان پرداخت جدی به 
مسئله گسترش خشونت و تروریسم و به طور مشخص 
هشدار نسبت به ایدئولوژی نفرت با نام بردن از عربستان که 
سبب گسترش این ایدئولوژی و تعرض به همسایگان شده 
است و تعبیر رژیم آپارتاید برای رژیم صهیونیستی از نقاط 
قوت سخنرانی رئیس جمهوری در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد بود که پژواک و اثرات این سخنان در دیدارها 

قابل درک بود.
رئیس دفتر رئیس جمهوری در ادامه سخنانش گفت: 
اکنون موقعیت جمهوری اسلامی ایران به لطف الهی و به 
همت نیروهای مسلح کشورمان با تدبیر دیپلمات های ما 
و با قدرت اقتصاد برآمده از اقتصادمقاومتی در شرایطی از 
عزت است که دیگران به عنوان مرجع حل مسائل با ایران 

سخن می گویند.

اولویت اصلی دولت، بهبود اقتصاد است
از  دیگری  بخش  در  جمهوری  رئیس  دفتر  رئیس 
سخنانش از بهبود وضعیت اقتصادی کشور به عنوان اصلی 
ترین سیاست دولت نام برد و گفت: اقتصاد ایران به عنوان 
موفق ترین اقتصاد در برخورد با چالش افُت قیمت نفت بوده 
است. این در حالی است که این چالش، دیگر کشورهای 
نفتی را با مشکلاتی مانند افزایش تورم مواجه کرده است 
اما تورم ایران کاهش و نرخ رشد اقتصادی افزایش یافته 

است. نهاوندیان در ادامه سخنانش درباره اعتراض ایران 
به کارشکنی های آمریکا در روند اجرایی برجام گفت: در 
مسئله برجام به کندی ها و اهمال کاری ها دولت آمریکا 
اعتراض داریم. بر اساس متن برجام در پی رفع تحریم های 
هسته ای باید روابط اقتصادی با ایران عادی سازی شود، 
ما به آمریکا معترضیم چون تحریم های اولیه و یک جانبه 

خود را همچنان نگه داشته است.
وی به دستاوردهای برجام اشاره کرد و گفت: بانک 
های کوچک و متوسط در بسیاری از کشورها هم برای 
باز می کنند و  برای ما ال سی  واردات و هم صادرات، 
صادرات غیرنفتی ما افزایش یافته است. در فرصت 8 ماه 
پس از برجام بیش از یک میلیون بشکه به تولید نفت 
کشورمان اضافه شد و مشکل فروش نداریم. در رابطه با 
بیمه کشتیرانی هم مشکلی نداریم و تحریم های مرتبط با 
هسته ای برداشته شد. نهاوندیان ادامه داد: اما اینکه شرایط 
به گونه ای شده باشد که بانک های بزرگ، بدون نگرانی از 
تحریم های اولیه و یک جانبه آمریکا جلو بیایند، آن سرعت 
مطلوب حاصل نشده است که همین موضوع، مایه اعتراض 

ما شده است.

اروپایی ها در اجرای برجام
 با ما همنوا شده اند

در  آمریکا  به  ایران  رسمی  اعتراضات  از  نهاوندیان 
خصوص کارشکنی های این کشور در روند اجرای برجام 
کننده  مذاکره  تیم  که  جلساتی  در  گفت:  و  داد  خبر 
کشورمان در سطح معاون وزیر و وزیر داشت این موضوع را 
پیگیری کرد تا اینکه بالاخره ایران به این تصمیم رسید که 
به طور رسمی این اعتراض را مطرح کند. ایران در زمانی 
این تصمیم را گرفت که اروپایی ها هم با ما هم نوا و هم 
سخن شدند. وی در ادامه با اشاره به یکی از دستاوردهای 
برجام گفت: این یکی از دستاوردهای ما است، اروپایی ها 
هم به آمریکا معترض هستند که چرا همکاری لازم را نمی 
کند و چرا تحریم های یک جانبه و غیر هسته ای را مرتب 

به رخ می کشد.
نهاوندیان اضافه کرد: جلسه وزرای خارجه گروه 5+1 

و وزیر امور خارجه کشورمان و اتحادیه اروپا برگزار شد.
فروش  مجوز  جلسه،  این  از  پیش  ها  آمریکایی 
هواپیماهای شرکت ایرباس و بوئینگ را به کشورمان صادر 
کردند. در بحث برجام این موضوع به طور جدی از سوی ما 
دنبال شد که هم وضعیت مثبت اقتصادی و ظرفیت های 
ایران را باید طرح کنیم و همزمان تناقص رفتار آمریکایی 
ها را به آن ها یادآور شویم که این کار، هم در نطق رئیس 
جمهوری و هم در جلسه کمیسیون مشترک برجام به 

خوبی انجام شد.

به سیاستهای آمریکا در منطقه معترضیم
نهاوندیان با تشریح اعتراض های ایران به سیاستهای 
منطقه ای آمریکا در خاورمیانه تاکید کرد: ما متناسب با 
کنش ها، واکنش نشان می دهیم، یکی از اعتراضات ما 
به آمریکا سیاست های نادرست و فاجعه بار آن در منطقه 

ماست. موضع و تحلیل ایران در 40سال گذشته، همیشه 
درست و مواضع آمریکا همواره غلط و سیاست آمریکا در 
منطقه ماهم همواره مشکل زا بوده است. رویکرد ایران از 

ابتدا فرقه گرایانه نبود بلکه منطقی و صلح طلبانه بود.
رئیس دفتر رئیس جمهوری با بیان اینکه مسیر پیش 
با توفیق مرحله به مرحله در مذاکرات هسته ای و  رو 
برجام هموار شده است گفت: این روند و الگو می تواند 
در دیگر مسائل از جمله سوریه هم به کار گرفته شود. 
لذا موضع ایران از ابتدا این بود که سوریه راه حل نظامی 
ندارد و فقط مردم این کشور می توانند درباره سرنوشت آن 
تصمیم بگیرند. شرایط فعلی تروریسم در عراق و سوریه و 
در مقایسه با دو سال قبل نشان می دهد که ما پیشرفت 
کرده ایم یا طرف مقابل؟ و الآن حرف ما طرفدار دارد یا 
کسانی که برای تقبیح موضع ما پول های هنگفتی هزینه 

کرده اند؟.

 شکایت رسمی ایران از آمریکا
نهاوندیان درباره موضوع مصادره 2 میلیارد دلار از اموال 
ایران در آمریکا نیز توضیح داد: آقای روحانی در نطق خود 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد به صراحت به این 
موضوع پرداخت. شکایتی را که به دیوان عالی دادگستری 

بین المللی کرده ایم به طور جدی دنبال خواهیم کرد.
وی در ادامه افزود: وکلایی قوی در این باره به کار گرفته 
ایم و در محافل سیاسی و حقوقی بین المللی هم آن را 
پیگیری می کنیم. بهره جویی از فضای پسابرجام و نگاه 
اقتصادی به آن اولویت ماست. امور سیاسی را باید در روند 
مطالعه کرد. سالها قبل بسیاری از هم پیشی می جستند 
تا به ایران حمله کنند یا ما را محکوم کنند و سیاست 
ایران مخصوصاً موضوع هسته ای را برای سرکوبمان بهانه 

می کردند.
نهاوندیان به صندلی های خالی مجمع عمومی سازمان 
ملل هنگام سخنرانی نخست وزیر رژیم صهیونیستی نیز 
اشاره کرد و گفت: اخیراً نتانیاهو در سخنرانی هایش به 
قدری از فضای حاکم بر فضای سازمان ملل خشمگین بود 
که به جای مورد خطاب قرار دادن ایران، به سازمان ملل و 
یونسکو حمله ور شد و کار به جایی رسید که دیگر ایران 
را از خاطر برد زیرا دیگر فضای سیاسی جهان تکرار دروغ 
های گذشته را درباره ایران نمی پذیرد. وجه تمایز میان 
گفته های عربستان و صهیونیست ها در سازمان ملل با 

واقعیت ایران سبب سربلندی ما می شود.
نهاوندیان درباره اولویت های کاری دولت در یکسال 
آینده نیز گفت: ما به فرموده مقام معظم رهبری عمل می 
کنیم. لذا اولویت ما اقتصاد است و رسیدن به این مهم، 
ادبیات خاص خود را می طلبد. نبرد و ایستادگی ما در 
هشت سال دفاع مقدس برای قرنها بیانگر این است که 
ملت ایران اگر بخواهد می تواند متجاوزان را سرنگون کند. 
روحیه سلحشوری را باید حفظ کرد اما اولویت ما اقتصاد و 

ایجاد اشتغال برای جوانان ماست.
وی در ادامه گفت: فضای پسابرجام فرصت مناسبی 
برای تولیدکنندگان داخلی به منظور رشد و توسعه صنعت 
و تولیداتشان فراهم می کند. ایران در بخش بین المللی 
به خصوص در بین کشورهای جنبش عدم تعهد جایگاه 
خاصی را کسب کرده و در حوزه اقتصاد حضوری فعال 
تجارت  در سازمان  مثال عضویت  به طور  است؛  داشته 
جهانی برای ایران اعتبار بالایی را به همراه آورده است. اما، 
باید از سر راه تجارت، صادرات و واردات با دیگر کشورها 
موانع موجود را برداشت. رئیس دفتر رئیس جمهوری با 
اشاره به اینکه تقویت بعد اقتصادی جنبش غیرمتعهدها 
از ترتیبات منطقه ای شکل می گیرد، گفت: ایران به دلیل 
پیشینه ارتباطی خوب با همسایگانش می تواند از این 
فرمول به خوبی استفاده کند. در نشست اخیر این جنبش 
هم معلوم شد ایران برای بسیاری از کشورها از جذابیت 
نفتی بالایی برخوردار است و این فرصت مناسبی برای 

شروع و مراودات تجاری با خارجی هاست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، نهاوندیان در پایان 
سخنانش درباره دستاوردهای سفر رئیس جمهوری به کوبا 
و ملاقات با سران این کشور هم اشاره کرد و گفت: این سفر 
دو جانبه بود، ملاقاتی با فیدل کاسترو انجام شد که او از 
خاطرات گذشته اش برای ما صحبت کرد و همچنین برای 

برقراری ارتباط اقتصادی با ما بسیار مشتاق بود.

محمد نهاوندیان تاکید کرد:

اقتصاد و اشتغال اولویت های آینده دولت
اخبــار

جلال خوش چهره

جامعتین برای انتخابات ریاست جمهوری سال 96 
کاندیدا دارند؟ اینکه دو تشکل روحانی جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم و جامعه روحانیت مبارز برای انتخابات 96 
به یک کاندیدای واحد می رسند یا خیر؟ سوالی است که 

این روزها در بسیاری از محافل سیاسی مطرح است. 

آیت الله مقتدایی:
همکاری انتخاباتی جامعه مدرسین و 

جامعه روحانیت مثل سابق نیست
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم می گوید: همکاری 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و جامعه روحانیت مبارز 
تهران برای انتخابات مثل سابق نیست، شاید همکاری های 

جزیی با هم داشته باشند.
آیت الله مرتضی مقتدایی در گفتگو با خبرآنلاین درباره 
فضای سیاسی شهر قم در فاصله 8 ماه مانده تا انتخابات 
ریاست جمهوری سال 96 گفت: من در منابر و سخنرانی 

ها هنوز درباره انتخابات صحبتی نشنیدم و ندیدم.
وی درباره اینکه آیا در دیدارهای شما با شخصیت های 
سیاسی در قم، صحبتی هم از انتخابات ریاست جمهوری 
و مصادیق آن می شود؟ یادآور شد: خیلی کم، ولی اینکه 

کسی از آقایان اظهارنظر رسمی درباره تمایل به کاندیدای 
خاص کند من نشنیدم.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پاسخ به این 
سئوال که آیت الله یزدی بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
سال 92 سخنرانی گلایه آمیزی کرد و گفت "جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در آستانه انشقاق بود"، آیا این 
تشکل روحانی سال 96 در حمایت از نامزد خاصی اعلام 
موضع رسمی می کند یا برای پیشگیری از تکرار اتفاق 
سال 92 سکوت در پیش می گیرد؟، توضیح داد: موضوع 
انتخابات ریاست جمهوری در جامعه مدرسین هنوز مطرح 
نشده است. اول باید بحث و نظرات جمع شود اما وقتی 

هنوز هیچ بحث نشده است، نمی توان پیش بینی کرد.
وی درباره اینکه ممکن است جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم ورودی به انتخابات ریاست جمهوری نداشته 
باشد، گفت: به احتمال قوی برای دعوت مردم به مشارکت 
در انتخابات بیانیه می دهد اما اینکه نامزد تعیین و معرفی 

کند هنوز بحثی نشده است.
مقتدایی درباره همکاری جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم با جامعه روحانیت مبارز تهران برای انتخابات ریاست 
جمهوری افزود:  در حد متعارف شاید و احتمال همکاری 

وجود داشته باشند اما در سطح برنامه های قبلی که با 
هم همکاری می کردند الان نیست چون آن موقع کمیته 
مشترک می گذاشتند و با هم همکاری داشتند، الان آن 
همکاری نیست؛ حالا ممکن است در ضمن قرارهایی که 
پیش بیاید همکاری های جزیی داشته باشند. علی ایحال 

مثل سابق نیست.

یک عضو جامعه روحانیت مطرح کرد
با جامعه مدرسین همکاری تنگاتنگی داریم

این در حالیست که یک عضو جامعه روحانیت مبارز، 
گفت: برای انتخابات آتی با جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

همکاری تنگاتنگی داریم.
پرور  دین  سیدحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه در جلسات اخیر 
جامعه روحانیت، سخن از همکاری با جامعه مدرسین برای 
انتخابات آتی مطرح شده است، اظهار کرد: ما هیچ گونه 
اختلافی با جامعه مدرسین نداریم و برای انتخابات آینده با 

آنها همکاری تنگاتنگی خواهیم داشت.
وی افزود: جامعه مدرسین با جامعه روحانیت برای 

انتخابات آینده جلساتی را نیز برگزار کرده است.

آیت الله مقتدایی: همکاری انتخاباتی جامعه مدرسین و جامعه روحانیت مثل سابق نیست
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نماینده مردم رشت در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه صداوسیما نتوانسته 
برساند،  انجام  به  به خوبی  را  رسالت خود 
گفت: نباید بوی تفرقه از صداوسیما بلند 

شود و این سازمان نباید شکاف ایجاد کند.
اظهار  ایمن آبادی  جعفرزاده  غلامعلی 
رهبری  معظم  مقام  که  آن چنان  داشت: 
موفقیت  و  پیروزی  به  نظام  اگر  فرمودند 
دست یافته صرفاً به خاطر وحدت و همدلی 
و انسجام ملی بوده و هرکس این وحدت را 
خدشه دار کند، در راستای خواست دشمن 

عمل کرده است. 
وی با اشاره به نحوه روایت ضدونقیض 
دفاع مقدس در صداوسیما، افزود:  صداوسیما 
باید در نگاه خود تغییر ایجاد کند چرا که اگر 
موفقیتی در طول هشت سال برای کشور 
حاصل شد، مدیون همه واحدهای نظامی و 

انتظامی هستیم.

خدمات آیت الله هاشمی
 کتمان ناپذیر است

جعفرزاده ایمن آبادی خاطرنشان کرد: 
شخصاً مسائلی که درباره آیت الله هاشمی 
مطرح می شود را قبول ندارم. ایشان فرد 
عاقلی بود که خدمات بسیار ارزنده ای در 
زمان جنگ و پیش و پس از آن به کشور 
داشت و نمی توان این خدمات را کتمان کرد.

او همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
درباره هجمه هایی که علیه آیت الله هاشمی 
ایجاد می شود، گفت: به نظر می رسد عده ای 
آیت الله  به  هجمه  ایجاد  به دنبال  همواره 
هاشمی هستند اما متاسفانه برخی مسائل 
برای  می دهند  قرار  بهانه ای  را  دروغین 
فحاشی به ایشان، و ما هرگز نباید خدمات 

آیت الله هاشمی را نادیده بگیریم.

محسن رضایی در سال های پایانی 
جنگ خسته شده بود

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
در پاسخ به سوال دیگری درباره اظهارات 

پایان  نحوه  درباره  رضایی  محسن  جدید 
آیت الله  با  و اختلاف نظرش  یافتن جنگ 
هاشمی، یادآور شد: فارغ از این که مسائلی 
که درباره آیت الله هاشمی مطرح می شود، 
نظر  به  است،  سیاسی  هجمه های  صرفاً 
می رسد محسن رضایی در سال ها و به ویژه 
روزهای پایانی جنگ دچار خستگی شده 
بود. او گفت: به هرحال، آقای محسن رضایی 
مهمی  بسیار  مسئولیت  جنگ  زمان  در 
برعهده داشت و با این حال، هنوز جوان بود 
و سن و سال کمی داشت و به همین دلیل، 
خستگی ناشی از جنگ هشت ساله را به 

دیگران تعمیم می داد.

مدیریت جهادی جنگ
 در تمام عرصه ها موثر است

او همچنین با اشاره به مدیریت جهادی 
در دوران جنگ تحمیلی اعلام کرد: مدیریت 
جهادی جنگ می تواند در تمام عرصه های 
را  و موفقیت کشور  باشد  موثر  مدیریتی 
و  اقتصاد  در حوزه  و حتی  کند  تضمین 
اصلاح امور اقتصادی و اجرایی کردن اقتصاد 
دوران  جهادی  مدیریت  از  باید  مقاومتی 
دفاع مقدس استفاده کنیم که به ضرس 
قاطع می گویم که بجز این شیوه، راه بجایی 

نخواهیم برد.

بیان برخی اختلاف ها 
در زمان جنگ صلاح نبود

جعفرزاده ایمن آبادی همچنین درپاسخ 
به سوالی درباره اختلاف های ارتش و سپاه 
از جنگ  روایت های ضدونقیض  انتشار  و 
حال،  هر  به  گفت:  هشت ساله،  تحمیلی 
دوران  در  بسیاری  شیرین  و  تلخ  مسائل 
جنگ اتفاق افتاد که در آن زمان باتوجه به 
شرایط خاص جنگی حاکم بر کشور، بیان 
آن به مصلحت نظام و ملت نبود و به مرور 
زمان بسیاری از این مسائل ارزش اطلاعاتی 
و امنیتی خود را از دست می دهد و با بازتر 

شدن فضا، می توان به آن پرداخت.

جعفرزاده ایمن آبادی :

نباید از صداوسیما بوی تفرقه بلند شود

یادداشت

خبـــر

مهدی تهرانی



3 اقتصادی
دوشنبه -پنجم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4108

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

2راهکاردولت برای تسویه بدهی ها

مقاومت بانکها در برابر تعهدات جدید
رئیس کانون بانکها و موسسات اعتباری خصوصی از مقاومت بانکها در مقابل تعهدات 
جدید دولتی خبرداد و گفت: دولت از محل تسعیر ارز و اوراق خزانه، بدهی خود را با بانکها 

تسویه خواهد کرد.
کوروش پرویزیان با تاکید بر ضرورت سرعت بخشیدن به پرداخت بدهی دولت به بانکها و 
پیمانکاران بخش خصوصی گفت: بدهی دولت به بانکها باید پرداخت شود تا قدرت اعتباردهی 
آنها ارتقاء یابد، البته برای این موضوع پیشنهاداتی مطرح و مصوب شده که به نظر، گام رو به 

جلویی برای این است که بخشی از تعهدات گذشته دولت به بانکها کم شود.
رئیس کانون بانکها و موسسات اعتباری خصوصی افزود: البته مهمتر از پرداخت بدهی های 
دولت به بانکها، باید مقاومت کنیم که تعهدات جدیدی به دوش بانکها گذاشته نشود، این 
موضوعی واجد اهمیت است؛ ضمن اینکه نظم مالی در هزینه کرد بخش دولتی را نیز فراهم 
خواهد آورد؛ بنابراین هم مهم است که بازپرداخت تعهدات گذشته صورت گیرد و هم مهم تر 

آن است که تعهدات جدیدی به بانکها اضافه نشود.
وی تصریح کرد: دولت از محل تسعیر ارز و نیز انتشار اوراق خزانه، قرار است که بدهی خود 
را با بانکها تسویه کند، اما نیاز است که بازار ابزارهای مالی کشور توسعه یابد، چراکه ظرفیت 
خوبی در این بخش داریم که باید کمک کنیم ابزارهای جدید در بازار مالی در سایه آن، ایجاد 
شود؛ حتی پیشنهاد ما این است که در آ ینده، ابزارهای مالی که در سطح بین المللی قابل 

استفاده است نیز به این ابزارها اضافه شود.
به گفته پرویزیان، دولت باید اوراق قابل خرید و فروش در بازارهای بین المللی را نیز منتشر 
کرده و کمک کند بانکها و نهادهای مالی بتوانند اوراقی را در سطح بین المللی برای جذب 

سرمایه گذاری خارجی منتشر کنند تا مقداری جذب منابع از این طریق هم صورت گیرد

در نشست اوپک موضع ایران تغییر نخواهد کرد

آیا عربستان کوتاه می آید؟
 با نزدیک شدن به نشست اوپکی ها و غیراوپکی ها ابهاماتی در رابطه 

با توافق ایران و عربستان به وجود آمده است.
کمتر از یک هفته دیگر،جلسه اعضای اوپک و غیراوپک برای 
بررسی طرح فریز نفتی،حفظ میزان تولید و صادرات نفت خام برگزار 
می شود؛ این نشست برخلاف نشست قبلی در کشور الجزایر برگزار 
خواهد شد و احتمال بسیار قوی ایران در این نشست شرکت خواهد 

کرد.
 اما آیا این طرح اجرایی خواهد شد ؟چه قیمتی برای نفت 

در شرایط فعلی منطقی است؟
 دبیر کل اوپک می گوید:» بیژن نامدار زنگنه، وزیر نفت ایران و 
رئیس جمهور حسن روحانی به من اطمینان داده اند که هر کاری 
ممکن باشد در پیوند دادن اعضای اوپک و کشورهای خارج از اوپک 
به یکدیگر انجام خواهند داد؛ من کاملا از این اطمینان بخشی های 

داده شده در جریان مذاکرات ماه جاری در تهران راضی هستم.«
کرد. مطرح  تهران  به  سفر  از  پس  را  اظهارات  این  بارکیندو 

او مذاکرات با ایران را»بسیار مهم« خوانده بود و از سویی نشست 
الجزایر را نشست مهمی ارزیابی کرده بود.به گفته او»ابزارهای ویژه 
سیاستگذاری باید مورد بررسی قرار گیرد و پس از مرور، تحلیل و 
درک کامل چشم انداز بسیار پویا و پیچیده بازار انرژی، روی آنها 

توافق شود.«
  خطرهایی که ایران را تهدید می کند

شرکت نکردن ایران در نشست اوپک ممکن است تبعاتی به همراه 
داشته باشد که حضور ایران می تواند مانع آن ها شود.

به گفته جواد یارجانی مدیر اسبق امور اوپک وزارت نفت در این 
نشست فارغ از اینکه چه تصمیمی گرفته شود، آنچه برای ایران 
مهم است نه تنها باز پس گیری جایگاه قبلی ایران در پیش از 
تحریم هاست بلکه حرکت به سمت موقعیتی است که با ذخایر و 

پتانسیل ما متناسب باشد.
 یارجانی می گوید:»حضور ایران در نشست روزهای 26 تا 28 
سپتامبر)5 تا ۷ مهر ماه( که در حاشیه  نشست مجمع بین المللی 
انرژی در الجزایر برگزار خواهد شد به ضررش نخواهد بود،زیرا این 
مهم این است که ایران در این نشست شرکت کند و توضیحاتی را 

ارایه دهد تا برخی ها از شرایط موجود سو استفاده نکنند.

در همین حال پایگاه خبری بلومبرگ آمریکا به نقل از سه منبع 
اعلام کرد:» ایران و عربستان سعودی یک هفته پیش از برگزاری 

نشست غیررسمی اوپک در الجزایر با یکدیگر دیدار کردند.«
برای مذاکرات  افزایش آمادگی ها  به منظور  قرار است  ظاهرا 
غیررسمی وزرای نفت سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و 
روسیه در الجزایر، ایران و عربستان سعودی به همراه قطر در وین مقر 

این سازمان با یکدیگر گفت و گو کنند.
بلومبرگ نیز گزارش داده که مذاکرات رو در روی ایران و عربستان 
سعودی به عوان 2 عضو مهم اوپک و رقیب منطقه ای نشان می 
دهد که تلاش ها برای رسیدن به توافق با وجود تردید و بدبینی بازار 

نسبت به آن، همچنان ادامه دارد.
این درحالی است که بلومبرگ در نظرسنجی از 23 تحلیل گر نفت 

نوشته است که نشست هفته آینده اوپک بدون رسیدن به توافق، 
پایان خواهد یافت.

  عربستان کوتاه می آید؟
درحالی برخی منابع از پیشنهاد جدید نفتی عربستان به ایران برای 
پیوستن به طرح فریز نفتی خبر داده اند،مقامات وزارت نفت ایران 
معتقندند که این پیشنهاد نباید بر فعالیت های توسعه ای بخش نفت 

ایران تاثیرمنفی داشته باشد.
از سویی رویترز به نقل از منابع آگاه نفتی نوشت که:» عربستان 
سعودی در جریان مذاکرات با ایران به طور مشروط با کاهش تولید 

نفت خود برای تقویت قیمت ها موافقت کرده است .«
به گفته این افراد مقامات عربستان در ماه جاری به مقامات ایرانی 
پیشنهاد کرده اند اگر تهران تولید نفت خود را در سطح کنونی فریز 

کند ریاض هم تولید نفت خود را تا سطح اوایل سال جاری میلادی 
کاهش خواهد داد.

برخی کارشناسان نیز اتخاذ سیاست حمایت از قیمت  نفت به 
جای حفظ سهم بازار را نتیجه نافرجام ماندن سیاست های نفتی 
سعودی ها در بازار نفت می دانند.به گفته آنان فشار بر اقتصاد ایران 
با نیت سیاسی و همچنین از دور خارج کردن نفت شیل آمریکا با 
هدف اقتصادی، مهم ترین اهداف سیاست قبلی سعودی ها محسوب 
فشار  می کند  تاکید  سعودی ها  عقب نشینی  این  حال  می شود. 

اقتصادی نفت ارزان در حال عبور از آستانه تحمل این کشور است.
سعودی ها هنوز بر این پیشنهاد تاکید می کنند که تصمیم به 
کاهش تولید خود را در برابر توقف رشد تولید ایران اجرایی می کنند 
که البته این تئوری  را می توان به منزله شکست اهداف سعودی ها در 
بازار نفت قلمداد کرد. در واقع عربستان که به دنبال وارد کردن فشار 
بر ایران با کاهش قیمت نفت است، خود بیش از ایران تحت فشار 

قرار گرفته است.
نوسان غیراوپکی ها 

 برخلاف اعضای اوپک که بعضا بر اجرای طرح فریز نفتی تاکید 
دارند،مواضع غیراوپکی ها چندان روشن نیست. وزیر اقتصاد روسیه 
معتقد است که ایده جذب مشتری برای طرح فریز نفتی که توسط 
عربستان اعلام شده، منجر به افزایش قیمت نفت در بازار نمی شود.

سیلوانو اخیرا هشدار داده که حتی اگر توافقی هم در همین رابطه 
انجام شود، افزایش قیمت نفت موقتی خواهد بود و این توافق تاثیر 
بلند مدتی بر بازار نفت نخواهد گذاشت، زیرا این موضوع باعث تشویق 
بقیه کشورها برای افزایش بیشتر تولید می شود. کمتر از یک هفته 
دیگر قرار است اجلاس مجمع جهانی انرژی در الجزایر برگزار شود 
و در حاشیه این نشست هم کشورهای عضو اوپک یک نشست غیر 
رسمی خواهند داشت تا برای چهارمین بار طرح فریز نفتی را بررسی 
کنند. در روزها و هفته های پیش تلاش مشترکی از سوی کشورهای 
عضو و غیرعضو اوپک برای مدیریت بازار عرضه نفت یا آنچه فریز 

نفتی خوانده شده، به صورت فشرده در جریان است.
در حالی که کارشناسان می گویند در نشست آتی موضع ایران 
تغییر نخواهد کرد، اما سناریوهای متفاوتی در این راستا قابل طرح 

و پیشامد است.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1-رای شماره 139560330001008821مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001003520 آقای نادر علی محمدی فرزند رجب 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 105 مترمربع پلاک شماره 11038/3۷/1244 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

2-رای شماره 139560330001012231 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000215 خانم منصوره عرفانی خواه فرزند علی سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 8۷ مترمربع پلاک شماره 5986/1 اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.
3-رای شماره 139560330001011531 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001382 خانم پروانه اسماعیلیان دهاقانی فرزند 
آیت اله در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 153/62 مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع درقم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
4-رای شماره 139560330001011530 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001381 خانم زهری باریکلو فرزند محمد ابراهیم 
در یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 153/62 مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
5-رای شماره 139560330001011529 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001380 آقای محمد خالقی فرزند عباس در یک 
ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 153/62 مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
6-رای شماره 139560330001011528 مربوط به پرونده کلاسه 13941144300010013۷9 آقای احمد سبز آبادی فرزندمحمد حسین 
دی یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 153/62 مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع درقم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
۷-رای شماره 1395603300010114۷9 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001001950 آقای اسمعیل کریمی رزوه فرزند شکرالله 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 105/92 مترمربع پلاک شماره 2۷ فرعی از 11038 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

ادراه یک قم.
8-رای شماره 139560330001012230 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000805 آقای مهدی فرزانه موحد فرزند عباس سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 8۷ مترمربع پلاک شماره 5986/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
9-رای شماره 139560330001009003 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001863 آقای حسن نیاخوب قوزوللو فرزند طیب 
علی ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 64/52 مترمربع پلاک شماره 260 فرعی از 1 اصلی واقع در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

10-رای شماره 139560330001008836 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001001012 آقای محمد رسول روزبه فرزند علی 
خاص سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 123/50 مترمربع پلاک شماره 109۷9 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
11-رای شماره 13956033000100883۷ مربوط به پرونده کلاسه 139111443000100۷96۷ آقای محمد محسن روزبه فرزند علی 
خاص سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 123/50 مترمربع پلاک شماره 109۷9 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
12- رای شماره 13956033000100968۷ مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001398 آقای سید مهدی محمودی فرزند سید 
حسن ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۷۷/20 مترمربع پلاک شماره 10980 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

13-رای شماره 139560330001008۷40 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001345 آقای صباح منیری کوپایی فرزند 
عبدالامیر ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 134/35 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 10453 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
14-رای شماره 139560330001011406 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000۷23 آقای محمد حصاریان فرزند فتح اله سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 115/10 مترمربع پلاک شماره 10۷90 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم.

15-رای شماره 13956033000101140۷ مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001000226 خانم زهره زند فرزند حسن سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 115/10 مترمربع پلاک شماره 10۷90 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
16-رای شماره 13956033000101165۷ مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001001305 آقای حسن کریمی مغانی فرزند حسین 

ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 132 مترمربع پلاک شماره 10451 اصلی واقع درقم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
1۷-رای شماره 139560330001003656 مربوط به پرونده کلاسه 139211443000100132۷ آقای ابوالفضل بختیاری زاده فرزند علی 
محمد ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 13۷/80 مترمربع پلاک شماره 10458 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

18-رای شماره 139560330001011832 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009102 آقای عباس برزین فرزند محمد 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 42/50 مترمربع پلاک باقیمانده 6893 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

19-رای شماره 139560330001010855 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000033 خانم مرضیه روشن  فر فرزند علی اصغر 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 96/83 مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 104۷4 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
 20-رای شماره 13956033000100۷625 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001010454 آقای محمدرضا شریفی فرزند سلیمان 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 240 مترمربع پلاک شماره 12 فرعی از 11198 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
21-رای شماره 1395603300010043۷1 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001003581 آقای حمید احمدی نیا فرزند محمد 
علی سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 201/15 مترمربع پلاک شماره 1042۷ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
22-رای شماره 1395603300010043۷2 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001003580 خانم کلثوم اکبری فرزند علی سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 201/15 مترمربع پلاک شماره 1042۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
23-رای شماره 139560330001011808 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001000513 آقای محمد غفاری فرزند حسین سه 
دانگ مشاع از ششدانگیک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 126 مترمربع پلاک باقیمانده 10456 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
24-رای شماره 139560330001011815 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001000515 خانم نرجس کیال فرند هادی سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 126 مترمربع پلاک باقیمانده 10456 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.
25-رای شماره 139560330001011633 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000061 آقای محمد رضا پاکدامن فرزند اصغر 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت99/83 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10541 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
26-رای شماره 139560330001002539 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001003112 آقای ابراهیم عباسی فرزند حسن 

ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷2 مترمربع پلاک شماره 10424 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
2۷-رای شماره 1395603300010092۷2 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430001000848 آقای احمد فرخی فرزند حاجی محمد 

ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 14۷ مترمربع پلاک شماره 10951 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/21  تاریخ انتشار دوم: 1395/0۷/5
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

 هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دوقم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002015680 شماره  1-رای 
1391114430002004904 آقای ولی اله غلامی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 96 فرعی از 

1999 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018۷22 شماره  2-رای 
1391114430002005896 آقای جعفرآقا یاری فرزند وجیه اله قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48/90 مترمربع پلاک شماره فرعی از 

2180 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002015609 شماره  3-رای 
139111443000201180۷ آقای اسد جهان آرا فرزند عربعلی قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷2 مترمربع پلاک شماره 180 فرعی 

از 18۷۷ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 2 قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018364 شماره  4-رای 
از  قسمتی  در  خیراله  فرزند  حشمتی  اسداله  آقای   1391114430002008۷26
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 12950 مترمربع پلاک 

شماره 4 فرعی از 22۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018036 شماره  5-رای 
139111443000200819۷ آقای فتحعلی محمودی دیبا فرزند ترابعلی در قسمتی 

از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 12۷/66 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2213 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002016۷35 شماره  6-رای 
از  درقسمتی  فرزندحسینعلی  گائینی  فاطمه  خانم   1391114430002008124
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62 مترمربع پلاک شماره 3 

فرعی از 2281 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002016980 شماره  ۷-رای 
1391114430002002613 خانم مریم دهشیری فرزند محمد علی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65/90 مترمربع پلا ک 

شماره فرعی 22۷6 اصلی واقع در بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002015088 شماره  8-رای 
قسمتی  در  نوروزعلی  فرزند  شیری  اقامعلی  آقای   1391114430002005352
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷5 مترمربع پلاک 

شماره29۷ فرعی از 1953 اصلی واقع در بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018122 شماره  9-رای 
1391114430002008291 آقای جواد عاصم آبادی فرزند علی اکبردر قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136/20 مترمربع پلاک 

شماره 236 فرعی از 1950 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002013650 شماره  10-رای 
1391114430002002416 آقای علی عرب خانی فرزند نجفعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷5/94 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 1۷42 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13956033000201۷304 شماره  11-رای 
1391114430002001205 آقای بهلول سلمانی زاده آراباطان فرزند احمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 1۷41 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395603300020169۷۷ شماره  12-رای 
139111443000200413۷ آقای محمد عبدی زاده فرزند نصرت اله درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷2 مترمربع پلاک شماره 

948 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/21 
تاریخ انتشار دوم: 1395/0۷/5
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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 وزیر کشاورزی جمهوری خلق چین اعلام کرد که از محصولات کشاروزی با کیفیت ایرانی 
در سفره های مردمش استقبال می کند و علی رغم اینکه چین با پیوستن به سازمان تجارت 
جهانی تعرفه های یکسانی برای واردات محصولات مختلف دارد، برای تسهیل تجارت دو جانبه 

کشاورزی بین ایران و چین تعرفه های آن ها بررسی و در صورت نیاز اصلاح می شود.
"هان چانگ هو" دیروز در دومین نشست مشترک کارگروه کشاورزی ایران و چین اظهار 
کرد: چین برای توسعه همکاری و روابط دو جانبه دو کشور در زمینه های مختلف کشاورزی 
از جمله تبادلات فناوری، کاشت، شیلات، سرمایه گذاری و توسعه تجارت استقبال بسیاری 
می کند و همچنین ایران به عنوان یکی از گذرگاه های مهم کمربند سبز جاده ابریشم است 
که توافقات مناسبی در این زمینه بین دو کشور برای توسعه و پیشرفت طرح های تعریف شده 

صورت گرفته است.
وی افزود: در زمینه تجارت محصولات کشاورزی بین دو کشور چین با جدیت از محصولات 
اینکه حجم صادرات کشاورزی  ایرانی استقبال می کند و علی رغم  با کیفیت  کشاورزی 

قرنطینه ای بین دو کشور می تواند در توسعه این مبادلات تجاری موثر باشد.
هان چانگ هو ادامه داد: در زمینه توسعه تجارت محصولات کشاورزی به ویژه زعفران 
استقبال زیادی در چین وجود دارد و به نظر می رسد شرکت های خصوصی در این زمینه باید 
همکاری های خود را توسعه دهند که البته اخیرا مکانیزم بازارسازی در این زمینه در دستور 
کار قرار گرفته و در زمینه تعرفه محصولات کشاورزی چین پس از پیوستن به سازمان تجارت 

جهانی کمترین تعرفه ها را در میان دیگر کشورها دارد، اما برای تسهیل روابط با ایران در این 
زمینه همه تعرفه های تجاری بین دو کشور به صورت مجزا بررسی و در صورت نیاز اصلاح 

خواهد شد.
وی اعلام کرد: سابقه همکاری ایران و چین از قدمت بالایی برخوردار است و می تواند در 
زمینه کشاورزی بیش از پیش توسعه پیدا کند چرا که در برنامه بلند مدت چین، مدل سازی 
کشاورزی از اولویت بالایی برخوردار است و اصلاحات فناوری کشاورزی، توسعه پایدار و افزایش 
کیفیت محصولات، افزایش کارامدی وسود کشاورزی در راستای بهبود معیشت کشاورزان و 
حفاظت از محیط زیست از جمله اهداف مهم در بخش کشاورزی به شمار می رود که می تواند 

به عنوان بسترهای همکاری بین دو کشور در دستور کار قرار گیرد.
وزیر کشاورزی جمهوری خلق چین اظهار کرد: کمیسیون مشترک کشاورزی بین دو کشور 
می تواند به عنوان پنجره اصلی همکاری دو جانبه در نظر گرفته شود و همکاری های دو کشور 

در زمینه های مختلف کشاورزی در این چارچوب مورد بررسی قرار گیرد.
وی همچنین در خصوص محورهای همکاری ایران و چین مسائل مختلفی را مطرح کرد 
و گفت: به عنوان مثال در زمینه های مختلفی همچون تبادل فناوری در حوزه های سم و کود 
کشاورزی می توان همکاری های دوجانبه را گسترش داد و طرف چینی با سرمایه  20 میلیارد 
یوان چینی در حوزه شیلاتی جدیت خود را نشان داده است که می توان در حوزه های دیگر 

نیز مانند ساخت اسکله، بندر و مزارع آبزی پروری سرمایه گذاری های خارجی را توسعه داد.

وزیر کشاورزی چین اعلام کرد

استقبال از محصولات کشاورزی با کیفیت ایرانی
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 مایلی کهن:

آقای گزارشگر! فوتسال الان 10نفره شده است؟
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: تیم ملی فوتسال ایران با کمترین امکانات 

و توجه به جام جهانی رفت و به جمع 4 تیم برتر صعود کرد آنها خیلی نجیب هستند.
محمد مایلی کهن در گفت وگو با فارس، در مورد صعود تیم ملی فوتسال ایران به جمع 
4 تیم برتر جهان در جام جهانی گفت: واقعاً به آنها دست مریزاد می گویم من با وجود 
آنکه شب ها نمی توانم تا دیر وقت بیدار بمانم و خیلی هم خسته بودم اما بازی ایران و 
پاراگوئه را تماشا کردم. تیم ملی فوتسال ایران زیبا و مردانه و با متانت بازی کرد. دست 
گل ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی فوتسال درد نکند، به صانعی عزیز هم تبریک می گویم. 
تیم ملی فوتسال ایران با کمترین امکانات و توجه به جام  جهانی اعزام شد و توانست 
افتخارآفرینی کند و به جمع 4 تیم برتر دنیا راه پیدا کند. از این افتخارآفرینی خیلی 
خوشحال شدم. این گروه چقدر نجیب هستند. واقعاً ملی پوشان فوتسال نجیب هستند 
آنها شایسته هر گونه تقدیر و پاداش هستند. سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران که 
قبلًا توانسته بود فوتسال ایران را به جمع 4 تیم برتر دنیا برساند در مورد اینکه از شکسته 
شدن رکوردش ناراحت نمی شود، گفت: رکورد من فدای یک تار موی ملت ایران، آنچه 
برای من مهم است ایران عزیز است من به افتخارآفرینی فوتسالیست ها بالیدم، هر چند 
گزارشگر مسابقه حرف های جالبی زد. این آقای گزارشگر تلویزیونی مدام می گفت تیم ملی 
فوتسال ایران برای اولین بار است که به جمع 4 تیم صعود کرده است و اگر ما در گذشته 
به جمع 4 تیم رفته بودیم مقررات فوتسال با امروز خیلی فرق می کرده، باید خدمت این 
آقای گزارشگر چند نکته را بگویم اول اینکه من در دومین دوره جام جهانی فوتسال تیم 
ملی ایران را به جمع 4 تیم بردم نه اولین دوره؛ دوم اینکه آقای گزارشگر اکنون فوتسال 
را 10 نفر بازی می کنند؟! خب مقررات در فوتبال هم تغییراتی داشته است، فوتسال هم 
همین شرایط را دارد.  وی در مورد اینکه با توقعات و انتظارات مربی مثل کارلوس کی روش 
افتخارآفرینی فوتسالیست های ما در ذهن نمی گنجد، گفت: بله، دقیقاً همین طور است 
ببینید اردوهای تیم ملی فوتسال ما چگونه بوده است، تیم ملی ما مظلومانه به مسابقات 
رفت، دستشان هم درد نکند که نام ایران را سربلند کردند. من به آنها درود می فرستم 
واقعاً زیبا بازی کردیم. مایلی کهن در مورد اینکه تیم ملی فوتسال ایران می تواند روسیه را 
شکست بدهد و به فینال برود، گفت: همه بازی ها در جام جهانی سخت است پاراگوئه هم 
یک تیم قدرتمند بود. در زمان سرمربی گری من در فوتسال ما پاراگوئه را 10 بر 6 بردیم. 
پاراگوئه جزو کشورهای آمریکای جنوبی است و فوتبالی نزدیک به آرژانتین و برزیل دارد. 
در آن دوره که من سرمربی تیم ملی فوتسال بودم روسیه هم فوق العاده تیم خوبی بود 
که نتوانست به جمع 4 تیم بیاید. در بازی با روسیه کار سختی داریم اما بازیکنان ایران 
و کادر فنی تیم ملی فوتسال نشان دادند که اگر بخواهیم می توانیم چه کارهای بزرگی 
انجام بدهیم. امیدوارم بتوانیم روسیه را شکست بدهیم و به فینال برسیم که این مسأله هم 
حقشان است. سرمربی تیم فوتبال ملوان در مورد شرایط مالی این باشگاه، گفت: از شرایط 
مالی باشگاه ملوان نگویید و نپرسید، آنقدر خوب است که نمی دانید! تیم ما هم تاکنون 
فراتر از انتظار ظاهر شده است. همانطور که می دانید من یک هفته قبل از شروع لیگ یک 
افتخار سرمربی گری ملوان را پیدا کردم. قبل از من این پیشنهاد را به برخی از مربیان داده 
بودند که آنها  آن را نپذیرفتند اما من با افتخار سرمربی ملوان شدم. الان هم خوشحالم که 
در ملوان هستم البته مشکلات و تنگناهای مالی داری و با وجود این مشکلات بازیکنان 
خوب کار می کنند. در حال حاضر فقط دنیامالی است که برای باشگاه زحمت می کشد 
و تلاش می کند تا مشکلات مالی کم شود البته مجموعه باشگاه هم تمام تلاششان را 

می کنند اما یک دست صدا ندارد. مهمتر از مجموعه ملوان شهر و استان گیلان است.
وی افزود: باید بپذیریم که فوتبال ورزشی است برای محبت و صمیمیت بیشتر و در 
رقابتی سالم باید دوستی ها بیشتر شود اما ظاهراً برخی در فوتبال به دنبال دور کردن 
شهرها از همدیگر بودند. فوتبال جنگ نیست ولی به دلیل برخی به دلیل نوع مدیریستشان 
باعث شدند تا فاصله بین مردم دو شهر بیشتر شود. خوشحالم که الان شرایط تغییر کرده 
است. تیم سپیدرود رشت هم نتایج بسیار خوبی گرفته است ما هم خوب نتیجه گرفته ایم 
و باز هم تأکید می کنم که فوتبال برای همه دوستی های بیشتر است. خوبشختانه اکنون 
می بینم که در مسابقات بزرگ مثل دیدار استقلال و پرسپولیس رفتار تماشاگران بسیار 
خوب شده است، ضعف فوتبال همین است شاید مربی و بازیکن هم از چیزی ناراحت 

شویم اما در پایان مسابقه همه چیز باید به فراموشی سپرده شود.
مایلی کهن در مورد صحبت های وزیر ورزش مبنی بر افزایش دستمزد بازیکن 150 
میلیون تومانی به 950 میلیون تومان، گفت: من صحبت های ایشان را نخوانده ام اما واقعیت 
آن است که افراد غیرمتخصص و غیرفوتبالی باعث افزایش بی رویه دستمزد بازیکنان و 
مربیان شده اند و هزینه های زیادی را به باشگاه ها تحمیل کرده اند مخصوصاً در رابطه با 
مربی و بازیکنان خارجی که بازیکنان خارجی را چند برابر قیمت به باشگاه ها فروخته اند. 
آقایان با تبحر خاصی این کار را انجام می دهند. وی افزود: من از علیرضا منصوریان دلخورم 
و این دلخوری دلایل زیاد دارد اما دوستش هم دارم شما ببینید قبل از بازی با پرسپولیس 
با او چگونه رفتار کردند حتی جانشین منصوریان را هم انتخاب کرده بودند و عکس آقای 
اسکوچیچ را روی جلد هم بردند. اسکوچیچ مگر در فولاد چه کرد او با چه هزینه ای فولاد را 
به چه روزی انداخت اما ببینید پشت صحنه اسکوچیچ چه کسانی ایستادند. اگر اسکوچیچ 
مربی خوبی است چرا تا به حال بیکار مانده است؟ با این حال برخی برای اسکوچیچ حکم 
سرمربی گری استقلال را هم صادر کرده بودند یک سایتی که خودش در آوردن مربی و 
بازیکن خارجی ید طولایی به تیم ها دارد این کارها را می کند. اینها حتی بیشتر از مربی و 
بازیکن خارجی پول نصیبشان می شود خیلی بی سروصدا و سازمان یافته هم کار می کنند. 
مایلی کهن با اشاره به حضور برخی از مدیران غیرمتخصص در استقلال و پرسپولیس، 
گفت: بارها دیده شده مدیرانی که از همه جا رانده و مانده شده اند بدون داشتن تخصص 
لازم برای مدیریت دو باشگاه پرسپولیس و استقلال انتخاب می شوند خیلی زود هم مشهور 
می شوند منتها هر کدامشان یک سال می آیند و می روند و نه تنها به باشگاه بلکه به کشور 

هزینه های سنگینی را تحمیل می کنند. آنها حتی خون این دو باشگاه  را فروخته اند. 
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران در مورد شکایت از برخی تماشاگران ملوان به 
دادگاه، گفت: من سیب زمینی بی رگ نیستم اما مقابل توهین ها تحمل بیشتری دارم ولی 
وقتی توهین ها به همکارانم باشد واکنشم شدیدتر می شود. ما یک مدیر رسانه ای جوان به 
نام دیده بان داریم که برخی لیدرها به او توهین کردند. من اهل بده و بستان نیستم، باشگاه 
از این افراد شکایت کرده است. در بازی با مس کرمان هم از این تماشاگران رفتارهایی 
دیدم آنها صرفاً به دنبال منافع خودشان هستند همانطور که قبلًا هم گفتم من از مارمولک 

و سوسک و جیرجیرک نمی ترسم.

دست پر برانکو برای جام حذفی

 غیبت ملی پوشان احساس نمی شود
تیم فوتبال پرسپولیس بدون حضور ملی پوشانش باید در جام حذفی به میدان برود اما به 

نظر نمی رسد غیبت این بازیکنان برای تیم برانکو مشکل بزرگی قلمداد شود.
 تیم فوتبال پرسپولیس در مرحله یک سی ودوم رقابت های جام حذفی باید در شیراز 
به مصاف تیم قشقایی این شهر برود. این در حالی است که نام 6 بازیکن پرسپولیس در 
فهرست کارلوس کی روش برای دیدار با ازبکستان و کره جنوبی در رقابت های نهایی 
انتخابی جام جهانی 2018 روسیه دیده می شود. با این وجود باشگاه پرسپولیس اعلام کرد 
که حاضر است در جام حذفی و در غیاب ملی پوشان به مصاف قشقایی شیراز برود. این در 
حالی است که به نظر نمی رسد تیم برانکو مشکلی از نظر کمبود بازیکن داشته باشد زیرا 
پیرو صحبت های سرمربی کروات سرخپوشان این تیم از بازیکنان خوبی برخوردار است.  
پرسپولیس با وجود داشتن 6 ملی پوش از حضور 20 بازیکن دیگر برخوردار است که اکثر 
آن ها نیز بازیکنان با تجربه ای هستند. در حال حاضر علیرضا بیرانوند، سه مدافع یعنی سید 
جلال حسینی، محمد انصاری و رامین رضاییان، دو مهاجم این تیم یعنی مهدی طارمی و 
وحید امیری در اردوی تیم ملی حضور دارند. علیرضا بیرانوند در حال حاضر عملکرد خوبی 
درون دروازه پرسپولیس داشته و گلر اول تیم برانکو است اما رادوشویچ دروازه بان کروات 
نیز گلر با تجربه ای است و حتی سابقه بازی در لیگ اروپا را نیز در کارنامه دارد و می تواند 
جایگزین بیرانوند در جام حذفی شود. از طرفی دیگر هر دو مدافع میانی اصلی سرخپوشان 
یعنی محمد انصاری و سید جلال حسینی در تیم ملی هستند اما برانکو می تواند از حسین 
ماهینی و الکسی پلی یانسکی در دفاع میانی استفاده کند. صادق محرمی هم که پیش 
از آغاز فصل برانکو از وی تعریف و تمجید زیادی می کرد می تواند در جام حذفی کمک 
تیمش در پست دفاع راست کند. در دفاع چپ هم ربیع خواه حضور دارد. اما در خط 
میانی هیچ سرخپوشی به تیم ملی دعوت نشده است و برانکو ترکیب کامیابی نیا، مسلمان، 
احمدزاده و عالیشاه را در اختیار دارد. در خط حمله هم دو پرسپولیسی یعنی وحید امیری 
و مهدی طارمی در تیم ملی حضور دارند. سرمربی کروات پرسپولیس در طول فصل زوج 
علیپور امیری و علیپور و طارمی را در مسابقات لیگ مورد استفاده قرار می داد اما این بار 
ولادمیر پریموف اوکراینی زوج علیپور در جام حذفی خواهد بود. سرمربی پرسپولیس 
روی نیمکت هم در خطوط مختلف بازیکنان جوان و با انگیزه خوبی دارد. وی درویش وند 
جوان را روی نیمکت تیمش به عنوان دروازه بان دارد. در خط دفاعی آنتونی گولچ، محمد 
آرام طبع و حامد آقایی جوان حضور دارند. در خط میانی محمد رحمتی، احسان الوان زاده 
و احمد نوراللهی  هستند که می توانند کمک حال تیم برانکو باشند و در خط حمله هم 
شهاب زاهدی و رضا کرملا چعب در اختیار تیم هستند. برانکو همیشه به این موضوع 
اذعان داشته است که کادر بازیکنان کاملی دارد و در این مسابقه هم نیازی به حضور 

بازیکنان ملی پوش نبود که بخواهند این بازی را به خاطر آن ها لغو کنند.

آصفی: 

تصمیم  درباره حضور جوانان در بحرین 
حاکمیتی است

مشاور بین الملل رییس فدراسیون فوتبال تاکید کرد که تصمیم گیری درباره حضور 
تیم ملی جوانان در بحرین یک موضوع فرابخشی و حاکمیتی است اما عدم حضور ایران 

در این مسابقات موجب بهانه گیری کشورهایی مانند عربستان می شود.
به گزارش ایسنا؛ حمیدرضا آصفی درباره روند پرداخت پول بلوکه شده ایران در فیفا 
پس از جلسه حدودا دو ماه پیش هیات ایرانی با جیانی اینفانتینو، اظهار کرد: در آن 
جلسه موضوعات مختلفی مانند پول بلوکه شده، زمان دیدار با کره، ساختار فدراسیون 
فوتبال و ... بحث شد. درباره پول  بلوکه شده ایران پیشرفت هایی حاصل شده اما بسیار 
کند است. ما می خواهیم گام های بلندی برداریم اما واقعیت این است که اروپایی ها 
از همکاری با ایران ترس دارند. نه تنها فدراسیون فوتبال بلکه بنگاه های اقتصادی و 

دستگاه های پولی و بانکی هم با بی حیایی و بدعهدی آمریکا مواجه هستند.
مشاور بین الملل فدراسیون فوتبال با بیان اینکه در آن جلسه به دنبال پیدا کردن 
راهکارهای فرعی بودند، افزود: ما بحث های طولانی را در این باره انجام دادیم. تاکنون 
هم توانسته ایم هزینه سفر، پول بلیت، هزینه اردوها و ... را دریافت کنیم اما ما به آن پول 
نیاز داریم و باید راهکاری پیدا شود که هر چه زودتر به منابع مان دست پیدا کنیم. زمانی 
که به منابع مالی مان دسترسی داشته باشیم می توانیم به راحتی اردوهای مان را برگزار 
کنیم. در این باره سفارت ایران در سوئیس بسیار فعال است و پیشرفت پرونده هم بهتر 

از گذشته بوده اما تاریخ دقیقی برای دسترسی به این منابع وجود ندارد.
او در واکنش به اینکه گفته می شود احتمال ممانعت شورای برون مرزی با حضور 
تیم ملی جوانان در مسابقات قهرمانی آسیا به میزبانی بحرین وجود دارد چرا که حدود 
یک ماه پیش از حضور تیم ملی جوانان هندبال در این کشور جلوگیری به عمل آمد، 
گفت: این بحث بسیار مفصل است اما اینکه ما به کشوری نرویم یک تصمیم حاکمیتی 
و فرابخشی است. من با حدود پنج تن در وزارت امور خارجه گفتگو کردم اما هنوز به 
صورت قطعی موضوعی مشخص نشده است. بازی با بحرین در واقع بازی در خاک 
عربستان است. اگر نظام تصمیم بگیرد ما تابع آن هستیم اما نظر شخصی من این است 
که خواستار حضور ناظران ویژه از فیفا و AFC  شویم و با رعایت مسائل امنیتی در این 

مسابقات شرکت کنیم.
آصفی با تاکید بر اینکه نباید مسائل سیاسی را در ورزش دخالت دهیم، اضافه کرد: 
باید از آنها بخواهیم تضمین های لازم را در این باره به عمل بیاورند و بهانه ای را به 
کشورهایی مانند عربستان ندهیم تا در آینده آنها هم خواهان عدم حضور در کشورمان 
نشوند. همان طور که سال گذشته تیم های عربستانی به ایران نیامدند و در نتیجه ما هم 
نتوانستیم در کشورمان خودمان میزبانی کنیم. در هر حال تصمیم گیری درباره حضور 
در کشور بحرین یک تصمیم فرابخشی است و ارگان هایی مانند وزارت امور خارجه، 
شورای عالی امنیت ملی و ... در این باره تصمیم گیری می کنند و ابعاد مختلف آن را 

بررسی خواهند کرد.
مشاور بین الملل رییس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه در دیدار با مسئولان فیفا 
درباره دیدار ایران و کره جنوبی در انتخابی المپیک که مصادف با تاسوعای حسینی 
است بحث شده، خاطرنشان کرد: ما شرایط کشورمان و مناسبت ها را برای آنها شرح 
دادیم بخصوص روز تاسوعا که یک روز مهم و حساس برای مردم ماست که در این 
روز به عزاداری می پردازند. در آنجا گفته شد که به این موضوع می پردازند. فدراسیون 
فوتبال تمام تلاش خود را انجام داد اما این دیدار طرف دیگری هم دارد و به همین 
دلیل نتوانستند روز بازی را تغییر دهند اما به عنوان یک دستورالعمل آن را مورد بررسی 

قرار خواهند داد.
او اضافه کرد: نهادهای بین المللی مانند فیفا نسبت به امتناع تیم ها از بازی نکردن 
حساس هستند. ما به آنها گفتیم که در روزهایی مانند تاسوعا، عاشورا، 28، 29 و 30 
صفر، شب های قدر و ... برای مردم ایران مهم است و قرار شد آن را به صورت مصوبه ای 

در بیاورند. در آینده می توانیم با نهادهای ذیربط این موضوع را حل کنیم.
آصفی در پایان درباره اینکه در جلسه با مسئولان فیفا از چه نظر به ساختار فدراسیون 
فوتبال پرداخته شد، گفت: اگر بخواهم آن را شرح دهم بسیار جزئی و تکنیکی 
خواهد شد. بحث ما روی بعضی نکات و ساختارهای فدراسیون فوتبال بود بخصوص 
دخالت های دولت ها در فوتبال که جزو خط قرمزهای فیفا محسوب می شود. یکی از 
صحبت های دیگر این بود که آنها نظارت دقیقی روی مخارج و هزینه های فدراسیون 

داشته باشند.

 جای خالی تعامل همچنان احساس می شود

مقایسه تعطیلات لیگ ایران با سایر لیگ ها و تیم های همگروه

مقایسه تعطیلی های لیگ ایران با سایر کشورهای آسیایی 
بیانگر بسیاری از واقعیت هاست و نشان می دهد که در فوتبال 

ایران چه می گذرد.
جنجال فوتبال ایران، این بار هم سر تعطیلات است، جایی 
که اکثر سرمربیان تیم های لیگ برتری و کارشناسان فوتبال 
ایران از میزان تعطیلات شکایت و گلایه دارند و سازمان لیگ 
هم پاسخ داده که برنامه بازی های لیگ از قبل آماده شده، 
باشگاه ها آن را مطالعه کرده و مخالفتی با این برنامه صورت 

نگرفته بود.
اینکه باشگاه ها برنامه را مطالعه کرده و مخالفتی با آن 
نداشتند، پاسخی درست است که از سوی سازمان لیگ داده 
شده و این مسئله نیز به مدیران باشگاه ها یا سرمربی تیم ها 
بازمی گردد که چرا همان موقع مخالفت خود را با این برنامه 
اعلام نکردند. این ایرادی است که باید از باشگاه ها گرفت اما 
موضوع این است که چرا سازمان لیگ به عنوان متولی فوتبال 

ایران باید چنین برنامه ای را تدوین کند.
همین ابتدای کار باید یک موضوع را اعلام کنیم و آن هم 
اینکه آرزوی همه ما موفقیت تیم ملی و راهیابی این تیم به جام 
جهانی 2018 است و اینکه این مطلب نفی کننده این موضوع 
نیست و اگر عده ای چنین برداشتی داشته باشند مسئولیتش 
برعهده خودشان است. شکی نیست که باید تمام شرایط و 
امکانات برای صعود تیم ملی به جام جهانی فراهم شود. چه 
بسا که از صعود تیم ملی به جام جهانی سود اقتصادی، فنی، 
با  تعامل  نهایت  باید  و... به کشورمان می رسد و  اجتماعی 
کارلوس کی روش در زمینه آماده سازی تیم ملی صورت بگیرد، 
اما تعاملی که در چارچوبی منطقی باشد. وقتی قرار بود لیگ 
به این اندازه تعطیلی داشته باشد، شاید برگزاری یک جلسه 
تعاملی بین مربیان باشگاهی با سرمربی تیم ملی می توانست 

کمک زیادی برای همدلی ایجاد کند.
 یکی از شعارهای مهدی تاج  زمانی که به عنوان رئیس 
فدراسیون فوتبال انتخاب شد، ایجاد همدلی بود. او که نشان 
داده اهل تعامل است در نخستین نشست خبری اش پس از به 
توافق رسیدن با کارلوس کی روش برای ادامه همکاری در 29 
اردیبهشت ماه 95 گفت: »از همه مدیران باشگاه ها و سرمربیان 
تیم ها نیز درخواست دارم که همکاری لازم را داشته باشند. 

برنامه ریزی لازم را داریم که جلسه ای با سرمربیان لیگ برتری با 
کارلوس کی روش برگزار شود. این جلسات می تواند به تیم ملی 
کمک کند چون عمده بازیکنان تیم ملی از لیگ برتر هستند 
و می خواهیم سرمربیان باشگاهی اگر صحبتی دارند با سرمربی 
تیم ملی در میان بگذارند«. با این صحبت از سوی تاج و البته 
نگاه مثبتی که کی روش به ریاست او داشت، این پیش بینی 
می شد که مشکلات گذشته، پایان پیدا کند. مشکلاتی نظیر 
اینکه کی روش با مربیان باشگاهی جلسه تعاملی برگزار نمی کرد 
و حتی حاضر نشد با محمد خاکپور، سرمربی وقت تیم امید 
جلسه ای برای هماهنگی برنامه های تیم ملی و تیم امید داشته 
باشد. امید زیادی بود که این دوران با حضور مهدی تاج در 

فدراسیون فوتبال به پایان برسد، اما...
با مخالفت برخی مربیان برای حضور بازیکنان ملی پوش خود 
در اردوی ارمنستان تیم ملی در خرداد ماه سال جاری، این 
اردو از سوی کی روش لغو شد و آتش اختلافات بالا گرفت به 
ویژه اختلاف با برانکو ایوانکوویچ که جزو حامیان کی روش بود 
و حتی اوایل حضورش روی نیمکت پرسپولیس به تمرین تیم 
ملی رفت و رابطه خوبش را با سرمربی پرتغالی تیم ملی نشان 

داد. اختلاف ها از همان زمان شدت گرفت.
تعطیل شدن دوباره لیگ برای برگزاری اردوی تیم ملی 
انتقادات نسبت به این میزان تعطیلی را بیشتر از قبل کرده 
است. مقایسه تعطیلات لیگ برتر ایران با کشورهای صاحب 
سبک و همگروه هایمان در راه صعود به جام جهانی 2018 
نشان می دهد لیگ ایران دارای بیشترین تعطیلات است. اگر 
چه برخی اعتقاد دارند این مقایسه درست نیست اما به هرحال 
نمی توان لیگ های دیگر را نادیده گرفت و چشم به روی همه 
دنیا بست، به خصوص اینکه تعطیلی لیگ ایران از کشورهای 

آسیایی و همگروه هایمان نیز بیشتر است.
و  شاکله  که  می دهد  رخ  حالی  در  اتفاقات  این  همه   
استخوان بندی تیم ملی را بازیکنان لژیونر تشکیل می دهند اما 
تیم ملی همانند اردوی اخیر با بازیکنان لیگ به اردو می رود. 
صحبت و بحث اصلی این است که چگونه اردوها با بازیکنان 
لیگ برگزار می شود و لیگ هم به این بهانه تعطیل می شود 
اما در روز بازی بازیکنان لژیونر به میدان می روند. البته که 
سرمربی تیم ملی تصمیم گیرنده اول و آخر درباره ترکیب 

است و در این  موضوع حرفی نیست اما آنچه به آن اشاره شد 
یعنی تعطیلات مکرر و طولانی مدت بحث اصلی است. اگر چه 
مسئولان سازمان لیگ اعلام کرد ه اند در فاصله تعطیلات جام 
حذفی برگزار می شود اما حتما خودشان هم قبول دارند که 
برگزاری بازی های جام حذفی بدون ملی پوشان و با تیم های 
دسته پایین تر نمی تواند کمکی به پویایی فوتبال ایران و البته 
لیگ کند که از دل آن قرار است تیم ملی قدرتمندی بیرون آید 

اگر چه اکنون اینگونه نیست. 
 حتی برای بازی با سوریه هم لیگ نزدیک به یک ماه )از 
تاریخ ۷ آبان تا 4 آذر( تعطیل است و این در شرایطی است که 
1۷ تا 25 آبان فیفادی است و بازی با سوریه 25 آبان برگزار 
می شود و پیش از آن هم ایران باید در دیداری دوستانه به 

مصاف تایلند برود.
 در زیر به تعطیلات لیگ های معتبر اروپا، لیگ برتر روسیه که 
بازیکنان ایرانی در آن حضور دارند، لیگ های ژاپن، کره جنوبی، 
چین و قطر که مانند ایران در رقابت های انتخابی جام جهانی 
2018 روسیه حاضر هستند، نگاهی می اندازیم. تفاوت میزان 

تعطیلی ها در این میان کاملًا مشخص است.
لیگ برتر انگلیس: ۷ تا 20 شهریورماه- 11 تا 24 مهرماه

سری آ ایتالیا: ۷ تا 20 شهریورماه-11 تا 24 مهرماه
لالیگای اسپانیا: ۷ تا 19 شهریورماه-11 تا 23 مهرماه

 بوندسلیگای آلمان:۷ تا 19 شهریورماه-11 تا 23 مهرماه
 لوشامپیونه فرانسه:۷ تا 19 شهریورماه - 11 تا 23 مهرماه

 اردویژه هلند: ۷ تا 20 شهریورماه-11 تا 24 مهرماه
 لیگ برتر پرتغال: ۷ تا 19 شهریورماه-11 تا 30 مهرماه
 لیگ برتر روسیه: ۷ تا 19 شهریورماه- 11 تا 23 مهرماه

 جی لیگ ژاپن: 6 تا 20 شهریورماه- 10 مهرماه تا اول 
آبان ماه

 کی لیگ کره جنوبی: ۷ تا 20 شهریورماه- 11 مهرماه پایان
 سوپرلیگ چین: 31 مردادماه تا 19 شهریورماه- 4 تا 24 

مهرماه
 لیگ ستارگان قطر: 25 شهریورماه شروع لیگ- 3 تا 23 

مهرماه
شهریورماه-31   19 تا  مردادماه   22 ایران:  برتر  لیگ   

شهریورماه تا 23 مهرماه

ایران 4 - پاراگوئه 3؛ این پاییز طلایی

پیروزی دراماتیک در لحظات مرگ بار 
تیم ملی فوتسال ایران در مرحله یک چهارم نهایی 
جام جهانی مقابل پاراگوئه در وقت های اضافه به برتری 
دست یافت و توانست به جمع 4 تیم برتر جهان راه 

یابد.
 تیم ملی فوتسال ایران در مرحله یک چهارم نهایی 
روز  بامداد  ابتدایی  دقایق  در  فوتسال  جهانی  جام 
یکشنبه 4 مهرماه در سالن کولیسو بیسنتناریو به 

مصاف پاراگوئه رفت.
شاگردان ناظم الشریعه در وقت های قانونی به تساوی 
3 بر 3 دست یافتند و در وقت اضافه توانستند با نتیجه 

4 بر 3 مقابل حریف خود به برتری برسند.
گل ها: مارتینز 13، سالاس 20 و ویلالبا 39 برای 
پاراگوئه و احمد اسماعیل پور 16 و 50 مهدی جاوید 

23 و 36 برای ایران
نیمه اول:

احمد  صمیمی،  علیرضا  ترکیب  با  ایران  تیم 
و  توکلی  فرهاد  اسماعیل پور، علی اصغر حسن زاده، 
مهدی جاوید وارد میدان مسابقه شد. ایرانی ها در 
ابتدای بازی سردرگم بودند و نتوانستند در دقایق 
ابتدایی بازی به خوبی توپ را در جریان بازی قرار 

بدهند.
خبر خوب برای تیم ملی فوتسال ایران در این بازی 
حضور حسین طیبی و محمد طاهری بود. طیبی که 
در بازی مقابل برزیل عملکرد بسیار خوبی داشت دچار 
مصدومیت شد اما خوشبختانه توانست به این بازی 
برسد. طاهری نیز که در دیدار مقابل مراکش مصدوم 
شده بود و برابر آذربایجان و برزیل به میدان نرفته بود.

در دقیقه 13 سالاس بازیکن پاراگوئه شوتی را به 
سمت دروازه ایران زد که با برخورد توپ با مارتینز 
اولین گل بازی به نام پاراگوئه ثبت شد. در دقیقه 
سنگین  شوت  توسط  ایران  کرنر،  ضربه  روی   16
احمد اسماعیل پور به گل تساوی رسید. در دقیقه 
18 دروازه بان پاراگوئه مانند تمام بازی با پرتابی بلند 
قصد داشت که بازیکن خودی را صاحب توپ کند که 
اسماعیل پور خطایی را روی بازیکن حریف مرتکب شد 
و کارت زرد دریافت کرد. خوشبختانه ضربه ایستگاهی 

پاراگوئه ای ها توسط صمیمی دفع شد. 
در حالیکه تنها 26 ثانیه به اتمام بازی باقی مانده بود 
پاراگوئه روی غافلگیری بازیکنان ایران توسط سالاس 

به گل برتری رسید.
علیرضا صمیمی دروازه بان ایران در این دیدار نیز در 
نیمه نخست چندین بار عکس العمل های خوبی از خود 

به نمایش گذاشت.
نیمه دوم:

ایران با همان ترکیب ابتدایی، نیمه دوم را هم آغاز 
کرد. شاگردان ناظم الشریعه که از ابتدای این نیمه توپ 
و میدان را در اختیار داشتند در دقیقه 23 با شوت 

سنگین مهدی جاوید به گل تساوی رسیدند.
در دقیقه 25 روی یک رفت و برگشت ایران صاحب 
یک موقعیت شد که شوت محمد کشاورز به تیرک 
دروازه پاراگوئه برخورد کرد. باز هم شانس یار ایران 
نبود و در دقیقه 31 شوت فرهاد توکلی به تیرک 

عمودی دروازه پاراگوئه برخورد کرد.
دچار  پاراگوئه  دروازه بان  خیمنز   35 دقیقه  در 
مصدومیت شد که همین موضوع باعث شد بازی 
برای لحظاتی متوقف شود. این دروازه بان پس از این 
از زمین مسابقه بیرون رفت و جای او را اسپینولا 
گرفت. لحظاتی بعد فرهاد توکلی صاحب موقعیت شد 
که گابریل آیالا بازیکن پاراگوئه با کشیدن پیراهن او 
مانع از ادامه حرکت وی شد و داور مسابقه با اعلام 
خطا بازیکن این تیم را از زمین مسابقه اخراج کرد. 
ثانیه هایی بعد ایران در یک صحنه با کار ترکیبی خوب 

توسط مهدی جاوید به گل رسید.

پس از این پاراگوئه از سیستم پاورپلی استفاده کرد 
و در حالیکه یک دقیقه و 21 ثانیه به اتمام مسابقه 
باقی مانده بود خطای هند بازیکن ما موقعیتی را برای 
پاراگوئه فراهم کرد که این توپ با ضربه ویلالبا به گل 

تبدیل شد.
وقت اضافه اول:

ایران با ترکیب علیرضا صمیمی، محمد کشاورز، 
حسین طیبی، مهران عالیقدر و افشین کاظمی بازی 
در وقت اضافه اول را آغاز کرد. تیم پاراگوئه در این تایم 
کاملا به دفاع مطلق پرداخت و ایرانی ها هم نتوانستند 
موقعیت چندانی روی دروازه حریف خلق کنند و بازی 

با همان نتیجه دنبال شد.
وقت اضافه دوم:

شاگردان ناظم الشریعه در وقت اضافه دوم هم با 
همان ترکیبی که در وقت اضافه اول به میدان رفته 
بودند وارد زمین شدند. در این نیمه هم پاراگوئه هیچ 
حرفی برای گفتن نداشت و تنها به دفاع پرداخت در 
حالیکه تنها 23 ثانیه به پایان مسابقه باقی مانده بود 
اسماعیل پور توانست گل برتری ایران را به ثمر برساند 
و شاگردان ناظم الشریعه با این برد برای دومین بار 
در هشت دوره برگزار شده جام جهانی راهی مرحله 
مقام  نیز  سال 1992  در  ایران  شدند.  نیمه نهایی 

چهارمی این مسابقات را به دست آورده بود.
ایران باید در مرحله نیمه نهایی به مصاف برنده 
این دیدار روز چهارشنبه ۷  اسپانیا و روسیه برود. 

مهرماه ساعت 4 بامداد برگزار خواهد شد.
ناظم الشریعه:

 تیم من لیاقت رفتن به فینال جام جهانی 
را دارد

سرمربی تیم ملی فوتسال معتقد است که تیمی که 
در حال حاضر هدایت می کند لیاقت رفتن به فینال 

جام جهانی 2016 کلمبیا را دارد.
محمد ناظم الشریعه در خصوص پیروزی تیم ملی 
فوتسال کشورمان مقابل پاراگوئه و صعود به جمع 
چهار تیم برتر دنیا اظهار داشت: پاراگوئه تیم چغری 
بود. روی ما هم بعد از بازی سنگین با برزیل فشار 

زیادی بود و ریکاوری بعد از آن بازی سنگین سخت 
بود که همکاران ما به خوبی این کار را انجام دادند. همه 
چیز خوب پیش رفت و فکر می کنم فقط بازیکنان هم 
نیاز به حمایت شدن دارند. در این خصوص هم با تاج 
صحبت کردیم که قرار شد کمی به بچه ها دلگرمی 
بدهند. وی با اشاره به برتری نزدیک مقابل پاراگوئه 
گفت: کار ما در نیمه اول سخت بود و بدن بازیکن های 
ما خوب گرم نشده بود، اما بعد از نیمه اول وضعیت مان 
خوب شد و کل بازی دست ما بود. متأسفانه در این 
بازی هم گل بد می خوریم و همین مسئله همیشه 
کار را سخت می کند. البته بعد از اینکه گل خوردیم، 
می دانستیم حتماً گل می زنیم و خوشبختانه در دقایق 
پایانی هم گل پیروزی را زدیم، اما در لحظات پایانی 
گل خوردیم و بازی به وقت اضافه رفت. اعتقاد داشتن 
به کاری که انجام می دهیم، مهم ترین مسئله بود که ما 
وقتی به وقت اضافه هم رفتیم به کارمان ادامه دادیم. 
این خیلی مهم بود که به اعتقادمان عمل کنیم و به 

همین شکل به نتیجه دلخواه مان رسیدیم.
سرمربی تیم ملی فوتسال در خصوص اینکه ایران 
مقابل برزیل روی اشتباهات فردی گل خورد و در 
بازی با پاراگوئه هم این مسئله تکرار شد و آیا میزان 
اشتباهات کمتر شده یا نه، تصریح کرد: ما مقابل همه 
تیم ها این مشکل را داریم، اما روزبه روز بهتر می شویم. 
این مشکل هم به دلیل نداشتن بازی تدارکاتی است که 
قبل از مسابقات بازی تدارکاتی خوبی نداشتیم و کار را 
برای ما سخت کرد. با این حال اکنون اشتباهات کمتر 
شده و در بازی با پاراگوئه فقط در جاگیری اشتباه 

داشتیم.
 ناظم الشریعه در واکنش به این مسئله که تیم ملی 
برای حضور در فینال باید به مصاف روسیه ای برود 
که شناخت خوبی از این تیم وجود دارد و به نظر این 
شناخت کار را راحت تر می کند، گفت: این درست که 
روسیه حریفی شناخته شده برای ماست، اما آنها تیم 
بسیار خوبی هستند. روسیه دو ماه پیش در فینال 
قهرمانی اروپا با نتیجه ۷ بر 2 به اسپانیا باخت و امروز 
با نتیجه 6 بر 2 این تیم را شکست داد. این نشان 

می دهد که روسیه چقدر قدرتمندتر شده و تیم خوبی 
است. روس ها با تمرکز بالا بازی می کنند، اما ما باید 
بتوانیم از این فرصتی که به دست مان رسیده است، 
استفاده کنیم و تاریخ ساز شویم. امیدوارم مسئولان هم 
حمایت کنند تا بتوانیم بازیکنان را با روحیه بهتری 

آماده مصاف با روسیه کنیم.
 وی در پاسخ به این سؤال که آیا تیمش توانایی 
صعود به فینال جام جهانی را دارد یا نه، اظهار داشت: 
این تیم لیاقت صعود به فینال را دارد و امیدواریم این 
اتفاق رقم بخورد. هر اتفاقی که تاکنون افتاده را باید 
کنار گذاشت و باید خوب بتوانیم بچه ها را ریکاوری 
کنیم تا برای بازی با روسیه آماده شوند. البته فقط 
مسائل فنی نیست و باید بچه ها را از هر لحاظ بسازیم. 
اکنون  و  نمی آیند  به دست  همیشه  فرصت ها  این 
خداوند مسیری را برای ما تعیین کرده و در این مسیر 
سخت باید توانایی مان را نشان بدهیم. حکمتی است 
که بعد از چند سال به این مرحله برسیم و قهرمان 
چند ساله جهان را حذف کنیم. حالا که در این مرحله 
قرار گرفته ایم، همه باید دست به دست هم بدهیم تا 

تاریخ سازی کنیم.
 سرمربی تیم ملی فوتسال در خصوص سخت 
بودن جدول مسابقات در سمتی که ایران قرار دارد 
نسبت به سمت دیگر جدول، خاطرنشان کرد: ما به 
سختی ها عادت کرده ایم. از ابتدا هم می گفتیم که گروه 
ما سخت ترین گروه است و دیدید که از گروه ما سه 
تیم به جمع هشت تیم برتر آمدند. حتی مراکش هم 
که حذف شد، به اسپانیا با نتیجه نزدیک 4 بر 3 باخت. 
ما، اسپانیا و آذربایجان به جمع هشت تیم آمدیم و 
اکنون ما به نیمه نهایی رسیده ایم که آذربایجان هم این 
شانس را دارد. این نشان دهنده سختی گروه ماست 
و اکنون هم خیالی بابت سختی گروه مان نیست و 
باید تلاش مان را بیشتر کنیم. در سمتی که ما بودیم، 
از قدرت های  و روسیه که  اسپانیا  پاراگوئه،  برزیل، 
فوتسال جهان هستند، حضور داشتند و در سمت 

دیگر کار نسبتاً ساده تر بود.
 ناظم الشریعه در پایان با اشاره به هفته دفاع مقدس 

گفت: باید این پیروزی را به تمام شهدا و خانواده 
آنها تقدیم کنیم. من خودم یک بسیجی هستم و 
خوشحالم که در این ایام توانستیم این موفقیت را رقم 
بزنیم و امیدوارم توانسته باشیم با بازی خوب مقابل 
پاراگوئه و شکست این تیم، لبخند را روی لب های تمام 

ایرانی ها به خصوص خانواده شهدا نشانده باشیم.
تقدیر گودرزی از افتخارآفرینی تیم ملی 

فوتسال در جام جهانی
وزیر ورزش و جوانان پس از صعود تیم ملی فوتسال 
به مرحله نیمه نهایی رقابت های جام جهانی، با سرمربی 
این تیم صحبت و از وی و سایر اعضای تیم تشکر کرد.

 محمود گودرزی پس از صعود ایران به جمع چهار 
تیم برتر فوتسال جهان در جام جهانی کلمبیا، با محمد 
ناظم الشریعه سرمربی این تیم به صورت تلفنی صحبت 

کرد.
وزیر ورزش با تبریک این موفقیت بزرگ به اعضای 
تیم ملی و کادر فنی گفت: لیاقت جوانان ورزشکار 
ایران حضور در رده های بزرگ و نخست جهانی است 
و از اینکه موجب سربلندی کشور و شادی دل مردم 

شدید، از همه تشکر می کنم.
ناظم الشریعه هم با تقدیر از توجه گودرزی به نتایج 
تیم ملی و این رشته، شرایط فنی و آمادگی بالای 
روحی تیم ملی را برای بازی مقابل روسیه در نیمه 
نهایی جام جهانی فوتسال به اطلاع وزیر ورزش و 

جوانان رساند.
پیام تبریک مهدی تاج به تیم ملی فوتسال

به دنبال حضور تیم ملی فوتسال ایران در جمع 
چهار تیم برتر جهان، رئیس فدراسیون فوتبال با صدور 

پیامی به آنها تبریک گفت.
 مهدی تاج در پیامی، صعود تیم ملی فوتسال ایران 
به مرحله نیمه نهایی جام جهانی 2016 کلمبیا را 

تبریک گفت. متن این پیام به شرح زیر است:
فوتسال  ملی  تیم  گرفتن  قرار  و  افتخارآفرینی 
کشورمان در جمع چهار تیم برتر جهان پس از 24 
سال از آخرین حضورش در رقابت های جام جهانی 
جوانان  رشادت  و  صلابت  اقتدار،  از  نشان   ،1992
برومند ایران زمین دارد که توانستند با ثبت رکوردی 
درخشان در ورزش کشور، موجی از شادی و نشاط را 

در میان مردم عزیز کشورمان به وجود بیاورند.
حضور تیم ملی فوتسال در جمع چهار تیم برتر 
دنیا با رقابت با بزرگان جهان مانند اسپانیا، برزیل و 
پاراگوئه اتفاق افتاده و نشان دهنده قدرت فوتسال ایران 
در جهان است و بی شک، مقام پنجمی جهان که پیش 
از این نزد تیم ملی فوتسال ایران در رنکینگ جهانی 
قرار داشت، در سایه همین تلاش ها و پای مردی های 
غیورمردان تیم ملی فوتسال جمهوری اسلامی ایران 

به دست آمده است.
بازیکنان ارزنده این تیم که بارها عنوان تیم برتر 
اخلاق را از آن خود کرده بودند، در این مسابقات نیز به 
دور از همه هیاهوهای پیرامون ورزش، باز هم اخلاق 
را سرلوحه خود قرار داده و همگان اقدام شایسته و 
اخلاق مدارانه این تیم در حضور و مشارکت در جشن 
خداحافظی فالکائو، اسطوره فوتسال برزیل را ستودند.

فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران کسب این 
افتخار بزرگ و قرار گرفتن تیم ملی فوتسال کشورمان 
در میان چهار تیم برتر جهان را به مسئولان، جامعه 
بزرگ فوتسال، باشگاه ها، اعضای کادر فنی، بازیکنان 
تیم ملی و خانواده های آنها تبریک و تهنیت می گوید 
و بر این باوریم که کسب افتخار اخیر این تیم در جام 
جهانی 2016 کلمبیا، ثمره سال ها تلاش پیشکسوتان 
بزرگ این رشته، باشگاه های فرهنگی ورزشی فوتسال 
و مجاهدت و همراهی خانواده بازیکنان و اعضای کادر 

فنی این تیم  بوده است.
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تولید ایمپلنت های بهبود یافته با نانوساختار تیتانیوم توسط محققان کشور

اعمال  با  مدرس  تربیت  دانشگاه  ایرانی  محققان 
یک پوشش نانوکامپوزیتی بر روی قطعات تیتانیومی، 
راهکاری برای افزایش کارایی این قطعات در کاربردهای 

مهندسی پزشکی و ساخت ایمپلنت ها ارائه دادند.
به دلیل وزن کم،  آلیاژهای آن  و  تیتانیوم  امروزه   
استحکام بالا، دمای ذوب بالا، مقاومت به خوردگی بالا 
صنایع  در  گسترده ای  کاربرد  سازگاریشان،  زیست  و 
هوافضا، پتروشیمی و زیست پزشکی یافته اند. بااین وجود 
روش هایی وجود دارد که به  منظور بهبود خواص زیستی، 
مکانیکی و خوردگی این مواد بر روی آنها اعمال می شود.

از  یکی  الکترولیتی  اکسیداسیون پلاسمای  فرایند 
فرایندهای دوستدار محیط  زیست و مورد توجه در این 
عرصه بوده است که می توان با استفاده از آن خواص 

مطلوب تری را برای تیتانیوم و آلیاژهایش ایجاد کرد.
دکتر محمود علی اف خضرایی از اعضای هیأت علمی 

دانشگاه تربیت مدرس با تاکید بر این که الکترولیت مورد 
استفاده در فرایند پلاسمای الکترولیتی نقش مهمی در 
خواص نهایی پوشش ایجاد شده ایفا می کند، از اجرای 

تحقیقاتی در این زمینه خبر داد.
وی هدف از انجام این تحقیقات را استفاده از فرایند 
اکسیداسیون پلاسمای الکترولیتی و یک الکترولیت 
بهینه به  منظور ایجاد یک پوشش نانوکامپوزیتی بر روی 
تیتانیوم خالص تجاری دانست و ادامه داد: در این طرح اثر 
مواد غیرسمی کتوکنازول بر روی میزان جذب نانوذرات 

آلومینا درون پوشش مورد بررسی قرار گرفت.
خضرایی خاطرنشان کرد: فرایند پوشش دهی مورد 
استفاده در این طرح یک فرایند دوستدار محیط  زیست 
است به  علاوه که در الکترولیت آن از مواد غیرسمی 
استفاده شده است. اعمال پوشش نانوکامپوزیتی بر روی 
قطعات تیتانیومی موجب بهبود عملکرد این قطعات در 

محیط بدن خواهد شد.
این عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس با اشاره 
به جزئیات اجرای این تحقیقات، یادآور شد: در فرایند 
پلاسمای الکترولیتی سعی می شود لایه  اکسیدی موجود 
بر روی قطعه  تیتانیومی با اعمال یک جریان الکتریکی 
ضخیم شود. همچنین حضور افزودنی ها درون الکترولیت 
موجب می شود لایه  اکسیدی به  صورت لایه  اکسیدی 
کامپوزیتی حاوی مواد افزودنی رشد کند. این موضوع 
موجب بهبود خواص خوردگی و مکانیکی قطعه  نهایی 

خواهد شد.
محقق این طرح در رابطه با مراحل انجام این طرح 
توضیح داد: در این تحقیق در تیتانیوم خالص تجاری 
به  عنوان زیرلایه استفاده شد و الکترولیت مورد استفاده 
جهت اعمال فرایند اکسیداسیون پلاسمای الکترولیتی 
افزودنی  مختلف  مقادیر  و  آلومینا  نانوپودر  حاوی 
کتوکنازول بوده است. پس از اعمال فرایند اکسیداسیون 
پلاسمای الکترولیتی، اثر میزان کتوکنازول بر نحوه  رشد 
آلومینا، مورفولوژی، ساختار  نانوذرات  پوشش، جذب 
شیمیایی و خواص مکانیکی مورد مطالعه قرار گرفته 

است.
وی با اشاره به نتایج به دست آمده،اظهار کرد: بر اساس 
موجب  کتوکنازول  ماده   به  دست آمده، حضور  نتایج 
افزایش جذب نانوذرات آلومینا درون پوشش شده و این 
موضوع کاهش تخلخل و افزایش فشردگی پوشش نهایی 

را به دنبال داشته است.
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر محمود علی اف 
از اعضای هیأت  اقدم  خضرایی و علیرضا صبور روح 
علمی دانشگاه تربیت مدرس، حسین شریفی تودشکی 
دانش آموخته مقطع کارشناسی ارشد و قاسم براتی دربند 
دانشجوی مقطع دکترای این دانشگاه است و نتایج آن 

نیز در مجله Tribology International به چاپ رسید.

نکاتی درباره واکسن آنفلوآنزا
هر ساله با شروع فصل سرما تزریق واکسن آنفلوآنزای فصلی برای حفاظت افراد در برابر 

این بیماری ویروسی انجام می شود.
 آنفلوآنزا بیماری تنفسی است که از ویروس آنفلوآنزا ناشی می شود. علائم شایع این 
بیماری شامل تب، سرفه، گلودرد، آب ریزش بینی، درد ماهیچه ای و احساس خستگی 
است. طبق اعلام مرکز کنترل و پیشگیری امراض آمریکا از آنجایی که نسخه های این 
ویروس در حال تغییر است هر سال بر اساس پیش بینی های انجام گرفته در مورد 
چگونگی رشد و تکامل نسخه ویروسی جدید، واکسن  تازه ای تولید می شود. سایت 
مدیکال دیلی در همین رابطه به بررسی چند نکته در ارتباط با تزریق واکسن آنفلوآنزا 
پرداخته است: این واکسن با استفاده از فناوری مبتنی بر تخم مرغ یعنی با مقادیر اندکی 
از پروتئین تخم مرغ تولید می شود و در گذشته کارشناسان مرکز کنترل و پیشگیری 
امراض آمریکا پیشنهاد می کردند افرادی که به تخم مرغ حساسیت دارند تا 30 دقیقه 
پس از دریافت این واکسن، تحت مراقبت باشند اما در انواع جدید این واکسن این نگرانی 
وجود ندارد. همچنین کارشناسان این مرکز تاکید دارند که امسال اسپری های استنشاقی 
آنفلوآنزا برای هیچ کس توصیه نمی شود چرا که بنابر اطلاعات جدید این اسپری ها بین 
سال های 2013 تا 2016 تاثیر چندانی نداشته اند. پزشکان به افراد توصیه می کنند با 
شروع فصل پاییز واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند و پس از آن تقریبا دو هفته طول می کشد 
تا بدن در برابر آنفلوآنزا ایمن شود. از دیگر توصیه های پزشکان این است که کودکان 
زیر شش ماه نباید واکسن آنفلوآنزا دریافت کنند. همچنین افرادی که در گذشته به این 
واکسن واکنش های آلرژیک شدید داشته اند باید از تزریق آن خودداری کنند. طبق اعلام 
مرکز کنترل و پیشگیری امراض آمریکا مطالعات نشان می دهد تزریق واکسن های آنفلوآنزا 
در تمام دوران بارداری برای زنان بی خطر است همچنین واکسیناسیون در دوران بارداری 
کمک می کند تا کودک در برابر آنفلوآنزا و زمانی که اجازه تزریق آن را ندارد محافظت 
شود. همچنین در پاسخ به این سوال که آیا فرد با تزریق این واکسن دچار آنفلوآنزا می شود 
کارشناسان تاکید دارند که ویروس های موجود در واکسن آنفلوآنزا غیرفعال هستند و این 

امکان وجود ندارد که افراد با تزریق این واکسن دچار آنفلوآنزا شوند.

بیماران کلیوی موز و انجیر بخورند
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف میوه و سبزیجات تازه می تواند تأثیر 

بسزایی در کنترل فشارخون بیماران کلیوی داشته باشد.
پیام فرحبخش متخصص تغذیه و رژیم درمانی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان؛ 
اظهار کرد: فشارخون بالا پس از دیابت، دومین علت بروز نارسایی مزمن کلیوی بوده، زیرا 
کلیه ها و سیستم گردش خون کاملا به یکدیگر وابسته هستند. وی در خصوص رابطه علت 
و معلولی فشار خون و بیماری کلیوی، ادامه داد: این عارضه در دراز مدت به عروق کلیه و 
سلول های گلومرول آسیب رسانده و در روند تدریجی بدون هیچ علامتی موجب نارسایی 
مزمن کلیه شده بنابراین این دو ارتباط مستقیم و تنگاتنگی داشته و از یکدیگر تأثیر می 
پذیرند. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در خصوص ارتباط مصرف بیش از حد نمک با 
فشار خون، تصریح کرد: میزان سدیم دریافتی در غذاهای حاوی نمک زیاد از جمله خیار 
شور، زیتون شور، چیبس و پفک می تواند فشارخون را به میزان قابل توجهی افزایش دهد 
که توصیه می شود افراد از مصرف بیش از حد نمک طعام و غذاهایی حاوی سدیم زیاد در 
رژیم غذایی خودداری کنند. وی درباره تأثیر میوه و سبزیجات تازه بر کاهش فشار خون در 
مبتلایان به بیماری های کلیوی، افزود: این گروه از مواد غذایی بدلیل اینکه سرشار از منیزیم 
و نیز پتاسیم بوده، در نتیجه به میزان قابل توجهی به کاهش و در نهایت کنترل فشار خون 
بالا کمک می کند. فرحبخش با بیان اینکه مصرف بعضی از میوه ها و سبزیجات تأثیر 
چشمگیری در کاهش فشارخون در بیماران کلیوی دارد، عنوان کرد: مصرف میوه های چون 
انجیر، موز، طالبی، خربزه به دلیل اینکه حاوی پتاسیم زیاد هستند و سبزیجات با برگ های 
تیره و سرشار از منیزیم به بیماران کلیوی توصیه می شود. وی درباره میزان مصرف میوه و 
سبزیجات در طول روز گفت: مصرف 3 تا 4 عدد میوه متوسط و همچنین 3 تا 5 واحد از 
سبزیجات تازه )هرواحد معادل 1 لیوان سبزی خام و نیم لیوان به صورت پخته( می تواند 
تا حد زیادی فشارخون مبتلایان به بیماری کلیوی را کاهش و در نهایت کنترل کند. این 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: خوشبختانه شواهد حاکی از این است که مصرف میوه 
و سبزیجات تازه در هر دو مرحله پیشگیری و درمان فشارخون در بیماران کلیوی مؤثر بوده و 
در کاهش میزان مصرف دارو، نقش مؤثری را داشته است. وی هشدار داد: تمامی بزرگسالان 
به ویژه افراد با سابقه خانوادگی فشارخون بالا باید با هدف پیشگیری از نارسایی کلیوی، 
احتمال خطر ابتلا به این عارضه را با پیروی از رژیم غذایی سالم کاهش دهند. فرحبخش 
یادآور شد: اصلاح الگوی مصرف، کم کردن سدیم و اضافه کردن مواد غذایی حاوی پتاسیم و 
منیزیم می تواند راهکار مناسبی برای رفع این معضل بوده و تأثیر بسزایی در کاهش عوارض 

ناشی از بیماری های کلیوی داشته باشد.

چطور خانه را در برابر سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا ضد عفونی کنیم؟

اینطور ثابت شده که ویروس سرماخوردگی می تواند تا سه ساعت در خانه و بر روی سطوح 
مختلف باقی بماند.

نقاط خاصی در خانه های ما بیشتر در معرض آلوده شدن با ویروس سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا هستند و شما هرچقدر هم که در بهداشت شخصی وسواس داشته باشید، بازهم 
امکان ابتلا به سرماخوردگی وجود دارد. برای اینکه در صورت ابتلا به سرماخوردگی، فضای 

خانه و یا محیط کارتان را میکروب  زدایی کنید، می  توانید راه های زیر را در پیش بگیرید:
استفاده از دستمال یکبار مصرف: اگر فردی در خانه بیمار است، سعی کنید تا از دستمالهای 
یکبار مصرف استفاده کنید و ظروفی را که با اسفنج و یا اسکاچ می شویید، پس از شستشو 

یکبار در ماشین ظرفشویی قرار دهید.
شستشوی سینک ظرف شویی: شیرآلات و دستگیره ها را به صورت روزانه و به دقت 
پاک نمایید چون مکان شستشوی دستها هستند. همچنین سعی کنید تا می  توانید مسواک 
ها را در کنار هم قرار ندهید و ترجیحا از خمیردندان جداگانه استفاده کنید. بهتر است پس از 

پایان بیماری، مسواک خود را دور بیاندازید و یا آن را در آب بجوشانید.
دقت در انتخاب پا کننده ها و شویندها: شما باید مطمئن شوید ک شوینده  هایی که 
خریداری می کنید، قابلیت پاک کردن جرم ها و میکروب ها را دارند و تنها یک شوینده 

نیستند.
استفاده منظم از صابون: این را مطمئن باشید کسانی که از صابونهای آنتی باکتریال 
استفاده می  کنند به همان میزان افرادی که از صابون های عادی استفاده می  کنند، دچار 
سرماخوردگی می  شوند. پس بهتر است با هر صابونی، چند بار در روز دستهایتان را 20 تا 

30 ثانیه با آب گرم بشویید.
پاک کردن محل تجمع ویروس: کنترل تلویزیون، کیبورد کامپیوتر و گوشی های تلفن 
همراه را با تمیز کننده  ها به صورت متداول پاک کنید. همچنین این کار را پس از پایان یافتن 

دوره سرماخوردگی نیز به صورت مکرر انجام دهید.
شستشوی ملحفه ها: حوله ها، ملحفه  ها و رویه  بالش  ها که محل زندگی ویروس  ها 
هستند، در طول دوره بیماری یکی از اعضای خانواده و حتی پس از آن باید به صورت روزانه 

با آب گرم شسته و ضدعفونی شوند.

چه ورزش هایی برای درمان افسردگی و 
اضطراب مفید هستند؟

ورزش نقش اساسی در مقابله با انرژی و اضطراب ایفا می کند. ورزش های خاصی وجود 
دارند که بیشتر بر روی سلامت ذهن تاثیر می گذارند و می توانند افسردگی را دور کنند.

جسم و ذهن با یکدیگر در ارتباط هستند. هنگامی که شخص ورزش می کند و از بدن خود 
مراقبت می کند در واقع بر روی ذهن خود نیز کار کرده است. البته تمام کسانی که مشکلات 
وخیم ذهنی دارند باید برای درمان با پزشک خود مشورت کنند.  با این حال آنچه که در 
تحقیقات مختلف مشخص شده نشان می دهد که سه نوع ورزش نقش زیادی در کاهش 

افسردگی دارند که عبارتند از :
دویدن: دویدن برای سلامتی بسیار مناسب است. این ورزش کالری سوزی بالایی دارند 
و احتمال بیماری های قلبی را کاهش می دهد. تنها پنج  دقیقه دویدن در روز طول عمر 
را افزایش می دهد. دویدن بر روی روحیه نیز تاثیر مثبت دارد.یکی از محققان در این باره 
می گوید: دویدن تغییراتی در انتقال دهنده های عصبی همچون سروتونین و نورپینزین ایجاد 
می کنند که باعث احساس خوب می شوند. به نظر می رسد که دویدن تاثیر زیادی بر آرامش 
ذهن دارد.بررسی ها نشان داده است که ورزش مانند داروهای ضد افسردگی عمل می کند و 
می تواند افسردگی های مزمن را با کمک رشد نرون های جدید در مغز کاهش دهد. دویدن 

خواب شب را راحت تر می کند و باعث افزایش حافظه و کاهش استرس نیز می شود.
پیاده روی در جنگل و طبیعت: سعی کنید مسیرهای پیاده روی در جنگل و طبیعت 
را طی کنید. طبیعت تاثیر زیادی بر آرامش ذهن دارد. گذراندن زمان در کنار طبیعت باعث 
کاهش اضطراب می شود و ترشح هورمون آرامش بخش را در بدن افزایش می دهد. ضمنا 

این کار حافظه را نیز بهبود می بخشد.
 یوگا:بررسی های انجام شده در سال 200۷ نشان داده است که انجام ورزش یوگا، 
عصبانیت، اضطراب و افسردگی را کاهش می دهد. بنابراین یوگا برای بیماران مبتلا به 

افسردگی تجویز می شود.
در سال 2012 گروهی از محققان تاثیر یوگا بر استرس را بررسی کردند. آنها دریافتند که 
این ورزش تاثیر زیادی بر کاهش نشانه های افسردگی و استرس دارد. یکی از محققان در این 
باره می گوید: یکی از ویژگی های خوب یوگا این است که این ورزش بر پایه حرکات کششی 
و قدرتی است و بر تنفس تمرکز دارد. بنابراین باعث آرامش فرد می شود. هنگامی که فرد 

تنفس عمیق انجام می دهد احتمال اضطراب و استرس کاهش می یابد.

ناسا یک تصویر رنگی از یک سحابی سیاره ای موسوم به NGC 2440 را منتشر کرده که 
تلسکوپ فضایی هابل این سازمان آن را ثبت کرده است.

این تصویر به نمایش آخرین شادی رنگین این سحابی پرداخته که در فاصله 4000 سال 
نوری از زمین در صورت فلکی کشتی دُم قرار دارد.

این ستاره با منفجر کردن لایه های خارجی گاز خود به زندگی اش پایان می دهد که باعث 
شده پوششی در اطراف هسته ستاره ایجاد شود. نور فرابنفش منتشر شده از این ستاره در 

حال مرگ باعث شده تا ماده اطراف آن بدرخشد.
به گفته ناسا،  ستاره کوتوله سفید در مرکز این سحابی یکی از داغ ترین نمونه های شناخته 

شده بوده و دمای آن بیش از 200 هزار درجه سلسیوس است.
ساختار آشفته این سحابی نشان می دهد که ستاره به صورت نامنسجمی جرم خود را به 
بیرون پرتاب کند. طی هر انفجار،  ستاره مذکور به انتشار مواد در جهات گوناگون پرداخته 

است.
ماده منتشر شده توسط این ستاره بسته به ترکیبات، چگالی و نزدیکی آن به ستاره میزبانش 
در رنگ های مختلفی می درخشد. برای مثال، رنگ آبی نمایشگر هلیوم، سبزآبی نشانگر 

اکسیژن، قرمز نشانگر نیتروژن و هیدروژن است.
تلسکوپ فضایی هابل یک پروژه مشترک بین ناسا و آژانس فضایی اروپاست که در سال 
1990 به مدار پرتاب شد. این تلسکوپ که تصاویر خارق العاده ای را از فضا برای زمین ارسال 

کرده، درک انسان را از کیهان و همچنین چشم انداز انسان از جهان تغییر داده است.

ثبت آخرین شادی یک ستاره

پژوهشگران واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی موفق به تولید پارچه های سه 
بعدی با خاصیت جذب و رهایش ترکیبات ریز شدند.

محمد مهدی جولایی پارچه های سه بعدی را دارای ساختار حلقوی دانست که از 
اتصال دو پارچه جدا از هم بوسیله نخ های متصل کننده )نخ های ایجادکننده فاصله بین 

دو پارچه( با سختی خمشی متفاوت ایجاد می شوند.
وی ادامه داد: از جمله ویژگی های این پارچه ها می توان به گردش هوا داخل ساختار 

پارچه، انعطاف پذیری، برگشت پذیری و ظاهر سه بعدی آن اشاره کرد.
جولایی با تاکید بر این که همین امر باعث شده که این پارچه ها جزء منسوجات 
فنی به حساب آیند، ادامه داد: این خصوصیات سبب کاربردهای ویژه آنها شده که 
از جمله می توان به عنوان روکش صندلی اتومبیل، تشک بیمارستانی، ژئوتکستال، 
کامپوزیت ها و مصارف ورزشی اشاره کرد.به گفته این محقق، نانو سیکلودکسترین ها 
بدلیل شکل فضایی و ساختار فوق العاده ای که دارند، می توانند مکان هایی را برای حبس 
مولکول های مهمان ایجاد کنند.جولایی، بخش داخلی را حاوی هیدروکسیل نوع اول و 

بخش خارجی را حاوی هیدروکسیل نوع دوم عنوان و اظهار کرد: در این روش با استفاده 
از اتصال دهنده های شیمیایی، نانو سیکلودکسترین را در داخل ساختار پارچه به روش 
فیزیکی حبس کرده و به جهت ساختار حفره ای این مواد مکان هایی را برای جذب ویا 

رهایش ترکیبات ریز روی کالای اصلاح شده ایجاد کردیم.
وی به آزمایش جذب بو اشاره کرد و افزود: با انجام یک آزمایش کیفی میزان جذب بو 
و انتشار آن توسط نمونه ها بوسیله منتول انجام شد و مشخص شد که نمونه های عمل 

شده پس از 24 ساعت هنوز بوی منتول را از خود منتشر می کنند.
این فارغ التحصیل واحد علوم و تحقیقات، تاکنون 3 گواهینامه ثبت اختراع علاوه 
بر اختراع فوق تحت عناوین »فرایند رنگرزی پارچه سه بعدی پلی استر با رنگزای 
راکتیو توسط بتاسیکلودکسترینن، »تولید پارچه پلی استر حجیم با قابلیت پیوند با مواد 
شیمیایی واکنشی« و »روشی به منظور تهیه پارچه سه بعدی  دوجداره با ویژگی های 
خاص حاوی  -CD و ترکیبات سیلیکونی راکتیو با ویژگی نرمی و پایدار در برابر 

شستشو« از اداره کل ثبت شرکت ها و مالکیت صنعتی دریافت کرده است.

بر اساس تحقیقات جدید روش راه رفتن افراد حاکی 
از احساس آنهاست.

 حرکت سریع و بیش از حد پاها در هنگام راه رفتن 
پرخاشگری را نشان می دهد.نیام ساتچل سرپرست این 
تحقیق اظهار کرد: حرکت طبیعی بدن در هنگام راه 
رفتن محوری است به طوری که با پای چپ سمت چپ 
بدن و با پای راست سمت راست بدن حرکت می کند 
و لگن خاصره با حرکت پاها به جلو حرکت می کند، در 
حالی که شانه چپ به سمت عقب و شانه راست تعادل 
ایجاد می کند اما در افراد پرخاشگر این چرخش بیشتر 
است.در این تحقیق 29 شرکت کننده با تعیین شخصیت 
توسط محققان حضور داشتند. آنان با استفاده از فناوری 

حرکت و با استفاده از سرعت طبیعی تردمیل راه رفتن 
شرکت کنندگان را کنترل کردند. محققان حرکت قفسه 

سینه، لگن خاصره و سرعت گام ها را نیز بررسی کردند.
نتایج نشان داد افراد پرخاشگر دارای حرکات بالاتنه 
و پایین تنه بیشتر هستند و متکبرانه گام برمی دارند. 
همچنین افراد برون گرا و بشاش حرکت لگن خاصره 
کمتری دارند، البته افراد خلاق حرکات کمتری داشته و 
قدری متکبرانه گام بر می دارند.وی در ادامه افزود: شواهد 
تجربی آشکار می کند حرکت پاها و بدن افراد در هنگام 
راه رفتن بازگو کننده شخصیت آنهاست.تشخیص ارتباط 
بین حرکت بیولوژیکی و مقصود افراد پرخاشگر موجب 

پیشگیری از ارتکاب جرم خواهد شد.

تولید پارچه سه بعدی با خاصیت جذب ترکیبات ریز

نوع راه رفتن افراد حاکی از شخصیت آنهاست

اوتیسم گروهی از اختلالات تکاملی مغز است که ایجاد ارتباط 
و تعاملات اجتماعی را دشوار می سازد. اختلال طیف اوتیسم یک 
بیماری عصبی است که توانایی فرد برای برقراری ارتباط ، تعامل 
و رفتار مناسب با دیگران را در موقعیت های اجتماعی تحت تاثیر 
قرار می دهد. تقریبا یک نفر از 68 کودک در ایالت متحده آمریکا 
مبتلا به اوتیسم هستند و این شرایط در پسران پنج برابر بیشتر 
از دختران شایع است. اوتیسم بر اساس اختلال در مهارت های 
اجتماعی، ارتباطی و رفتارهای محدود شده و تکراری همچون 
دست زدن و اصرار در همانندی مشخص می شود. بسیاری از 
کودکان نیز پاسخ های حسی غیر معمول دارند. در نسخه های 
 ،)DSM( نهایی راهنمای تشخیصی و آماری اختلالات روانی
متخصصان این شرایط را در گروه های مختلفی طبقه بندی 
کرده اند زیرا همه آن ها درجات متغیری از اختلال یکسان را 
دارند. با وجود بحث های زیادی که درباره بیماری اوتیسم وجود 
دارد، هنوز شواهدی در مورد ارتباط واکسیناسیون یک کودک با 

رشد این بیماری پیدا نشده است.
نشانه ها و علائم اوتیسم:

هیچ کدام از افرادی که مبتلا به اوتیسم هستند با یکدیگر برابر 
نیستند اما بیشتر والدین متوجه نشانه ها و علائمی در کودکان 
خود می شوند که ممکن است در میان همه افراد یکسان و 
شایع باشد. این نشانه ها معمولا بین 18 ماهگی تا 3 سالگی 
بروز می کند.به عنوان مثال یک کودک ممکن است در مورد 
ارتباط چشمی، پاسخ دادن به صدا کردن نامش یا تعامل در 
بازی های مختلف مشکل داشته باشد. مراقبان همچنین ممکن 
است متوجه شوند که کودکان از برقراری ارتباط و تعامل با سایر 
افراد لذت نمی برند. با اینحال شکل خفیف این اختلال ممکن 
است تا زمانی که کودک بزرگتر نشده است مشخص نگردد 
و برخی از افراد در دوران بزرگسالی این بیماری را تشخیص 
می دهند. در بیشتر موارد این اختلال تا زمانی که کودک به سن 
مدرسه نرسیده است قابل تشخیص نیست. بعد از ورود کودک 

به مدرسه، مشکلاتی در مورد برقراری ارتباط به وجود می اید.
تشخیص اوتیسم:

روند تشخیصی برای هر فرد مبتلا به اوتیسم متفاوت است. در 
برخی از موارد ، متخصص اطفال ممکن است یک صفحه نمایش 
اوتیسم) اغلب یک نظرسنجی کوتاه با پاسخ های بله یا خیر است( 
را به کار گیرد و به دنبال نشانه های اوتیسم در فرد باشد. اگر 
نتایج حاصل از این بررسی مثبت باشد، خانواده به یک پزشک 
متخصص ارجاع داده می شود تا ارزیابی های دیگر نیز صورت 
گیرد. زمانی که پزشک در حال تشخیص بیماری اوتسیم است، 

بر روی اطلاعات وگزارش های مستقیم و نیز داده هایی که والدین 
در اختیار آن ها قرار می دهد استفاده خواهد کرد.برای کودکان 
بزرگ تر ، برخی از کلینیک ها ورودی های مرتبط با کودکان را 
دریافت می کنند. این ورودی ها شامل اطلاعات به دست آمده از 
مدرسه، دوستان و والدین است. اینکه کودکان چگونه با محیط 
پیرامون خود رفتار می کنند، نیز مهم است.کاری که آن ها تلاش 
می کنند انجام دهند، تفسیر می شود و در کنار سایر اطلاعات به 
دست آمده قرار می گیرد تا مشخص شود که آیا کودک مورد نظر 

مبتلا به اوتیسم هست یا خیر.
یک تیم کامل پزشکی ممکن است به دنبال اختلالات دیگری 
باشند که اغلب همراه اوتیسم ایجاد می شود. این اختلالات شامل 
اختلال نقص توجه و بیش فعالی )ADHD( ، کم توانی ذهنی 
، صرع و افسردگی است. افراد مبتلا به اختلالات ژنتیکی خاص 
همچون سندرم X شکننده، سندرم توبروس اسکلروز و سندرم 

آنجلمن نیز ممکن است مبتلا به اوتیسم باشند.
درمان بیماری اوتیسم:

هیچ درمانی برای اختلالات طیف اوتیسم وجود ندارد. با 
اینحال، درمان های آموزشی و رفتاری وجود دارد که ممکن 
است به کاهش نشانه های موجود کمک کند. تشخیص اولیه 
در این شرایط بسیار مهم است. یکی از درمان هایی که بیشتر 
مورد استفاده قرار می گیرد، تجزیه و تحلیل رفتاری کاربردی 
است که از جوایز مختلف برای تشویق افراد مبتلا به اوتیسم 
برای افزایش رفتارهای مفید و کاهش فعالیت های مضر استفاده 
می کند. استفاده از والدین آموزش دیده برای درمان نیز می تواند 
موثر باشد. به عنوان مثال بر اساس مطالعات انجام شده در 
سال 2010، کودکانی که از درمان تجزیه و تحلیل رفتاری 
کاربردی استفاده کرده بودند، بهبود خوبی در زبان و رفتار خود 
تجربه کردند. در واقعیت، رویکردهای رفتاری بهترین روش 
برای درمان اوتیسم محسوب می شود زیرا همه ما به خوبی 
می دانیم که تغییر محیط اطراف کودک و تعامل با سایر افراد 
می تواند فرایند بیولوژیکی در مغز را تحت تاثیر قرار دهد. این 
شرایط می تواند بر روی توسعه و شکل گیری مغز به روش های 
مختلف تاثیر بگذارد. داروها ممکن است نتواند نشانه های اصلی 
اوتیسم همچون مشکل در ارتباطات را برطرف کند اما قادر است 
نشانه هایی همچون کج خلقی و زودرنجی را درمان کند. سازمان 
غذا و داروی آمریکا دو نوع دارو برای اوتیسم را تایید کرده است. 
این دو دارو شامل ریسپریدون و آریپیپرازول است که می تواند 
پرخاشگری ، تحریک پذیری و نوسانات خلقی را درمان کند. 
با اینحال اثرات طولانی مدت این داروها هنوز مشخص نیست 

و اغلب کودکانی که مبتلا به اختلال اوتیسم هستند داروهای 
متعددی را برای درمان مشکلات دیگری همچون بیش فعالی یا 
افسردگی دریافت می کنند. حدود 65 درصد از کودکان مبتلا به 
اوتیسم یک نسخه برای داروهای موثر بر روان دارند که می تواند 
از سد خونی مغزی عبور کند. علاوه بر این، 35 درصد از کودکان 
از دو نوع دارو استفاده می کنند. این در حالیست که 15 درصد 
از آن ها سه یا چند داروی تجویز شده دارند.درمان های دارویی 
به هیچ عنوان نمی تواند جایگزین مناسبی برای رویکردهای 
رفتاری باشد. این درمان ها را می توان به عنوان درمان تکمیلی 
به کار برد اما جایگزین درمان اصلی کودک با رویکرد رفتاری 
نمی شود. چیزی که بیشتر از قبل به چشم می خورد، اشباع بازار 
با درمان های جایگزین و رژیم های غذایی متعدد است که هنوز 
شواهدی برای تایید آن ها وجود ندارد. برخی از مواقع والدین فکر 
می کنند که این موارد می تواند جایگزین درمان های اصلی کودک 
شود و به همین خاطر از درمان های رفتاری استفاده نمی کنند. 
این شرایط می تواند روند درمان کودک را کندتر کند و از کاربرد 

گزینه های تایید شده بکاهد.
بزرگسالانی که مبتلا به اوتیسم هستند:

بیشتر تحقیقات و پژوهش هایی که درباره اوتیسم صورت 
گرفته است بر روی کودکان تمرکز دارد اما مطالعات مختلف 
نشان می دهد که این اختلال می تواند زندگی بزرگسالان را نیز 
تحت تاثیر خود قرار دهد. بزرگسالانی که مبتلا به این اختلال 
هستند کمتر به دنبال آموزش های عالی، یافتن شغل یا پیشرفت 
در زندگی خود می روند. حدود یک سوم از بزرگسالان جوان 
که مبتلا به اوتیسم هستند، بعد از هشت سال ترک تحصیل 
دوباره به ادامه تحصیلات روی می آورند و وارد دانشگاه می شوند. 
حدود نیمی از افرادی که مبتلا به اوتیسم هستند در هشت 
سالی که از مدرسه ترک تحصیل کرده بودند به دنبال شغل 
می روند. در مقایسه، 98 درصد از افراد معمولی و 91 درصد 
از افرادی که دارای معلولیت هستند به دنبال شغل های عالی 
می روند.همانطور که مشاهده می کنید عدد به دست آمده برای 
افراد مبتلا به اوتیسم بسیار کمتر است و این جای نگرانی دارند.

علاوه بر این 80 درصد از بزرگسالان جوان که مبتلا به اوتیسم 
هستند، بعد از دبیرستان با والدین خود زندگی می کنند که این 
مقدار بیشتر از جمعیت معمولی و بزرگسالانی است که از این 
اختلال رنج نمی برند. محققان تلاش می کنند تاثیر برنامه های 
آموزشی بر روی آماده کردن دانش اموزان و بزرگسالان مبتلا به 
اوتیسم را مورد مطالعه قرار دهند و به آن ها کمک کنند زندگی 

مستقلی داشته باشند.

اوتیسم: 
علائم 

تشخیص
 و 

درمان

 نشانه دردهای  قلبی را بشناسید
منظور از دردهای آنژینی چیست؟ دردهای کرونری که ناشی از تنگی عروق کرونر است، 
به دردهای آنژینی معروف است. عروق کرونر، عروق خون رسان به عضله قلب است البته 
ممکن است درد قلبی منشأ دیگری هم داشته باشد مثلا به علت التهاب جدار خارجی قلب 

باشد، یعنی به علت پریکاردیت. دردهای کرونری اهمیت زیادی دارد.
خصوصیات دردهای آنژینی )کرونری( کدام است؟

این دردها چند خاصیت دارند که اگر این خاصیت ها با هم باشند به نفع این دردها هستند. 
 ـموقع راه رفتن   ـدویدن  این دردها موقع فعالیت ایجاد می شود؛ مثلا هنگام بالارفتن از پله 
 ـاین دردها در پشت جناغ شایع تر روی می دهند. البته می تواند در   ـبار سنگین برداشتن 
جداره طرف چپ سینه یا طرف راست سینه هم انتشار پیدا کند. کیفیت درد گنگ و مبهم 
است. فرد نمی تواند موضعی را برای درد نشان دهد و حالت عدم راحتی و آسایش در سینه 
را فرد ابراز می کند. بیمار اظهار می کند سنگی را روی سینه ام گذاشته اند. البته درد در ده تا 

20 دقیقه بتدریج خوب می شود و با استراحت یا قرص زیر زبانی بهبود می یابد.
دردهای آنژینی، حالت هایی مانند سوزن سوزن شدن یا چاقوزدن را در فرد 

ایجاد می کند؟
خیر درد آنژینی با عصبانیت ایجاد می شود. ممکن است به گلو، فک تحتانی و بین دو 

کتف انتشار یابد.
منظور از آنژین پایدار، آنژین ناپایدار چیست؟

وقتی مشخصات درد آنژینی که قبلا توضیح دادیم، یک ماه، دو ماه، چند ماه و حتی 
چند سال تکرار شود و موقع استراحت بهبود یابد، آنژین پایدار می گوییم. اما دردهایی که 
بتازگی اتفاق افتاده، مثلا 15 روز است دچار این دردها شده یا دردهایی که قبلا داشته و 
ماه ها طول کشیده ولی در حال حاضر شدت دردها و مدت دردها نیز افزایش یافته، آنژین 

ناپایدار نامیده می شوند .
علت اهمیت دردهای آنژینی چیست؟

این دردها به علت کاهش خون رسانی به عضله قلب اتفاق می افتد و اهمیت شان این است 
اگر خون رسانی کاهش بیشتری پیدا کند، ممکن است به سکته قلبی منجر شود. البته 
تشخیص این که دردها مربوط به کدام بخش بدن است، فقط به عهده پزشک است. پزشک 
از روش های پاراکلینیکی مانند آنژیو گرافی، نوار قلب، تست ورزش و اکو استفاده و تشخیص 

قطعی را اعلام می کند.
دردهایی که در استراحت ایجاد می شوند و هنگام فعالیت وجود ندارند، 

چیستند ؟
این نوع دردها، دردهای قلبی نیستند. یعنی دردهای ارگانیک نیستند. اسپاسم های 

 ـعصبی هستند. البته تشخیص نوع درد فقط به عهده پزشک است. عضلانی 
آیا همه دردهای قلبی منشأ کرونری دارند؟

خیر، به عنوان مثال، شلی مادرزادی دریچه میترال )پرولاپس میترال( هم دردهای قلبی 
غیر آنژینی ایجاد می کند. دردهای پرولاپس میترال، آزاردهنده است، ولی خطرناک نیست.

چه دردهایی ممکن است پشت جناغ احساس شود؟
دردهای گوارشی هم ممکن است پشت جناغ احساس شود. گفتنی است اگر یک نقطه از 
قلب درد بگیرد و به دست چپ انتشار پیدا کند و با نفس کشیدن تشدید شود از خصوصیات 
درد قلبی نیست. ضعف و تعریق )عرق سرد( و تهوع از علائم همراه دردهای آنژینی است . 
البته اگر کسی یکدفعه عرق کند و بعد از ده دقیقه تعریق تمام شود، ممکن است مربوط 

به قلب نباشد.
داروهای گیاهی چه تاثیری بر درمان بیماری های قلبی دارند؟

داروهای گیاهی اثر خاصی ندارند. روی گیاهان نمی شود برای درمان بیماری های قلبی نظر 
خاصی داد. من معتقد نیستم کسی برای درد قلبی دمنوش بخورد چون درد یک علامت 
است. این افراد باید مراجعه به پزشک داشته باشند و بررسی شوند و علت درد باید پیگیری 

شود. طب سنتی نسبت به داروهای گیاهی نظر بدهد.

محققان دریافتند، تماشای 15 دقیقه تلویزیون در روز منجر به کاهش خلاقیت کودکان 
می شود.تماشای تلویزیون برای کودکان به عنوان سرگرمی محسوب می شود و والدین باید 
از تماشای بیش از حد تلویزیون کودکان جلوگیری کنند.بعضی از افراد برای سرگرم شدن 
کودکان تماشای تلویزیون را بهترین سرگرمی می دانند، اما تماشای بیش از حد تلویزیون در 
کودکان منجر به کاهش خلاقیت در آنها می شود.محققان در این مطالعه اظهار کردند: تماشای 
15 دقیقه کارتون های مورد علاقه کودکان با افزایش خطر از دست دادن خلاقیت ذهن در 
مقایسه با افرادی که کتاب می خوانند و یا پازل حل می کنند، در ارتباط است.سارا رز، مدرس 
دانشگاه در انگلستان اظهار کرد: شواهد روشنی وجود دارد که تماشای تلویزیون باعث کاهش 
خلاقیت در کودکان می شود، هرچند که این اثرات پس از مدت کوتاهی ناپدید می شود.

محققان عنوان کردند: اگر کاهش خلاقیت در کودکان افزایش یابد، تاثیرات منفی بسیاری 
برای آنها در آینده خواهد داشت.این یافته ها در کنفرانس روانشناسی در بریتانیا ارائه شده است.

تماشای تلویزیون خلاقیت کودکان را 
کاهش می دهد
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به مناسبت آغاز هفته ملی سالمند:

نگرانی از افزایش زنان سالمند تنها
رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور، تنهایی سالمندان را یکی از نگرانی های 
جامعه عنوان کرد و گفت: به ازای هر مرد سالمند تنها در کشور تقریبا سه زن سالمند تنها 

داریم.
فرید براتی سده روز یکشنبه در نشست خبری هفته ملی سالمند در سازمان بهزیستی 
کشور افزود: نگرانی بعدی ما این است که طبق آمارهای موجود، افزایش زنان سالمند تنها در 
استان های کم برخوردار بیشتر از سایر استان ها است؛ بطور مثال استان گیلان - که بیش 
از 11 درصد جمعیت این استان سالمند هستند- ، نسبت زنان سالمند به مردان، دو به یک 
است اما تعداد زنان سالمند تنها در استان ایلام -که هشت درصد جمعیت این استان سالمند 

هستند- چهار برابر مردان سالمند تنها است.
 **اختصاص ردیف اعتباری سالمندان برای نخستین بار

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: امسال برای نخستین بار یک ردیف 
اعتباری در این سازمان و یک ردیف اعتباری دیگر نیز در وزارت رفاه برای سالمندان 
اختصاص یافته است. براتی افزود: رقم ردیف اعتباری سالمندان در وزارت رفاه ، سه میلیارد 
و 350 میلیون تومان و در سازمان بهزیستی یک میلیارد و ۷00 میلیون تومان است و 

امیدواریم این ارقام در سال آینده بیشتر شود.
 **تامین بخشی از هزینه های درمانی سالمندان

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور با اشاره به اجرای آزمایشی طرح حمایتی 
بهزیستی در دو استان کم برخوردار ایلام و سیستان و بلوچستان گفت: موضوع این طرح ، 
تامین حداقل بخشی از هزینه های درمانی سالمندان است. براتی افزود: این طرح در آینده به 

استان های دیگر کشور گسترش خواهد یافت.
 **مهیا سازی محیط مناسب سالمندان در دو استان

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: هم اکنون برای مهیا سازی محیط 
مناسب برای سالمندان در دو استان آذربایجان شرقی در شهر تبریز و استان اصفهان در شهر 
اصفهان در حال اقدام هستیم. براتی یادآور شد: زیرساخت های این دو استان برای اجرای 
این طرح فراهم بوده و از سوی دیگر شمار گردشگران خارجی سالمند نیز در این دو شهر 
زیاد است. وی ادامه داد: طرح حمایت از ایاب و ذهاب سالمندان نیز در استان مازندران به 

صورت آزمایشی اجرا خواهد شد. 
**خیران فقط دنبال ساخته مراکز شبانه روزی سالمندان نباشند

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: طرحی برای تغییر نگرش خیران 
به مساله سالمندی در دست اجرا است تا خیران فقط به فکر راه اندازی مراکز شبانه روزی 
سالمندان نباشند. براتی افزود: می خواهیم خیران به مسائل دیگر مورد نیاز سالمندان مانند 

مسائل توانبخشی نیز توجه کنند.
 **طرح مراقبت از سالمندان در منزل

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: هم اکنون بیش از یکصد هزار نفر از 
افراد بالای 60 سال از خدمات یارانه مستمر برخوردار هستند. براتی افزود: اخیرا نیز طرح 
های مراقبت در منزل و کمک هزینه های مراقبت در منزل از سالمندان را در دست اجرا 
داریم. وی خاطرنشان کرد: در اجرای طرح مراقبت در منزل، افرادی آموزش های لازم را فرا 
می گیرند و به منازل سالمندان مراجعه می کنند و در طرح کمک هزینه مراقبت، هزینه ای 
که قرار است به مراکز شبانه روزی سالمندان برای مراقبت از سالمند پرداخت شود به خود 

سالمندان پرداخت خواهد شد.
 **طرح مراقبت از سالمندان تنها

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: طبق طرحی با همکاری دانشگاه 
علمی کاربردی ، تامین اجتماعی ، نظام پرستاری و مددکاری اجتماعی می خواهیم از 
کارشناسان این بخش ها استفاده کرده و دوره های مراقبت از سالمندان تنها برای حضور 
این کارشناسان در منازل این سالمندان برگزار کنیم. براتی تصریح کرد: خانواده ها برای 
برخورداری از این طرح باید هزینه های مالی آن را پرداخت کنند. وی همچنین به قانون 
حمایت از سالمندان اشاره کرد و گفت: روی این قانون کار شده و به وزارت رفاه فرستاده شده 

تا پس از آن به جلسه هیات وزیران برود.
 **اعلام اسامی هفته سالمند

رئیس اداره سالمندان سازمان بهزیستی کشور گفت: شعار روز جهانی سالمند -10 مهر- 
امسال »نه علیه هرگونه تبعیض سنی« است. براتی، اسامی روزهای هفته ملی سالمند - از 
چهارم تا دهم مهرماه جاری- را به ترتیب »سالمند، رفاه اجتماعی و محیط توانمندساز« ، 
»سالمند مستقل ، فعال و بانشاط« ، »خانواده و بازنشستگان« ، »سالمند، سبک زندگی سالم 
و سلامتی« ، »سالمند، حقوق شهروندی و قانون«، »ارزش های فرهنگی و دینی و تکریم 

منزلت سالمند« و »سالمند و عدم تبعیض سنی« اعلام کرد.

مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی استان قم از سال 138۷ 
کار خود را در قم آغاز کرد تا در زمینه یکی از مهم ترین مسائلی که 

خانواده های زیادی با آن روبه رو هستند درمان را آغاز کند.
این مرکز در ادامه روند درمان، پژوهش هایی را در زمینه درمان 
ناباروری آغاز کرده است که در نهایت توانست با پیگیری های مداوم 
روش سپاس را در درمان ناباروری ابداع کند. این روش با استفاده از 

سلول های بنیادی اقدام به درمان ناباروری می کند.
در این زمینه سیدرضا طباطبایی، به دستاوردهای مرکز درمان 
ناباروری جهاد دانشگاهی واحد استان قم در روش جدیدی که در 
این مرکز برای درمان ناباروری شکل گرفته اشاره و این دست آورد را 

انقلابی در درمان ناباروری در دنیا عنوان کرد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر دو روش درمان ناباروری که در 
سال 19۷8 توسط دکتر ادوارد کشف شد در دنیا مرسوم است، گفت: 

روش تلقیح داخل رحمی و میکروانجکشن این دو روش است که با 
پاس زحمات دکتر ادوارد در زمینه درمان ناباروری ایشان در سال 

2010 جایزه نوبل پزشکی را دریافت کردند.
معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی قم با بیان اینکه در حال حاضر با 
استفاده از این دو روش پنج میلیون نفر در سراسر دنیا متولد شده اند، 
ابراز کرد: مرکز درمان ناباروری قم در سال 138۷ تأسیس شد که با 

استفاده از این دو روش سه هزار کودک متولد شدند.
وی در ادامه به انجام پژوهش در زمینه ابداع روش های جدید 
در درمان ناباروری در مرکز درمان ناباروری قم اشاره کرد و گفت: 
نهایت  در  و  انجام شد  زمینه طی یک سال  این  در  پژوهش ها 
شیوه جدیدی که با عنوان سپاس نام گذاری شده در مرکز درمان 
ناباروری قم کشف شد. طباطبایی به توضیح پیرامون این روش 
اشاره و گفت: مطالعات بر روی سلول های بنیادی صورت گرفت و 

در طول تحقیقات ما متوجه شدیم هنگامی که سلول های بنیادی 
رشد می کنند در محیط رشد اقدام به آزاد کردن فاکتورهای رشد 
می کنند که در تحقیقات مشخص شد برخی از این فاکتورها در 
افزایش سرعت اسپرم نقش دارند. وی با بیان اینکه متأسفانه برخی 
از این فاکتورها در هنگام نگهداری از سلول های بنیادی دور ریخته 
می شوند، ابراز کرد: ما بر این روی این مواد دور ریختی آزمایش هایی 
را انجام دادیم که نشان داد این مواد دور ریختی در اسپرم نقش دارند 

و می تواند در درمان ناباروری تأثیر داشته باشند.
موفقیت پروژه در محیط آزمایشگاهی

وی با اشاره به اینکه درمان ناباروری به دو شیوه گذشته در تأمین 
مواد اولیه کاملًا به خارج از کشور وابسته بود، گفت: اما در روش کشف 
شده توسط مرکز جهاد دانشگاهی قم وابستگی به صفر می رسد و 

هزینه های درمان نیز با کاهش قابل توجهی مواجه می شود.
معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی واحد استان قم با اشاره به اینکه 
پروژه در محیط آزمایشگاهی موفق عمل کرد، گفت: در حال حاضر 

این پروژه در مرحله آزمایش انسانی قرار دارد.
وی با تأکید بر اینکه این روش در دنیا نظیر ندارد و توسط تیم 
پژوهشی مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی استان قم ابداع شده 
است، گفت: یک تیم 5 نفره به مدت یک سال بر این روی این پروژه 
کار کرد اما متأسفانه دست آورد و مقالات منتشر شده در این زمینه 

در خارج از کشور بیشتر از داخل مورد توجه قرار گرفت.
طباطبایی به مراجعات متعددی که به مرکز درمان ناباروری قم 
صورت می گیرد، اشاره و افزود: مراجعات خارج از کشور نیز به این 
مرکز صورت می گیرد و در حال حاضر 40 درصد بیمارانی که به این 
مرکز مراجعه می کنند خارج از قم هستند که این مهاجرت بیماران 
از قم به تهران و حتی دیگر شهرها را معکوس کرده است و در حال 

حاضر از خارج از قم برای درمان به این شهر مراجعه می کنند.
دیگر  به  نسبت  ایران  در  ناباروری  میزان  درباره  ادامه  در  وی 
کشورهای جهان گفت: نرمال میزان درمان ناباروری در جهان عدد 
10 الی 15 است که این رقم در کشور ما عدد 20 درصد را نشان 

می دهد که این امر حاکی از بالا بودن نرخ ناباروری در میان زوجین 
ایرانی است.

معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی واحد استان قم تغییر سبک 
زندگی، استفاده از آفت  کش ها در کشاورزی، آلودگی هوا، تغذیه و 
ازدواج دیرهنگام را از جمله عواملی عنوان کرد که در بالا بودن نرخ 

ناباروری در کشور تأثیرگذار بوده است.
ناباروری سومین عامل طلاق در کشور است

وی با بیان اینکه نزدیک به 95 درصد از ناباروری ها قابل درمان 
است، گفت: نمی توان گفت که ناباروری به شکل صد درصد ریشه 
کن شده و حتی زوجینی وجود دارند که انجام آزمایش ها هیچ گونه 
مشکلی را در آن ها نشان نمی دهد ولی بازهم قادر به بارور شدن 
نیستند. طباطبایی ناباروری سومین عامل طلاق در کشور دانست 
و گفت: متأسفانه خانواده هایی که با این مشکل مواجه هستند تحت 
فشار روانی شدید قرار دارند و حتی برخی از ریش سفیدان خانواده ها 
به جای کمک مشکلات روحی و استرس را بیشتر می کنند که این 

امر بر روی درمان نیز تأثیرگذار است.
وی افزود: برخی از مواقع خانواده هایی به این مرکز مراجعه می کنند 
که در آستانه جدایی از یکدیگر قرار دارند که صبر شکیبایی چندانی 
برای ادامه درمان ندارند در حالی که درمان ناباروری از مسائلی است 
که نیازمند پیگیری است. در هر حال محققان مرکز جهاد دانشگاهی 
قم دست آوردهای خوبی در زمینه درمان ناباروری داشته اند و مرکز 
درمان ناباروری این استان هر روزه پذیرای بیماران زیادی در این 
زمینه است که با توجه به زیارتی بودن شهر قم به نوعی نور امیدی 

بیشتری را در دل خود نسبت به درمان احساس می کنند.
البته باید در این زمینه یادآور شد که پژوهشگران مرکز جهاد 
دانشگاهی قم پروژه های تحقیقاتی دیگری همچون کشت غضروف 
نای در بدن سگ و انتقال آن در بدن انسان را نیز در مرحله پژوهش 
دارند و همچنین اقدامات خوبی در زمینه بانک بند خون ناف و عمل 
غضروف زانو با استفاده از سلول های بنیادی را نیز در این استان به 

مرحله عمل رسانده اند.

در سال 1320 در محله چهارمردان قم به دنیا آمد. 5 ساله بود که آموختن را نزد پدر اندیشمند 
و بزرگوارش یعنی استاد سیدمحمد موسوی گرمارودی آغاز کرد تا قرآن مجید، نصاب الصبیان، 

گلستان و بوستان سعدی و خمسه نظامی نخستین کتاب هایی باشند که او از آن ها آموخت.
وقتی در هفت سالگی به مدرسه ملی باقریه واقع در نزدیکی حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( و در همسایگی مدرسه فیضیه رفت؛ هنوز چند روزی از حضورش نگذشته بود که 
معلمان مدرسه به این نتیجه رسیدند که او بسی فراتر از اول دبستان می داند. این بود که وی را به 
پایه دوم فرستادند و تنها یک هفته بعد هم به پایه سوم منتقل شد! چنین بود که استعداد شگرف 
او از همان کودکی خود را نشان داد. سیدعلی مقطع متوسطه را در دبیرستان دین و دانش که 
به همت آیت الله دکتر سید محمدحسین بهشتی تأسیس شده بود و نزد استادانی مانند آیت الله 
بهشتی، علی اصغر فقیهی، مظاهر مصفا و محمد مفتح گذراند. او 18 ساله بود که به همراه پدر به 
مشهد رفت و آموختن علوم حوزوی را در محضر حضرات آیات حاج شیخ مجتبی قزوینی و شیخ 
محمدتقی ادیب نیشابوری آغاز کرد و پس از چند سال به قم بازگشت. ادامه زندگی سیدعلی 
موسوی گرمارودی، پیوندی ناگسستنی با شعر و ادبیات دارد؛ تا آنجا که دکترای ادبیات فارسی 
را از دانشگاه تهران و با عنوان پایان نامه زندگی و شعر ادیب الممالک فراهانی و به راهنمایی استاد 

سیدجعفر شهیدی اخذ کرد.
زندگی حکیمانه، شاعرانه و ادیبانه استاد سید علی موسوی گرمارودی با انبوه کتاب های ارزشمند 
ایشان همراه است که ترجمه قرآن کریم، ترجمه نهج البلاغه و ترجمه صحیفه سجادیه بدون شک 
از آثار ماندگار و برجسته ایشان و باقیات الصالحاتی برای این استاد ماندگار شعر و ادب فارسی 
بوده که به زعم بسیاری از کارشناسان و خبرگان حوزه ترجمه متون دینی از بهترین ترجمه های 
موجود است. همچنین از مجموعه اشعار ایشان می توان آثاری مانند »در سایه سار نخل ولایت«، 

»عبور«، »سرود رگبار«، »چمن لاله«، »در فصل مردن سرخ«، »گوشواره عرش«، »تا محراب آن 
دو ابرو«، »برآشفتن گیسوی تاک«، »پیوند زیتون بر شاخه ترنج« و »خواب ارغوانی« را نام برد.

استاد البته داستان هایی مانند »داستان پیامبران«، »صلیب نخل«، »پرتو انسان ها« و »در مسلخ 
عشق« را نیز در کارنامه خود دارد و کتابی از ایشان نیز در زمینه نوجوانان به زیور طبع آراسته 
شده که از آن جمله می توان به »آموزش دین«، »نواب صفوی«، »هرکه نان از عمل خویش 
خورد«، »زکریای رازی« و »با دل شیر« اشاره کرد. و اما از نمونه اشعار آئینی استاد می توان از 
ترکیب بند 15 بندی عاشورایی ایشان شاهد آورد که با عنوان »آغاز روشنایی آئینه« منتشر شده 
و بند ششم آن با این ابیات گران سنگ و استثنایی به باب الحوائج 6 ماهه، حضرت علی اصغر)ع( 

تقدیم شده است:
چون موج روی دست پدر پیچ  و تاب داشت

وز نازکی، تنی به صفای حباب داشت 
چون سوره های کوچک قرآن ظریف بود

هرچند، او فضیلت ام الکتاب داشت 
چون ساقه های تازه ریواس، ترد بود

از تشنگی اگرچه بسی التهاب داشت
از بس که در زلالی خود محو گشته بود
گویی خیال بود و تنی از سراب داشت 

لبخند سایه  ای گذرا بود بر لبش
با آنکه بسته بود دو چشمان و خواب داشت

یکجا، سه پاسخ از لب خاری شنیده بود

آن غنچه، لیک فرصت یک انتخاب داشت 
خونش پدر به جانب افلاک می  فشاند

گویی به هدیه دادن آن گل، شتاب داشت 
خورشید، در شفق شرری سرخگون گرفت

یعنی که راه شیری او، رنگ خون گرفت.
لازم به ذکر است که دیروز بزرگداشتی برای این چهره ماندگار شعر و ادب فارسی و از مفاخر 
ایران زمین در سازمان رسانه ای اوج برگزار شد تا پاسداشتی برای تلاش ها و مجاهدت های او باشد؛ 
شخصیتی که با همه بزرگی همچنان به زادگاه خود قم، عشق می ورزد و گاه و بی گاه با حضور در 
این شهر کریمه اهل بیت)س( و حضور در جمع مردم و نخبگان، آموزگار و مشوق شاعران و ادیبان 

دینی و آئینی قم است. عزتش مستدام

ابداع روش جدید درمان ناباروری در قم

انقلابی در درمان نازایی

پاسداشت سیدعلی موسوی گرمارودی چهره ماندگار شعر و ادب ایران زمین

فخری از مفاخر قم
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نکــته

دریـچه

 چند ماه مانده به پایان کار دولت و برگزاری انتخابات سرنوشت ساز 
در  و  زودتر  کمی  خردادماه،  به جای  این بار  که  ریاست جمهوری 
اردیبهشت 96 برگزار خواهد شد، اصولگرایان که پس از سیطره 12 
ساله بر مجلس می خواهند با همین توان باقی مانده، محبوبیت دولت 
را در اقصی نقاط کشور به چالش بکشند و برای اجرای این تاکتیک، 
نیاز به بازیکنانی تاثیرگذار دارند؛ نمایندگانی که بتوانند همه چیز را 
به گردن دولت بیاندازند و با دستاویزهایی همچون FATF و برگزاری 

فلان کنسرت و اکران فیلم و ... به دولت فشار بیاورند.
به گزارش ایلنا، حالا چندماهی است که دیگر خبری از حمید 
رسایی، مهدی کوچک زاده، علیرضا زاکانی، مرتضی آقاتهرانی، مهرداد 
بذرپاش، سیدمحمود نبویان، بیژه نوباوه وطن، مسعود میرکاظمی و 
دیگرانی که در یکی دو سال پایانی مجلس نهم به عنوان »دلواپسان 
مجلسی« معروف شدند، نیست. مجلس این روزها بیش از هر زمان 
دیگری، از سال 92 تا کنون سعی دارد با شعار اعتدال گره از مشکلات 

بگشاید.

تازه نفس ها وارد می شوند
پس از عدم موفقیت نمایندگان سابق در ورود به مجلس، گروه 
دیگر از اصولگرایان تازه نفس، قدم در راهی گذاشتند که پیش از این 
از کوچک زاده ها و رسایی های ناشناس یک دهه پیش، چهره هایی 
متفاوت ارائه کرده بود؛ نمایندگانی که تعدادی سابقه حضور زیر سایه 
این بزرگان مجلس نهمی را در کارنامه دارند و عده ای که یا در مجلس 

نهم غایب بودند یا هرگز در مجلس حاضر نشده بودند.
با پایان دور دوم انتخابات و معرفی نمایندگان مجلس دهم، احمد 
امیرآبادی فراهانی، محمدمهدی زاهدی، احمد سالک، حمیدرضا 
حاجی بابایی، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، عبدالرضامصری و 
سیدحسین نقوی حسینی که برخلاف عموم دوستانشان موفق به 
جلب اعتماد مجدد مردم در حوزه های انتخابیه شان و ورود به مجلس 
دهم شدند، سعی کردند با فراهم کردن بستر تشکیل فراکسیون 
برای نمایندگان اصولگرا، نیروهای تازه وارد و کمتر دیده شده را جذب 
کنند و با سرمایه گذاری روی آنها، فعالیت علیه دولت را سازماندهی 
کنند و با وجود این که از یک روز پیش از آغاز دوره دهم، اعلام 
کردند فراکسیونی به نام »ولایت« تشکیل داده اند، هنوز هم پس از 
نزدیک به چهارماه از آن روز همچنان خبری از اساسنامه و تشکیلات 
»ولایت« نیست؛ با این حال اما اصولگرایان به صورت انفرادی در مسیر 
اهداف شان که در یک کلام کارشکنی و مخالفت با اقدامات دولت 

است، دستاوردهایی داشتند.
اگر به این هفت نام، حمیدرضا فولادگر که باتوجه به کسب رای 
نخست اصفهان، به صورت غیررسمی در کنار این هفت اصولگرا و بعضاً 
در کنار نقوی حسینی که سخنگوی کمیته بود، به عنوان سخنگوی 
غیررسمی آن فعالیت می کرد، اضافه کنیم، همچنان می توان روی نام 
10 اصولگرای دیگر در مجلس انگشت گذاشت که در کنار این گروه 

۷+1 نفره، علیه دولت عمل می کنند.

محسن کوهکن؛ هر هفته یک سوژه
فضای رسانه ای مجلس از مجلس هفتم تا دهم بسیار تغییرات 
بسیاری را به خود دیده و پر بیراه نیست اگر بگوییم تعداد خبرنگارانی 
که این روزها در راهروهای مجلس برای نمایندگان کمین می زنند، 
برابر تعدادی است که روزگاری در مجلس هفتم و در  چندین 
ساختمان هرمی شکل و نوساز آن روزهای پارلمان رفت و آمد داشت.

شاید به همین دلیل بود که کوهکن در یکی و دو ماه نخست 
ورودش به مجلس دهم پس از 8 سال دوری، نه مصاحبه ای می کرد و 
نه آن چنان توجهی به عکاسان صحن داشت. با این حال، پس از آن که 
برای نخستین بار به درخواست خبرنگاران قدم به راهروی مجلس 
گذاشت، متوجه این تغییرات شد و حال، می داند بهترین شیوه برای 
تخریب دولت این است که هفته ای یک بار سری به راهروی مجلس 
بزند و برای تمام طول هفته به خبرنگاران پرشمار اصولگرا، علیه دولت 
سوژه و تیتر بدهد. نایب رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری که 
به مردم حوزه انتخابیه اش وعده داده بود با رای دادن به او، وزنه ای 
را برای رقابت با لاریجانی به پارلمان می فرستند، حال پایین صحن 
می نشیند و پس از چند ماه سکوت، آموخته که برای جریان سازی 
علیه دولت و اصلاح طلبان، باید در صحن فعال باشد و همین فهم 
جدید از فضای رسانه ای و سیاسی مجلس دهم، او را مرکز بسیاری 
از عملیات تخریبی اصولگرایان قرار داده است. کوهکن که این روزها 
رویای حضور مجدد در هیات رییسه مجلس را نقش بر آب می بیند، 
هرچه در توان دارد به کار بسته تا به زعم خود مانع از ادامه حضور 

مطهری در جایگاه نایب رییسی مجلس شود.

محمد دهقانی نقندر؛ نایب رییس دو روزه

محمد دهقانی نقندر که با سابقه حضور در هیات رییسه مجلس 
نهم، و باوجود این که در مرحله دوم انتخابات، به سختی توانست بار 
دیگر نماینده مردم طرقبه و چناران شود، درپی شکست از مطهری 
در جریان انتخاب اعضای هیات رییسه مجلس دهم و از دست دادن 
کرسی نایب رییسی مجلس که سال ها در اختیار اصولگرایان بود، 
مجبور به نشستن در پایین صحن شد. دهقانی حال که جایگاه 
هیات رییسه را از دست داده، به نظر می رسد سعی دارد با هجمه به 

دولت، خود را تیتر و عکس رسانه ها کند.

ناصر موسوی لارگانی؛ جای دوستان خالی ...
و  تندترین  همیشه  نهم،  مجلس  کابوس وار  روزهای  در 
شدیدالحن ترین طرح ها و بیانیه ای ها، آن هایی بود که به امضای 
اعضای جبهه پایداری می رسید و در این میان، ناصر موسوی لارگانی 
یار دوازدهم پایداری ها بود که باوجود عدم عضویت در این جبهه، 

همراه شان بود.
مجلس نهم که تمام شد بسیاری از این اعضای این گروه ، از 
حضور مجدد در مجلس دهم بازماندند و حال موسوی لارگانی که 
شاید به دلیل آن که هیچ گاه رسماً به عضویت پایداری درنیامد، موفق 
به عبور از خان انتخابات شد، در پارلمان تنها مانده و سعی می کند 

جای خالی دوستان غیررسمی اش را پر کند.

حسینعلی حاجی دلیگانی؛ این حاجی می تواند!
هنگامی که حمید رسایی ردصلاحیت شد و نتوانست همچون 
کوچک زاده و سایرین بخت خود را در انتخابات بیازماید، برخی گفتند 
این حاجی می تواند بهترین جایگزین معمم پرحاشیه مجلس نهم 
باشد و با آغاز به کار مجلس دهم، نماینده اصفهانی مردم شاهین شهر 
تند  مواضع  این حال،  با  بست.  رو  از  دولت  علیه  را  شمشیرش 
حاجی دلیگانی در جریان هجمه های رسانه ای اخیر علیه دولت که 
با گره زدن »FATF« و »خیانت« به یکدیگر کار را تا آن جا پیش برد 
که حتی به مسعود پزشکیان نایب رییس اصلاح طلب مجلس هم انگ 

وطن فروشی و خیانت زده شد.
حاجی دلیگانی در روزهای گذشته باوجود تعطیلات مجلس، 
لحظه ای از دلواپسی و تخریب دولت دست نکشید و ابتدا به همراه 
جواد کریمی قدوسی و یکی دیگر از نمایندگان مجلس دهم، در 
نامه ای به روحانی خواستار ممانعت از ورود حسین فریدون به نهاد 
ریاست جمهوری شد و پس از آن نیز همین چند روز پیش با حضور 
در همایش »خسارت محض« که آخرین همایش دلواپسان بود و 
توسط تشکل های دانشجویی بسیجی برگزار شد، در کنار دلواپسان 
زیباکلام، محمدصادق کوشکی،  شناسنامه داری همچون سعید 
شریعتمداری  حسین  و  ایزدی  فواد  ابیانه،  قدیری  محمدحسن 
سخنرانی کرد و با ناامیدی از رییس اصولگرای مجلس، گفت که 
یک بار زنگنه را برای پاسخگویی به یک سوال به مجلس کشانده اما 

مجلس با رایی بالاتر از رای اعتماد وزیر نفت، سوال را وارد نداست.

سید محمدجواد ابطحی؛ پایداری چیِ اصفهانی
ابطحی در کنار حاجی دلیگانی و کریمی قدوسی در نامه ای علیه 
برادر رییس جمهور خطاب به شخص رییس جمهور خواستار ممانعت 

از ورود او به نهاد ریاست جمهوری شد.

او که ازجمله مجلس هشتمی هایی است که بعد از چهارسال 
غیبت دوباره به مجلس بازگشته، عضو جبهه پایداری و نماینده 
شهرستان مذهبی کوچکی در استان اصفهان است که به گفته 
خودش رکورددار آمار بیشترین خودکشی درسراسر کشور است؛ 
نماینده خمینی شهر که این روزها پای ثابت همه تذکرهای کتبی به 
رییس جمهور و وزرای کابینه است، در همین مدت کوتاه تا توانسته 
به مخالفت با دولت پرداخته و انتظاری که از یک پایداری چی می رود 

را برآورده کرده است.

کاظم دلخوش؛ آقای اشتباه های لپی
دلخوش را می توان از دو جهت با ابطحی مقایسه کرد؛ اول این که 
همچون ابطحی علی رغم حضور در مجالس هشتم و دهم، شانس 
حضور در مجلس نهم را از دست داد و دوم این که بازگشتش به 

پارلمان پس از چهارسال، با حواشی رسانه ای همراه شد.
در  عضویت  سابقه  که  صومعه سرا  مردم  اصولگرای  نماینده 
فراکسیون اصولگرایان مجلس هشتم را در کارنامه دارد، در نخستین 
روزهای ورودش به مجلس دهم در پی قرائت قطعه شعری در 
حمایت از رییس مجلس، اقدام به بیان مطلبی خارج از عرف و ادب از 
تریبون رسمی قوه قانونگذاری کشور کرد و گفت که اگر آمانو به رفتار 
خود ادامه دهد، حساب او با شهر آقای داود محمدی )نماینده مردم 
قزوین( است و جالب تر آن که این نماینده اصولگرا نام مدیرکل آژانس 

بین المللی انرژی اتمی را اشتباه تلفظ کرد!
علت اصلی این که باید دلخوش را در صف دلواپسان مجلس دهم 
جای داد، انتقادهای گاه و بیگاه او به دولت و همراهی اش با هجمه ها 

و تخریب های تندروهای مجلس علیه دولت است.

هاجر چنارانی؛ دور افتاده
هنگامی که با آغاز به کار مجلس دهم و باوجود ردصلاحیت 
مینوخالقی پس از انتخابات، رکورد حضور زنان در تاریخ مجالس 
شورای اسلامی شکست، کمتر کسی انتظار داشت یکی از زنان 
تازه وارد نخستین سوال از وزیر مجلس دهم را کلید بزند و مهمتر 
این که تصور عمومی راجع به زنان مجلس دهم این بود که همگی 
آن ها برخلاف 9 زن مجلس نهم، اصلاح طلب هستند و این درحالی 
بود که این تصور صادق نبود و هاجر چنارانی با داشتن سابقه 20 سال 
فرماندهی بسیج و سپاه، به نظر می رسد علقه ای به جمع شانزده زن 

اصلاح طلب مجلس ندارد.

محمدعلی پورمختار؛ همراه ناگهانی پایداری
سرتیپ همدانی سال های دور و نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ 
در مجلس نهم رییس کمیسیون مهم اصل نود بود اما با آغاز به 
کار مجلس دهم و باوجود عدم استقبال نمایندگان از حضور در 
این کمیسیون، پورمختار به درخواست لاریجانی به کمیسیون 
قضایی رفت که از قضا همچون کمیسیون اصل نود، مورد بی مهری 

نمایندگان بود و آن جا هم به این که عضوی ساده باشد، قناعت کرد.
همزمان با این نقل وانتقال شایعه هایی درباره آزمون زبان رییس 
کمیسیون اصل نود مجلس نهم به گوش رسید که البته تایید نشد 
اما رییس کمیسیون اصل نود مجلس نهم به عضو ساده کمیسیون 

حقوقی و قضایی مجلس دهم تبدیل شد.

پورمختار که دو سه ماهی را بی سروصدا سر کرد اما ناگهان، در 
مخالفت با دو نامه علی مطهری درباره  حوادث سال 6۷ که درپی 
انتشار فایل سخنرانی آیت الله منتظری منتشر شده بود، همراه با 
جواد کریمی قدوسی و محسن کوهکن و حسینعلی حاجی دلیگانی 
اقدام به تهیه نامه ای به منظور سلب صلاحیت مطهری از حضور در 
جایگاه هیات رییسه و مقام نایب رییسی مجلس کرد و عجیب آن که 
امضای عبدالله رضیان و ولی الله نانواکناری دو نماینده قائم شهر و 
بابلسر نیز پای نامه جعل شده بود و عجیب تر آن که به گفته علی اصغر 
یوسف نژاد نماینده ساری که به عنوان دبیر هیات رییسه مجلس 
مسئول رسیدگی به چنین نامه هایی است، اساساً نامه ای تقدیم هیات 

رییسه نشده بود.

علیرضا سلیمی؛ پایداری چیِ محلاتی
در روزهای آغازین مجلس دهم و هنگامی که حتی تکلیف رییس 
مجلس هم مشخص نشده بود، اصلاح طلبان می دانستند چه عارف 
رییس شود و چه از ریاست باز بماند، قطعاً به کمیسیون آموزش و 
تحقیقات خواهد رفت و این مساله باعث شده بود، محمود صادقی 
و محمدجواد فتحی دو نماینده تاثیرگذار تهرانی که سال ها سابقه 
حضور در هیات علمی دو دانشگاه مهم تربیت مدرس و تهران را در 
کارنامه داشتند، تلاش کنند تا با حضور در این کمیسیون، بازوی 

چپ و راستِ اصلاح طلب سپیدموی مجلس دهم را تشکیل دهند.
پس از پیروزی لاریجانی بر عارف اما در مسیر ورود فتحی و 
چند اصلاح طلب دیگر به کمیسیون آموزش سنگ اندازی شد تا 
اصلاح طلبان نتوانند در این کمیسیون اکثریت را در اختیار داشته 
باشند و عارف را رییس کنند. عارف هم که فضا را این گونه دید، 
از خیر نامزدی برای ریاست گذشت و کمیسیون در دست زاهدی 

و کوچکی نژاد و سلیمی روحانیِ محلاتیِ عضو جبهه پایداری افتاد.
تا آن جا که به گفته یکی از اعضای این کمیسیون، زاهدی با 
رویکردی سیاسی منجر به ایجاد فضای تقابلی در این کمیسیون 
شده است و در این مسیر سلیمی و کوچکی نژاد در کنار سیدجواد 
ساداتی نژاد، اسدلله عباسی، ضیاءالله اعزازی، حبیب الله دهمرده و 
البته سیدمحمدجواد ابطحی به کمک زاهدی شتافتند و سیطره اش 

بر کمیسیون را کامل کردند.

مجتبی ذوالنور؛ سنگ تمام حمله به دولت
موسس و فرمانده تیپ مستقل 83 امام جعفر صادق )ع( به مدت 
23 سال و البته موسس و فرمانده بسیج طلاب و روحانیون در 
حوزه های علمیه قم، خراسان رضوی و اصفهان، روحانی لر اهل 
ملایری است که مدعی شده بود در جریان حوادث سال 88 به خاطر 
همین نزدیکی قومیتی به شیخ اصلاحات، دیدارهایی با کروبی داشته 
و بیش از 10 ساعت با او صحبت کرده و باوجود این که از 8 خرداد 
امسال و همزمان با آغاز مجلس دهم، نماینده مردم قم شده، پیش از 

این، جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه بوده است.
روحانی  عضو جبهه  پایداری مجلس که هم درجریان قراردادهای 
نفتی در هجمه به دولت سنگ تمام گذاشت و هم به عنوان عضوی از 
کمیسیون امنیت ملی مجلس، نقش خود را در مسیر ایجاد ممانعت 
در تصویب برنامه ششم توسعه به خوبی ایفا کرد و آنطور که گفته 
می شود همچون برخی دیگر از دوستانش در قبال فیش های حقوقی 
نامتعارف دلسوز ملت و درخصوص واگذاری املاک عمومی پایتخت 
به مسولان شهرداری و اعضای اصولگرای شورای شهر بی تفاوت و 
خنثی بود؛ ذوالنور در شرایطی در میان سه نماینده قم در مجلس، 
رتبه سوم را به صورت رسمی به جبهه پایداری تقدیم کرد که 
نماینده دوم این حوزه انتخابیه، چند سالی است با مشی معتدل و 
به قیمت خروج از فهرست اصولگرایان و حتی با قرارگرفتن در فهرست 
انتخاباتی اصلاح طلبان، برای نهمین سال روی کرسی ریاست مجلس 
می نشیند و نفر نخست هم که با انکار نزدیکی به جبهه پایداری، 
توانست بیشتر از رییس مجلس رای جمع کند و در نهایت به کرسی 

هیات رییسه برسد.

تاکتیک تیم دلواپسان مجلس دهم
چند ماه مانده به پایان کار دولت و برگزاری انتخابات سرنوشت ساز 
در  و  زودتر  کمی  خردادماه،  به جای  این بار  که  ریاست جمهوری 
اردیبهشت 96 برگزار خواهد شد، اصولگرایان که پس از سیطره 12 
ساله بر مجلس  می خواهند با همین توان باقی مانده، محبوبیت دولت 
را در اقصی نقاط کشور به چالش بکشند و برای اجرای این تاکتیک، 
نیاز به بازیکنانی تاثیرگذار دارند؛ نمایندگانی که بتوانند همه چیز را 
به گردن دولت بیاندازند و با دستاویزهایی همچون FATF و برگزاری 
فلان کنسرت و اکران فیلم و ... به دولت فشار بیاورند. حال باید منتظر 

ماند که تا چندماه باقی مانده چه نقشه ای خواهند ریخت!

تازه نفس هایی بجای رسایی و کوچک زاده 

 وقتی تندروها چشم رییس را دور دیدند؛ دلواپسان 10 نفره بازی می کنند

تقسیم کار اصولگرایان 
برای زیرسوال بردن ریاست لاریجانی

همزمان با خروج سه دستورکار از برنامه کاری دیروز پارلمان، چند نفر از اصولگرایان 
مجلس در اقدامی هماهنگ نحوه مدیریت لاریجانی و هیات رییسه مجلس را زیرسوال 
بردند. به گزارش ایلنا، همزمان با آغاز به کار مجلس شورای اسلامی پس از تعطیلات سه 
هفته ای، نمایندگان اصولگرا با هماهنگی و تقسیم کاری جالب توجه، نسبت به نحوه مدیریت 

پارلمان از سوی علی لاریجانی انتقاد کردند.

خروج سه دستور کار و زمینه سازی برای عملیات ضدلاریجانی
بر این اساس، پس از آن که محمدحسین فرهنگی در تذکری نسبت به قرار گرفتن سه 
مورد از دستورکارها در برنامه کاری دیروز صحن علنی انتقاد کرد و با تاکید بر این که قرار 
گرفتن این دستورکارها برخلاف آیین نامه داخلی مجلس است، نسبت به نحوه مدیریت 
لاریجانی انتقاد کرد و خواستار خروج سه دستور کار از برنامه کاری امروز صحن علنی به 
دلیل پشت سر نگذاشتن مهلت 10 روزه برای ارائه پیشنهادات نمایندگان شد، سه نفر دیگر 
از نمایندگان اصولگرای مجلس از فرصت استفاده کردند و در تذکرهایی که به روشنی در 
هماهنگی با یکدیگر قرار داشتند، عملکرد رییس و هیات رییسه مجلس را زیرسوال بردند. 
این درحالی بود که پس از خروج این سه دستورکار از برنامه کاری مجلس، وقفه ای در 
جلسه علنی ایجاد شد و باتوجه به این که طرح یا لایحه ای از پیش برای بحث در نشست 
دیروز در نظر گرفته نشده بود، تعدادی از نمایندگان خواستار بیان تذکرهای شفاهی خود 

شدند.

خروج لاریجانی از صحن و میکروفن روشن پزشکیان
جالب این که لاریجانی پس از موافقت با درخواست فرهنگی و خروج سه دستورکار 
از برنامه کاری دیروز مجلس، صحن علنی را ترک کرد و ادامه کار را به مسعود پزشکیان 
نایب رییس نخست مجلس شورای اسلامی سپرد و نکته جالب توجه دیگر این که هنگامی 
که پزشکیان بی خبر از آن چه در صحن گذشته، سکان اداره صحن را در دست گرفت، با 
درخواست مکرر نمایندگان اصولگرا برای بیان تذکرها روبرو شد و این در حالی بود که 
میکروفن پزشکیان روشن بود و صدای مذاکرات رییس جلسه و برخی از اعضای اصولگرای 
هیات رییسه و همچنین تعدادی از نمایندگانی که خواستار ارائه تذکر بودند، به وضوح 

شنیده می شد.

قاضی زاده عامل نفوذی پایداری در هیات رییسه
بر این اساس، درحالی که پزشکیان ابتدا با بیان تذکرها مخالفت می کرد، پس از آن که با 
اصرار امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو اصولگرای نزدیک به جبهه پایداری هیات رییسه 
مجلس درخصوص صدور اجازه برای بیان تذکرها روبرو شد، بالاخره موافقت کرد و بدین تریب 

سیل تذکرهای انتقادی اصولگرایان مجلس علیه لاریجانی و هیات رییسه آغاز شد.

حاجی دلیگانی؛ خط شکنِ پایداری و دلواپسِ  برجام
در این راستا، ابتدا حسینعلی حاجی دلیگانی وقت گرفت و با انتقاد شدید از لاریجانی، 
ابتدا نسبت به نحوه بررسی قراردادهای نفتی و FATF در مجلس دهم تذکر داد و در پایان 
صحبت هایش، بار دیگر از تصویب برجام در مجلس نهم یاد کرد و شدیداً نسبت به تصویب 

این مسئله مهم و ملی در 20 دقیقه انتقاد کرد.

دهقانی؛ حمله به لاریجانی با چاشنی تعجب
محمد دهقانی دیگر اصولگرای نزدیک به جبهه پایداری، دومین نماینده ای بود که 
بلافاصله پس از حاجی دلیگانی برای بیان تذکر فرصت گرفت و با محور قرار دادن ارجاع 
طرح حقوق های نامتعارف به کمیسیون اصل 90، بار دیگر عملکرد لاریجانی و هیات رییسه 
مجلس را زیرسوال برد و گفت: تعجبم از هیات رییسه و به ویژه رییس مجلس است که با 
وجود اینکه کمیسیون اصل 90 مسئول رسیدگی به شکایات است، این طرح را به آن 

کمیسیون ارجاع داد.

پورمختار و پرده برداری از هویت جدید سیاسی
با این حال، ماجرا هنگامی جالب تر شد که محمدعلی پورمختار که تا همین چند ماه 
پیش، به عنوان رییس کمیسیون اصل 90 مجلس نهم، رابطه بسیار خوبی با لاریجانی 
داشت و همواره خود را در جمع اصولگرایان معتدل تعریف می کرد، وارد عمل شد و با تکرار 

صحبت های حاجی دلیگانی و دهقانی، شدیداً از رییس مجلس انتقاد کرد.

تلاش تندروها برای جلب توجه
به گزارش ایلنا، به نظر می رسد، ناکامی های پیاپی اصولگرایان و جریان نزدیک به جبهه 
پایداری از مرکز توجه، آن چنان به مذاق این جماعت سیاستمدار خوش نیامده و سعی 

می کنند به هر بهانه ای خود را در رسانه ها مطرح کنند.

منافع ملی در پرتو منطق 
دیپلماسی دور و نزدیک

محمد رضا صمدی مقدم

رییس جمهور پیش از سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل در آمریکا ملاقاتی با 
سران کشور کوبا داشت. دیداری که تحلیل های بین المللی مختلفی در مورد آن به وجود 
آمد. عده ای این سفر را مانور ایران و کوبا برای نشان دادن تداوم راه در مبارزه با امپربالیسم 
جهانی به خصوص بعد از مذاکره مستقیم دو کشور در موضوعاتی خاص با آمریکا می دانند. 
عده ای دیگر نیز سفر رییس جمهوری به کوبا بعد از ونزوئلا را تلاش ایران برای شکل دادن 
به همکاری های استراتژیک با توجه به ویژگی های مشترک با کشورهای آمریکای لاتین 
عنوان می کنند. از لحاظ استراتژیک، نزدیکی ایران به کشورهای آمریکای لاتین به خصوص 
کوبا و ونزوئلا به دلیل علاقه چین به داشتن رابطه فعال با این کشورها می تواند اهرم فشاری 
علیه آمریکا باشد. اما این ویژگی های مشترک چیست؟ ویژگی هایی مانند این که بیش تر 
این کشورها تحت تحریم های بلند مدت آمریکا بوده اند و سیاست موفق کشورهایی مانند 
ایران و کوبا در مقابل تحریم ها و دیپلماسی اجبار آمریکا باعث شد این کشور به نتیجه غلط 
سیاست تحریم و انزوا علیه آن ها اعتراف کند. همه این کشورها ماهیتی ضدامپریالیستی 
دارند و در این بین ایران و کوبا هر دو به نوعی رهبری کشورهای بلوک ضد آمریکایی را بر 
عهده داشته اند. هم چنین ایران و کوبا علاوه بر این که بر سر موضوعاتی خاص با دشمن 
همیشگی خود یعنی آمریکا مذاکره مستقیم داشتند، در سیاست خارجی آمریکا نیز جایگاه 
مهمی دارند به شکلی که تعیین نوع سیاست پیش روی آمریکا با این دو کشور حتی تاثیر 
مستقیمی بر مناظرات انتخاباتی نامزدهای ریاست جمهوری این کشور داشته است. اما فارغ 
از تحلیل های صورت گرفته از این دیدار پیش از برگزاری مجمع عمومی سازمان ملل سوال 
این است که آیا این شباهت ها می تواند نقطه ای قابل اتکا برای همکاری استراتژیک ایران و 
کشورهای آمریکای لاتین باشد؟ بدون شک برقراری ارتباط با کشورهای مختلف در مناطق 
مختلف دنیا در قالب دیپلماسی فعال مورد تحسین است. آمریکای لاتین و کشورهای حوزه 
دریای کاراییب هم از این قاعده مستثتی نیستند اما واقعیت های مربوط به نحوه پیگیری 
منافع ملی در نظام بین الملل باعث می شود تا تردیدهای اساسی در اولویت و آینده همکاری 
استراتژیک ایران و پیگیری هر گونه دیپلماسی لاتینی در این مناطق وجود داشته باشد. 
این تردید نه بر اساس آن چه وضعیت اقتصاد بیمار گونه، ناتوان و استخراجی کشورهایی 
چون ونزوئلا و کوبا )که البته اگر فاکتور اقتصادی ملاک ما بود توان اقتصادی کشورهایی 
مانند کوبا و ونزوئلا در حدی نیست که بتواند در زمینه های اقتصادی به خصوص در زمان 
بازگشت احتمالی تحریم ها و در قالب معادله ای دو طرفه مشکلات ناشی از محدودیت های 
تجاری را حل کند( بلکه براساس اهمیت در پیش گرفتن یک استراتژی برای به حداقل 

رساندن منازعات در مناطق حیاتی اطراف ایران است.
استدلال اصلی این است که ایران حتی اگر کل منطقه آمریکای لاتین را با منطق کوبا 
و ونزوئلا داشته باشد باز علاوه بر منطق و عقلانیت به شکلی اولی تر تاریخ حکم می کند 
که ایران تمرکز کنشگری خود را بر خاورمیانه بگذارد. بر طبق این منطق نزدیکی و اتحاد 
استراتژیک با کشورهایی مانند کوبا و ونزوئلا هیچ برتری منطقی بر همسایگان ندارد. ایران 
باید ابتدا منطقه خود را تحت پوشش دیپلماسی فعال قرار دهد و سپس به دنبال یافتن 
اتحاد استراتژیک باشد زیرا تنهایی استراتژیک ایران نمی تواند با منطقی فراقاره یی پیگیری 
شود. وضعیتی را متصور شوید که هر روز با کشورهای مختلف و دور دست در ارتباط 
هستیم و انواع و اقسام سازمان های مختلف را با کشورهای آن مناطق تشکیل دادیم اما 
در منطقه حیاتی کشور هر روز تنش و درگیری و فضا برای رفتن به سمت تنش و جنگ 
نیابتی بیش تر می شود. بدون شک در این فضا دستاوردها برای منافع ملی حداقلی خواهد 
بود. وقتی غرب با متمایز کردن ایران در منطقه بر این اعتقاد است که نقطه قوت این کشور 
سرویس های امنیتی فوق العاده قوی، مرزهای امن  و دولت مرکزی منظم است باید این 
نقطه قوت را در مناطق حیاتی اطراف آن نیز گسترش داد. اگر همین انرژی موجود دستگاه 
دیپلماسی با واسطه گری کشورهایی مانند عمان و قطر به دیپلماسی منطقه یی در منطقه 
خلیج فارس اضافه شود توانایی کنش گری ایران را دو چندان خواهد کرد. وضعیت نامناسب 
منطقه که در سخنان پیش از سفر رییس جمهور به ونزوئلا و هم در سخنرانی ایشان در 
هفدهمین اجلاس سران غیرمتعهدها در ونزوئلا نیز مورد تاکید قرار گرفت در کنار  اولویت 
منافع ملی مناطق نزدیک حکم می کند که تمرکز دیپلماسی فعال ایران به شکل مستقیم 
و غیرمستقیم و چندجانبه بر مناطقی چون خاورمیانه، خلیج فارس، شمال آفریقا و آسیای 
مرکز و قفقاز باشد. در کنار این مناطق باید غرب آسیا را نیز به عنوان یک منطقه بالقوه برای 

کنش گری فعال در آینده نزدیک مد نظر قرار داد.
بنابراین نه تنها شباهت های برشمرده شده در این یادداشت بلکه اگر ده ها شباهت دیگر 
نیز  بین ایران و کشورهای آمریکای لاتین و حوزه کاراییب وجود داشته باشد باز بهتر است 

اولویت سیاست خارجی و دستگاه دیپلماسی ایران، عربستان، مصر و سوریه و ... باشد.
* کارشناس ارشد روابط بین الملل

دیدار با 13 رئیس دولت و دبیر کل سازمان ملل، جلسه با 
علمای مذهبی و صاحب نظران اندیشکده های آمریکا و مصاحبه 
با شبکه NBC و پاسخ به سوالات رسانه های بین المللی در یک 
کنفرانس خبری، ماحصل سفر سه روزه رئیس جمهور به نیویورک 

بود.
روحانی سه شنبه گذشته  حجت الاسلام والمسلمین حسن 
برای حضور در هفتادویکمین مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
عازم ایالات متحده آمریکا شد. رئیس جمهور ساعت 12 ظهر )به 
وقت محلی( در فرودگاه جان اف کندی نیویورک، مورد استقبال 
سفیر و کارکنان دفتر نمایندگی ایران در سازمان ملل قرار گرفت 
و پس از استقرار در هتل پلازا، برنامه های فشرده خود را آغاز کرد.

رئیس جمهور تنها سه ساعت بعد از حضورش در نیویورک در 
گفت وگو با شبکه NBC آمریکا تردیدافکنی برای عدم همکاری 
بانک های بزرگ با ایران را تخلف از برجام دانست و با بیان این که 
»همه باید تلاش کنیم تا برجام دوام داشته باشد« گفت: اگر 
برجام ناپایدار باشد، به این مفهوم است که فعالیت سیاسی ناکام 

و بی نتیجه است و این به ضرر همه خواهد بود.
وی پس از آن راهی محل سازمان ملل متحد شد و سه دیدار 
با نخست وزیر ایتالیا، رئیس جمهور ترکیه و نخست وزیر انگلستان 
داشت. متئو رنتزی نخست وزیر ایتالیا اولین رئیس دولتی بود که 
در نیویورک با روحانی گفت وگو کرد و رئیس جمهور در این دیدار 
اعلام کرد که ایتالیا این فرصت را در دوره پسابرجام در اختیار 
دارد که بار دیگر به نخستین شریک و همکار اقتصادی و تجاری 
ایران در اروپا تبدیل شود. روحانی سپس با رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه دیدار کرد که در این دیدار بر اراده تهران و 
آنکارا برای مبارزه علیه تروریسم در سوریه و عراق تاکید شد. ترزا 
می نخست وزیر انگلستان سومین رئیس دولتی بود که در روز اول 
حضور روحانی در نیویورک با او دیدار و اظهار کرد: لندن حمایت 

خود را از گام مهم برجام ادامه می دهد.
خود  اقامت  محل  هتل  به  دیدار  سه  این  از  پس  روحانی 
بازگشت و در جلسه با رهبران مسلمان جامعه آمریکا شرکت کرد. 
او در این جلسه با بیان این که اسلام دین عقلانیت است، گفت: 

برای حفظ منافع مسلمانان، باید روی اشتراکات تمرکز کرد.
اما فرانسوا اولاند رئیس جمهور فرانسه اولین رئیس دولتی 
بود که در ساعات پایانی سه شنبه به هتل محل اقامت روحانی 
آمد و با او گفت وگو کرد. رئیس جمهوری اسلامی ایران در این 
دیدار تاکید کرد که رهبران اروپا باید به بانک ها و بیمه ها برای 
همکاری با ایران اطمینان دهند. اولاند هم در این دیدار بر توسعه 
همکاری های تهران - پاریس در همه عرصه ها تاکید کرد و گفت: 
باید از فرصت برجام برای توسعه هر چه بیشتر روابط به نفع دو 
ملت بهره گرفت و بر تعهداتی که از سوی اعضا توافق شده، به 

طور کامل پایبند بود.
روز  پرکارترین  نیویورک  در  رئیس جمهور  دوم حضور  روز 
کاری او بود. روحانی در روز چهارشنبه )31 شهریور( با هشت 
رئیس دولت و دبیر کل سازمان ملل متحد دیدار و گفت وگو و در 
جلسه با صاحب نظران اندیشکده های آمریکا شرکت کرد. 9 دیدار 
روحانی در این روز در هتل محل اقامتش انجام شد و او تنها 
برای دیدار با بان کی مون  دبیر کل سازمان ملل و حیدر العبادی 

نخست وزیر عراق راهی مقر سازمان ملل شد.

یوهان اشنایدر امان رئیس جمهور سوئیس صبح چهارشنبه 
)به وقت نیویورک( به دیدار روحانی رفت که در این دیدار بر 
سطح همکاری های مشترک ایران و سوئیس تاکید شد. پس از 
آن رئیس جمهور اسلوونی با روحانی دیدار کرد که رئیس جمهور 
گسترده  ظرفیت های  از  بهره برداری  دیدار  این  در  کشورمان 
همکاری را به نفع دو ملت و کل منطقه دانست. استفان لوون 
با او  نخست وزیر سوئد نفر دیگری بود که روحانی در دیدار 
تاکید کرد که تهران علاقه مند به گسترش روابط با استکهلم 
در همه عرصه ها است. رئیس جمهور پس از آن با ارنا سولبرگ 
نخست وزیر نروژ دیدار و  اظهار کرد: برجام فرصت مناسبی را برای 
جبران عقب ماندگی ها در روابط دو کشور ایران و نروژ به واسطه 
تحریم های ظالمانه ایجاد کرده که باید از آن به خوبی استفاده 
کرد. ایران از فعالیت شرکت های نروژی در حوزه انرژی و سایر 

بخش های اقتصادی خود استقبال می کند.
رئیس جمهور بلغارستان نیز با حضور در محل اقامت روحانی 
با او به گفت وگو پرداخت. رئیس جمهوری اسلامی ایران در این 
دیدار بر  حمایت بخش های خصوصی ایران و بلغارستان برای 

افزایش همکاری تاکید کرد.
بعد از این پنج دیدار، رئیس جمهور راهی مقر سازمان ملل 
متحد شد و با نخست وزیر عراق و دبیر کل سازمان ملل دیدار و 
گفت وگو کرد. روحانی در دیدار حیدر العبادی نخست وزیر عراق 
خاطرنشان کرد: هدف اصلی حمایت تهران از دولت، ارتش و 
حشدالشعبی عراق، آزادسازی مردم از دست تروریسم داعش و 
پاکسازی کامل این کشور از وجود تروریست ها است و از هیچ 
اقدامی در این زمینه دریغ نمی کند. العبادی هم در این دیدار 
روابط تهران - بغداد را استراتژیک و دارای منافع مشترک و 

منطقه ای دانست. 
گفت وگو با بان کی مون دبیر کل سازمان ملل متحد آخرین 

ملاقات صبح چهارشنبه روحانی بود که رئیس جمهور در این 
دیدار برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را نماد گفت وگو و 
همکاری به جای اختلاف در عرصه بین المللی دانست و تاکید 
کرد: وظیفه همگان به ویژه دبیرخانه سازمان ملل متحد، حفظ و 
تقویت برجام است و این موضوع ایجاب می کند که گزارش های 
اجرایی دبیرکل از روند اجرای قطعنامه 2231 واقع بینانه، مستقل 
و موجب تقویت همکاری ها باشد. در این دیدار دبیر کل سازمان 
ملل متحد هم به موضوع برجام اشاره و تصریح کرد: تمام طرفین 

باید از تمام قوا برای پایبندی اعضا بر تعهداتشان استفاده کنند.
روحانی عصر چهارشنبه هم دو ملاقات با دو رئیس دولت 
آسیایی و یک جلسه با صاحب نظران اندیشکده های آمریکایی 
داشت که هر سه در هتل محل اقامتش انجام شد. رئیس جمهور 
در دیدار نواز شریف نخست وزیر پاکستان گفت: شرایط تاریخی، 
فرهنگی و منطقه ای اقتضاء می کند که در راستای منافع دو ملت، 
روابط تهران - اسلام آباد قوی تر شود و امروز خوشبختانه پس از 
رفع تحریم ها فرصت مناسبی برای تعمیق همکاری های دو کشور 

به ویژه در عرصه اقتصادی به وجود آمده است.
شینزو آبه نخست وزیر ژاپن دیگر ملاقات کننده روحانی بود 
که رئیس جمهور در این دیدار عنوان کرد: ایران از سرمایه گذاری 
و همکاری مشترک با ژاپن در همه عرصه ها حمایت می کند. 
اقتصادی مشترک طی 10 سال  آماده ایم نقشه راه مناسبات 
آینده را تدوین کنیم. پس از آن رئیس جمهور با حضور در جلسه 
نخبگان و اندیشمندان اندیشکده های آمریکایی با اشاره به حل 
مساله هسته ای ایران از راه دیپلماتیک بیان کرد: یک سیاستمدار 
واقعی زمانی سیاستمدار است که بتواند از بروز جنگ و نزاع 
جلوگیری کند و چنانچه سیاستمداری وارد جنگ شد، سیاست و 

سیاستمدار هر دو شکست خورده اند.
در روز سوم حضور در نیویورک )پنج شنبه( رئیس جمهور 

ابتدا در هتل محال اقامت خود با الکسیس سیپراس نخست وزیر 
یونان ملاقات و با اشاره به سفر اخیر وی به تهران، اظهار کرد: 
فصل جدیدی از روابط میان دو کشور گشوده شده و اجرای کامل 
و سریع توافقات، پایه های مستحکمی را برای روابط آینده دو 

کشور بنا می کند.
مجمع  در  برای سخنرانی  رئیس جمهور  دیدار  این  از  بعد 
عمومی سازمان ملل متحد راهی مقر این سازمان شد. روحانی 
در نطق خود با اشاره به خطر تروریسم جهانی اظهار امیدواری 
کرد: قرنی که با ترور در نیویورک شروع شد با آتش افروزی در 

خاورمیانه ادامه نیابد.
پس از این نطق، رئیس جمهور در آخرین برنامه کاری خود در 
نیویورک در یک نشست خبری پاسخگوی خبرنگاران رسانه های 
بین المللی بود.  او در این نشست به برخی بدعهدی های آمریکا در 
برجام اشاره کرد و افزود: ما به همه تعهدات مان عمل کردیم اما 
طرف مقابل ما در برخی موارد تاخیر دارد. البته طرف مقابلی که 
می گویم عمدتا ایالات متحده آمریکاست و بقیه کشورها تلاش 
می کنند که برجام اجرایی و عملیاتی شود. آمریکایی ها در مساله 
بانک ها طبق آن چه بانک های بزرگ به ما می گویند به صورت 
شفاف صحبت نمی کنند که یک بار به صراحت بگویند شما آزاد 
هستید که با ایران کار کنید و مانعی پیش روی شما نیست. گاهی 
با لحنی صحبت می کنند که طرف را دچار شک و تردید می کنند. 
مثلا می گویند بله تحریم برداشته شده ولی تحریم هسته ای 
برداشته شده و حواس تان باشد که تحریم های اولیه هست و باید 
آن ها را مراعات کنید. یا بانک های بزرگ را نسبت به شدت عمل 
خزانه داری آمریکا می ترسانند. این موردی است که ما نسبت به 
آن اعتراض داریم. ساز و کاری برای این اعتراض وجود دارد که 

ما مراحل آن را طی کردیم و در حال طی کردن آن هستیم.
رئیس جمهوری اسلامی ایران بعد از سه روز پرکار و دیدار 
با برخی سران کشورهای جهان ساعت 1۷ )به وقت محلی( 
نیویورک را به مقصد تهران ترک و پس از ورود به تهران در 
فرودگاه مهرآباد باز هم تاکید کرد: با هر تخلف در عرصه برجام با 

قاطعیت برخورد می کنیم.
رئیس دولت تدبیر و امید در سفر امسال خود به نیویورک با 
روسای جمهور فرانسه، سوئیس، ترکیه، اسلوونی و بلغارستان و 
نخست وزیران بریتانیا، ایتالیا، ژاپن، سوئد، نروژ، یونان، پاکستان و 
عراق و دبیر کل سازمان ملل متحد درباره مسائل مهم دوجانبه و 
منطقه ایی و بین المللی دیدار و گفت وگو کرد که به نظر می رسد 
صف سران جهان برای گفت وگو با روحانی در نیویورک سفر 
پرباری را در کارنامه رئیس دولت یازدهم آن هم در آخرین سال 

دولت اولش به ارمغان آورده است.
رئیس جمهور پیش از سفر به نیویورک هم دیداری رسمی از 
کوبا داشت و با فیدل کاسترو رهبر انقلاب کوبا و رائول کاسترو 
در  روحانی  کرد.  گفت وگو  و  دیدار  کشور   این  رئیس جمهور 
نخستین مرحله از سفر خود به قاره آمریکا نیز در هفدهمین 
جزیره  در  غیرمتعهدها  جنبش  کشورهای  سران  اجلاس 
مارگاریتای ونزوئلا شرکت کرد و ضمن سخنرانی در این اجلاس 
و تبیین مواضع جمهوری اسلامی ایران، با شماری از مقام های 
ارشد کشورهای شرکت کننده در این نشست، گفت وگو و تبادل 

نظر کرد.

رئیس جمهور در آمریکا 14 دیدار مهم داشت؛

صف سران برای گفت وگو با روحانی در نیویورک
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اى مردم! خود به ادب ]و تربیت[ كردن ت
نفْس هایتان بپردازید و آنها را از وَلعَ

 عادت هایشان باز دارید
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اخبــار
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم مطرح کرد

ساماندهی و آماده سازی فضای محیطی 
ویژه بازگشایی مدارس در قم

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از ساماندهی و آماده سازی 
فضای محیطی ویژه بازگشایی مدارس در قم خبر داد.

وحید وزیری راد هفته دفاع مقدس را سرآغاز حماسه ای شکوهمند دانست 
که ملت ایران برای دفاع از اسلام و تمامیت ارضی خود خلق کرده اند و گفت: به 
همین دلیل است که هنوز با گذشت بیش از سه دهه از این حماسه بزرگ نه 
تنها یاد و خاطره شهدا در دل ها زنده است بلکه ایثارگران و جانبازان دفاع مقدس 
نیز جلوه و جایگاه ویژه ای در بین مردم دارند. وی خاطرنشان کرد: به منظور 
ساماندهی و آماده سازی فضای محیطی برای گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
و آغاز سال تحصیلی جدید به ویژه شهدای دانش آموز، خدمات رسانی شهری 
در مدارس و معابر منتهی به مراکز آموزشی در مناطق هشت گانه قم انجام 
شده است. وزیری راد بیان کرد: اجرای طرح استقبال از ماه مهر چندی پیش 
آغاز شده و در حوزه امور فنی، تبلیغات سازمان زیباسازی و با تاکید بر نشاط و 
پویایی، زیباسازی، فضاسازی محیطی، ایجاد نظم و ترتیب شهری، ایمنی و … 
در نقاط مختلف مناطق به اجرا درآمد. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری 
قم با اشاره به نقش هنر و دیوارنگاری افزود: دیوارنگاری در دوران کنونی 
در حوزه سیما و منظر شهری ایفای نقش می کند، کارشناسان و مسؤولان 
با به کار بردن دیوارنگاری ها قصد دارند نازیبایی های سیما و منظر شهری 
را پوشش دهند تا شهروندان هنگام  تردد در شهر از مشاهده آشفتگی های 
بصری احساس خستگی نکنند. وی ادامه داد: استفاده از نقاشی سبب ورود 
هنر به عرصه عمومی شده و این حرکت به نوعی  درصدد جبران آشفتگی ها 
و آسیب های سیما و منظر شهری است و به این  ترتیب با رنگ آمیزی های 
زیبا بر بدنه شهری می توان معضل زندگی شهری و ماشینی را کاهش داد.

وزیری راد خاطرنشان کرد: سازمان زیباسازی شهرداری قم با برنامه ریزی لازم 
و تمهیدات ویژه، خدمات رسانی مطلوب به مدارس و دانش آموزان را از چندی 
پیش صورت داده است و در این راستا رنگ آمیزی و نقاشی دیواری محوطه  
مدارس با موضوعات کتاب و کتابخوانی، کتب اربعه شیعه و نیز کتاب های دفاع 
مقدس که به تقریظ مقام معظم رهبری رسیده است، حجاب و عفاف، ترویج 
کتاب های دینی در نسل جوان، تحکیم خانواده، شادی و نشاط در میان جوانان 
و آشنایی مردم با فرهنگ و تاریخ شهر قم از جمله این اقدامات بوده است.

وی طراحی و ساخت المان های موضوعی را از مهم ترین اقدامات سازمان در 
ماه مهر دانست و گفت: استفاده از کاراکترهای کودکان و مدرسه با طراحی 
برای سنین مقاطع ابتدایی در دستور کار سازمان قرار گرفت و در این راستا 

المان های بسیاری در مناطق هشت گانه نصب شده است.

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان استان قم مطرح کرد

کاهش خرید کتاب در قم
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان استان قم گفت:  رکود اقتصادی حاکم 

بر جامعه موجب شده است که خرید کتاب از سوی مردم کاهش پیدا کند.
حمید خرمی امروز در گفت وگو با فارس با اشاره به مجتمع ناشران قم 
اظهار کرد:  یکی از مشکلات این مجتمع این است که حدود 40 درصد از 
واحدهای مجمع ناشران در قبال مشارکت در ساخت این مجتمع به شهرداری 
قم واگذار شده است،  شهرداری هم این واحدها را به بدهکارانش واگذار کرده 
است که آنها این واحدها را فعال نکردند. رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان 
استان قم ادامه داد:  60 درصد واحدهای مجتمع ناشران به کتابفروشان و 
انتشاراتی های قم واگذار شده که تاکنون 40 درصد این واحدها فعال شده 
است،  اما ناشران در 20 درصد باقی مانده واحدها به دلیل بحث رکود و هزینه 
سنگین دکوراسیون یک واحد مستقر نشدند، البته واحدهای اداری در مجتمع 
ناشران فعال است. وی در خصوص بازار کتاب قم تصریح کرد:  رکود اقتصادی 
حاکم بر جامعه موجب شده است که خرید کتاب از سوی مردم کاهش پیدا 
کند و به همین دلیل مجتمع ناشران قم آن طوری که باید و شاید راه نیفتاده 
است،  مجتمع ناشران بیشتر در زمان برگزاری نمایشگاه های فرهنگی در این 
مجتمع شلوغ است،  متاسفانه ما مکان استاندارد برای برگزاری نمایشگاه در 
شهر قم نداریم و مکان دائمی نمایشگاه های استان هم در طول سال پر است.

خرمی با اشاره به نشر الکترونیک کتاب اظهار کرد:  ما برای فروش کتاب ها 
به صورت الکترونیک با برخی از ناشران استان قم رایزنی کردیم تا کتاب ها در 
قالب نرم افزار اندروید با هزینه پایینی در اختیار مردم قرار بگیرد. سایت ناشران 
استان قم راه اندازی شده و مردم سراسر کشور می توانند کتاب های مورد نیاز 
خود را از طریق این سایت خرید کنند. رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان 
استان قم خاطرنشان کرد:  سایت ناشران استان قم بازدیدکنندگان زیادی دارد،  
اما استقبال خوبی از فروش اینترنتی کتاب در این سایت صورت نگرفته و ما در 
این خصوص نیاز به فرهنگ سازی داریم،  ناشران استان قم کتاب های خوبی را 
منتشر می کنند و کتاب های آنها از لحاظ محتوا و ظاهر کیفیت خوبی را دارد.

در دیدار روسای فدراسیون پزشکی ورزشی و دانشگاه علوم 
پزشکی قم مطرح شد

برخورد جدی با عاملان فروش 
مکمل های ورزشی غیرمجاز در قم

در دیدار رئیس فدراسیون پزشکی ورزشی با رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم بر برخورد جدی با عاملان فروش مکمل های ورزشی غیرمجاز تاکید شد.

غلامرضا نوروزی رئیس فدراسیون پزشکی ورزشی با حضور در دانشگاه 
علوم پزشکی قم با دکتر ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دیدار کرد.

وی در این دیدار که حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان قم و دکتر 
گلفشان مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم نیز حضور داشتند گفت: 
موضوع تغذیه ورزشکاران موضوع بسیار مهمی است که باید همواره به آن 
توجه شود. دکتر نوروزی ادامه داد: موضوع مکمل های دارویی در باشگاه های 
ورزشی امر مهمی است که باید مد نظر باشد و با مکمل های غیرمجاز برخورد 
شود. ابوالفضل ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه 
گفت: موضوع سلامت و شادابی امر بسیار مهمی است که ما به عنوان متولی 
سلامت به آن تاکید داریم و در جلسات مختلف و برنامه ریزی ها به این موضوع 
اهتمام خواهیم داشت. وی افزود: ورزش و تغذیه در این موضوع مهم است 
و باید بدانیم که اگر آموزش صحیح به مردم در این راستا داده شود، قطعا 
می تواند اثر بخشی خود را داشته باشد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره 
به بیماری های نوپدید گفت: تمام این بیماری های جدید به واسطه تغذیه 
نامناسب و عدم تحرک و ورزش در جامعه است که باید در این زمینه کارهای 
اساسی صورت گیرد. ایرانی خواه به کالاهای زیان رسان اشاره کرد و گفت: 
باید جلوی تبلیغ این کالاها در کشور گرفته شود و توجه داشته باشیم که این 
کالاها به چه میزان می تواند تاثیرات منفی در روند زندگی انسان ها داشته باشد.

و  داروها  قبیل  این  متاسفانه  گفت:  مکمل  داروهای  به  اشاره  با  وی 
مکمل هایی که به صورت قرص و پودر در برخی از باشگاه های ورزشی به 
فروش می رسد برای ورزشکاران مشکل آفرین است و عواقب استفاده از آنها 

باید برای این ورزشکاران بازگو شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه تجویز هر نوع دارویی تنها 
با نظر پزشک متخصص باید صورت گیرد گفت: مشاهده می شود که در این 
باشگاه ها افراد غیر متخصص اقدام به تجویز و فروش داروهای مکمل می کنند 

که متاسفانه موجب بروز مشکلات بسیاری برای آن ورزشکار خواهد شد.
ایرانی خواه تاکید کرد: باید ضررهای این داروها برای همگان تشریح شده تا 
کسی دست به استفاده از آن غیر از تجویز پزشک نزند. وی افزود: رسانه ها در 
این زمینه نقش موثری دارند و باید از ظرفیت آنها استفاده کرده تا مشکلات 
این داروها بیان شده و از سوی دیگر با متخلفان در زمینه توزیع داروهای 

مکمل غیر بهداشتی و به دور از تجویز پزشک نیز برخورد شود.
در این جلسه همچنین مقرر شد کمیته ای متشکل از معاونان دانشگاه 
علوم پزشکی قم، اداره کل ورزش و جوانان و جمعیت هلال احمر استان به 
منظور مبارزه جدی با این مکمل های دارویی تشکیل و همچنین فضایی برای 

ارائه داروهای مکمل بهداشتی و با تجویز پزشک ایجاد شود.

مجمع عمومی عادی مرحله اول انجمن صنفی مذکور روز 

دوشنبه مورخ 1395/7/12 ساعت 10 - 12 در محل قم، جاده 

قدیم تهران )سالن جلسات( ساختمان اداره کل تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی استان برگزار می گردد.

از کلیه مسئولین عضو شاغل در انجمن صنفی دعوت می 

شود در جلسه مذکور شرکت نمایند.

دستور جلسه:

و  مدیره  هیئت  البدل  علی  و  اصلی  اعضای  انتخاب   -

بازرسان

- ارائه گزارش توسط هیئت مدیره

انجمن صنفی مسئولین 
کنترل کیفیت استان قم

هیئت مدیره انجمن صنفی

آگهی دعوت مجمع عمومی

سرپرست معماری و شهرسازی شهرداری قم گفت: 
مدیران دانشگاه علوم پزشکی به جای حل مشکل درمان 
و رعایت ضوابط شهری در خصوص توسعه فضاهای درمانی 

سعی در پاک کردن صورت مسئله و فرافکنی دارند.
غلامرضا جانقربان با اشاره به خبر منتشر شده از قول 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم در خصوص عدم 
صدور پروانه ساخت اورژانس بیمارستان کامکار از سوی 
شهرداری قم با بیان اینکه برای هر مجموعه وظایفی در قانون 
مشخص شده است، اظهار کرد: حوزه معماری و شهرسازی 
پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  حوزه  همچون  شهرداری 

وظایفی قانونی دارد که باید طبق همان در شهر عمل کند.
براساس  شهری  توسعه  طرح های  اینکه  بیان  با  وی 
جمعیت برای افق 10 تا 15 ساله تعریف می شود، افزود: همه 
نیازهای خدماتی از قبیل مسکونی، تجاری، درمانی و ... در 
18 سرفصل در این طرح ها پیش بینی و نیازهای هر حوزه 

نیز تعریف شده است.
سرپرست معماری و شهرسازی شهرداری قم با تاکید 
بر اینکه کاربری های درمانی شهر طی نامه ای به دانشگاه 
علوم پزشکی قم برای تملک و طی مراحل قانونی اعلام 
شده است، خاطرنشان کرد: کاربری های خدماتی درمانی 
در زیرگروه های محله ای، منطقه ای و شهری تعریف شده 
است که سطح اشغال هر کدام برابر عرصه حداکثر 40 درصد 
مصوب شده و باقی فضا به عنوان راه های دسترسی و فضای 

سبز پیش بینی شده است.
وی اضافه کرد: در رویکرد مدیریت جدید دانشگاه علوم 
پزشکی به جای توسعه فضاهای درمانی طبق طرح تفصیلی 
که با پراکنش جمعیتی، منطقه ای و محلی تعریف شده و 
از جابه جایی جمعیت به سمت مرکز شهر جلوگیری کرده 

و گسترش فضاهای موجود در دستور کار قرار گرفته است.
جانقربان با بیان اینکه توسعه بیش از پیش بیمارستان های 
شهید بهشتی، کامکار و نکویی با قوانین و ضوابط شهری 
مغایرت دارد، خاطرنشان کرد: بیمارستان کامکار با وسعت 
12 هزار متر مربع عرصه در هسته مرکزی شهر در سال های 
اخیر گسترش زیادی داشته و بیش از 65 درصد اشغال فضا 
داشته و فضای سبز و عمومی و راه های دسترسی آن به 

فضاهای درمانی تبدیل شده است.
وی افزود: فضای باز موجود نیز به صورت پراکنده دارای 
فضای سبز بوده و عموماً راه های دسترسی را شامل می شود.

سرپرست معماری و شهرسازی شهرداری قم با بیان 
باز موجود در  از فضای  اینکه در حال حاضر 15 درصد 
بیمارستان کامکار دارای پوشش گیاهی است، افزود: در این 
قسمت درختان با عمر بین 10 تا 30 سال وجود دارد و 
درخواست دانشگاه علوم پزشکی برای احداث بنای اورژانس 
در عرصه 600 متر مربع و تراکم طبقات سه هزار مترمربع 
بوده که در صورت موافقت با این درخواست ۷0 درصد عرصه 
موجود بیمارستان تبدیل به بنا می شد و این امر مغایر با 

ضوابط و سیاست های شهری است.
وی با اشاره به تعامل شهرداری و دانشگاه علوم پزشکی 
قم ادامه داد: این درخواست به دلیل مغایرت با ضوابط و 
مصوبات کمیسیون ماده پنج و تخریب درختان 10 تا 30 

ساله مورد مخالفت قرار گرفته است.
جانقربان با تاکید بر اینکه مدیران دانشگاه علوم پزشکی 
به جای حل مشکل و رعایت ضوابط شهری سعی در پاک 
کردن صورت مسئله و فرافکنی دارند، تصریح کرد: شهرداری 
در بحث توسعه بیمارستان شهید بهشتی و نکویی همکاری 

خوبی با مجموعه علوم پزشکی داشته است.
وی با تاکید بر اینکه هر مدیر باید در حوزه وظایف و دایره 
عملکرد خود اظهارنظر کند، اضافه کرد: ضعف مدیریت و 
کمبود اعتبارات دانشگاه علوم پزشکی ارتباطی با شهرداری 
نداشته و این مجموعه مطابق قوانین و مقررات عمل می کند.

با  قم  شهرداری  شهرسازی  و  معماری  سرپرست 
اشاره به اظهارنظر معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم 
انتخاب پیمانکار احداث  در خصوص برگزاری مناقصه و 
اورژانس بیمارستان کامکار خاطرنشان کرد: هیچ مجموعه ای 
مجاز نیست قبل از دریافت مجوز و کسب مصوبات لازم 
از کمیسیون ماده پنج اقدام به برگزاری مناقصه و انتخاب 
پیمانکار کند و اقدام دانشگاه علوم پزشکی در این زمینه نوعی 

بی تدبیری بوده است.
وی با بیان اینکه از طرف دیگر امکان انتقال درختان 
موجود در فضای باز بیمارستان کامکار وجود ندارد، افزود: 
اغلب درختان موجود در این بیمارستان سوزنی برگ و بالای 

20 سال سن دارند و امکان روت بال آن ها وجود ندارد.
جانقربان اظهار کرد: شهرداری قم آمادگی دارد پروانه 
ساخت فضاهایی که دارای کاربری درمانی در شهر هستند 
در صورت تملک به سرعت صادر کند تا بهداشت و درمان 

استان دچار مشکل نشود.
وی با تاکید بر ضرورت ایجاد محوطه باز و فضای سبز در 
بیمارستان های شهر گفت: اکثر فضاهای باز بیمارستان های 
شهر به بنا تبدیل شده در حالی که امکان پخش فضاهای 
بیمارستانی در مناطق مختلف شهر و تمرکززدایی وجود 

داشته است.
سرپرست معماری و شهرسازی شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: بیماران در فضاهای درمانی نیازمند فضای سبز و باز 
کافی هستند و بر همین اساس قوانین و مقررات شهری 
شکل گرفته است و امیدواریم مدیران علوم پزشکی هم به 
این مسئله توجه داشته باشند و براساس آن عمل کنند تا 
بتوان مشکلات بهداشت و درمان استان را همراه با رعایت 

ضوابط، قوانین و مقررات برطرف کرد.

جانقربان: مدیران دانشگاه علوم پزشکی به جای حل مشکل و رعایت ضوابط شهری سعی در پاک کردن صورت مسئله دارند

انتقاد شهرداری قم از دانشگاه علوم پزشکی

معاون اطلاعات و آمار سازمان برنامه و بودجه استان 
قم گفت: سرشماری نفوس و مسکن پایه برنامه ریزی برای 
توزیع منابع و امکانات در بخش های مختلف کشور است 
و مردم برای بهره مندی از خدمات، اطلاعات خانوار را به 

درستی در سامانه وارد کنند.
جواد شاکر آرانی با اشاره به آغاز سرشماری اینترنتی از 
سوم تا 24 مهرماه سال جاری افزود: کل برنامه ریزی های 
کشور در بخش های مختلف از جمله ارائه خدمات بهداشتی 
و درمانی، توسعه زیرساخت های آب، برق و گاز و وضعیت 
صادرات و واردات از طریق اطلاعات سرشماری صورت می 
گیرد. وی ادامه داد: برنامه ششم در دست تدوین است که 
مسئولان برای تکمیل این برنامه نیازمند آمار اطلاعاتی در 

بخش های مختلف هستند.
کنترل  و  پایش  برای  اطلاعات  این  کرد:  اضافه  وی 
جمعیتی کشور انجام می شود به صورتی که اطلاعات حاصل 
شده طبق قانون به صورت محرمانه در برنامه ریزی های 

کشور مورد استفاده قرار می گیرد.

شاکرآرانی گفت: این اطلاعات برای جامعه مفید می باشد 
و در راستای ارائه خدمات بهتر و تامین منابع، مفید است.

وی اضافه کرد: به عنوان مثال برای ارائه خدمات آب و 
برق و تامین زیرساخت های آموزشی و بهداشتی و سایر 
موارد در یک روستا و هم چنین در شهرها به نتایج طرح 

سرشماری نفوس و مسکن توجه می شود.
از  اطلاعات حاصل  آوری  کرد: جمع  وی خاطرنشان 
ابزار مناسبی برای برنامه ریزی، مطالعات  سرشماری ها 
جمعیتی، بررسی تحولات جمعیتی و مهاجرت، بررسی 
تحصیلات، فعالیت و نیروی انسانی، مسکن، محاسبه شاخص 
های اجتماعی و اقتصادی، مقایسات بین المللی، ملی و 
منطقه ای در طول زمان و پهنه سرزمین و تهیه چارچوب 
های آماری است. معاون اطلاعات و آمار سازمان برنامه و 
 ir.www.sarshomari95 بودجه استان قم با اشاره به سامانه
گفت: مردم به این سامانه تا 24 مهرماه سال جاری مراجعه 
کنند و کد رهگیری را دریافت کرده و هنگام سرشماری 

میدانی در اختیار ماموران قرار دهند.

شاکرآرانی افزود: از شهروندان تقاضا داریم اطلاعات را به 
درستی تکمیل کنند.

وی با بیان این که سرشماری میدانی از 25 مهرماه تا 25 
آبانماه برگزار می شود اظهار داشت: 510 تن از عوامل اجرایی 
و ستادی برای جمع آوری اطلاعات در مناطق مختلف شهر 

حضور پیدا می کنند.
شاکرآرانی افزود: ماموران سرشماری با استفاده از ابزار 
الکترونیکی به درب منازل برای تکمیل اطلاعات سرشماری 
مراجعه می کنند و اگر خانواده ها سرشماری اینترنتی را 
انجام داده باشند کد رهگیری را به ماموران ارائه می کنند، 
در غیر این صورت ماموران اطلاعات را جمع آوری می کنند.

به گفته وی، 5 ستاد اجرایی از جمله 4 ستاد شهری و 
یک ستاد روستایی در استان قم برای سرشماری نفوس و 

مسکن سال 95 تشکیل شده است.
طبق آخرین سرشماری که در سال 1390 صورت گرفت 
تعداد جمعیت استان قم یک میلیون و 151 هزار و 6۷2 تن 

در قالب 321 هزار و 144 خانوار است.

 معاون سازمان برنامه و بودجه قم:

مردم اطلاعات خانوار را به درستی وارد کنند

نامحــرمانه 
توصیه مهم به متقاضیان »ویزای اربعین«

مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت با بیان اینکه متقاضیان »ویزای اربعین« به کنسولگریهای عراق 
مراجعه نکنند، گفت: امسال متقاضیان دریافت ویزای اربعین باید به دفاتر زیارتی معرفی شده مراجعه کنند 
چرا که هیچ راه دیگری برای دریافت روادید وجود ندارد. محسن نظافتی درباره صدور روادید)ویزا( اربعین 
حسینی توسط کنسولگریهای عراق در ایران که قرار بود از دیروز آغاز شود، اظهار کرد: قرار است تا صدور 
ویزای اربعین حسینی از نیمه مهر ماه در 16 مرکز کشورمان نهایی شود. وی ادامه داد: بنابر تمهیدات 
اندیشیده شده  از سوی ستاد مرکزی اربعین و سازمان حج و زیارت تمامی متقاضیان سفر به عتبات عالیات 
در ایام اربعین حسینی باید در سامانه سماح نام نویسی کنند. مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت تصریح 
کرد: متقاضیان سفر اربعین حسینی بعد از ثبت نام اولیه باید به تکمیل مدارک و ثبت نام نهایی بپردازند 
که یکی از مراحل نهایی انتخاب دفاتر مجاز معرفی شده در سایت است. نظافتی افزود: متقاضیان سفر 
به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی به طور حتم باید یکی از دفاتر مجاز سازمان حج و زیارت را در 
زمان نام نویسی انتخاب کنند و این دفاتر نیز وظیفه دریافت ویزا از کنسولگریها را برعهده دارند. وی اظهار 
کرد: نام نویسی در سامانه سماح، انتخاب دفاتر زیارتی، دریافت روادید، بیمه زائران، تکمیل بودن مدارک، 
گروه بندی زائران و تعیین تاریخ اعزام بخشی از برنامه های سفر اربعین حسینی است. مدیرکل عتبات 
سازمان حج و زیارت تاکید کرد: امسال متقاضیان سفر به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی باید به 
دفاتر زیارتی معرفی شده مراجعه کنند چرا که هیچ راه دیگری برای دریافت روادید و عزیمت به عتبات 

عالیات وجود ندارد.

دفاع اردوغان از رضا ضراب
رجب طیب اردوغان رئیس جمهوری ترکیه در بازگشت از نشست مجمع عمومی سازمان ملل در 
نیویورک، به خبرنگاران همراه خود گفت: رضا ضراب بازرگان ایرانی تبار ترکیه ای شهروند ما است و بی 
گناه در آمریکا در زندان بسر می برد. اردوغان در گفت و گو با خبرنگاران و روزنامه نگاران همراه خود در 
هواپیما، با انتقاد از اینکه آمریکا که به درخواست ها و اصرارهای مکرر ترکیه در اعاده فتح الله گولن به این 
کشور پاسخ نداده است، گفت: اما این کشور یک شهروند بیگناه ترکیه )رضا ضراب( را زندانی کرده است. 
اردوغان با اشاره به گفت و گوی دو ساعته خود با جوبایدین معاون رئیس جمهوری امریکا در نیویورک 
گفت: در این دیدار موضوع قضایی در آمریکا و زندانی شدن رضا ضراب را مطرح کرده است. رئیس 
جمهوری ترکیه با یادآوری اینکه »رچارد برمان« قاضی و »بهارا« دادستان آمریکایی که پرونده اتهامات 
رضا ضراب در کنترل آنهاست، به دعوت تشکل های وابسته به گروه تروریستی گولن، به ترکیه آمده و از 
سوی این نهادها مدتی در استانبول میزبانی و پذیرایی شده، گفته است: قوه قضائی آمریکا رضا ضراب را 
که از نظر ترکیه بیگناه است، دستگیر کرده و تسلیم کسانی نموده است که با گروه گولن مرتبط بوده اند. 
حتی در ادعانامه ای که از سوی این افراد آماده شده به نوعی تلاش شده که اسم من و خانواده ام نیز در 
ان قرار گیرد. اردوغان با اشاره به اینکه رضا ضراب شهروند ترکیه است و ما مجبور به حراست حقوقی از 
وی هستیم، گفته است: تحقیقات وزارت دادگستری و اقتصاد ترکیه نشان می دهد این شخص مرتکب 

جرمی نشده است.

تکذیبیه دفتر ولایتی
دفتر رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام با صدور اطلاعیه ای، فایل 
صوتی منتسب به سخنگوی علی اکبر ولایتی را تکذیب کرد. در پی انتشار فایل صوتی که عنوان سخنگوی 
دکتر ولایتی بر آن درج شده، دفتر رییس مرکز تحقیقات استراتژیک اعلام کرد: شخصی که در این فایل 
صوتی مطالبی را مطرح کرده و در شبکه های اجتماعی و فضاهای مجازی با عنوان سخنگوی دکتر 
ولایتی درج شده است، هیچگونه ارتباط و انتسابی را در سطوح مختلف با دکتر ولایتی نداشته و انتساب 
سخنگویی در این فایل از اساس غیر واقعی است که بدینوسیله تکذیب می شود. در این اطلاعیه همچنین 
تصریح شده است مطالب بیان شده در این فایل نیز نظر شخص و در حیطه مسئولیت های بیان کننده 

می باشد که هیچگونه ارتباطی در این زمینه به دکتر ولایتی ندارد.

طرح استیضاح فانی روی میز هیئت رئیسه
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: طرح استیضاح وزیر آموزش و پرورش به هیات رییسه 
مجلس تقدیم شد. علیرضا سلیمی با اشاره به جلسه دیروز -یکشنبه- کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس اظهار داشت: در این جلسه، استیضاح کنندگان وزیر آموزش و پرورش طبق قانون نظرات خود را 
مطرح کردند، البته توصیه کمیسیون بر این بود که به دلیل آن که ابتدای سال هستیم این استیضاح پیام 
خوبی ندارد ولی نهایتا استیضاح کنندگان به طرح استیضاح اصرار داشتند. وی تاکید کرد: به دلیل تاکید 
40 نفر از طراحان استیضاح برای ارائه این طرح به جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، طرح به هیات 
رییسه مجلس ارائه شد. وی افزود: البته اگر امضا کنندگان استیضاح طی دو یا سه روز آینده امضاهای خود 

را پس بگیرند، این طرح استیضاح منتفی خواهد شد

اعلام جوان ترین و پیرترین استان کشور
رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت: پیرترین استان کشور ، استان گیلان با داشتن 11 درصد جمعیت 
سالمند و جوان ترین استان کشور نیز استان سیستان و بلوچستان با داشتن 4.8 درصد جمعیت سالمند 
است. انوشیروان محسنی بندپی افزود: 600 تا ۷00 هزار سالمند تحت حمایت های بهزیستی قرار دارند 
که یکصد هزار نفر آنان در مراکز شبانه روزی و روزانه سالمندان نگهداری می شوند. وی تصریح کرد: یارانه 
پرداخت شده به سالمندان در مراکز شبانه روزی 600 هزار تومان و در مراکز روزانه 300 تا 350 هزار 
تومان است؛ 18 هزار سالمند در مراکز شبانه روزی نگهداری می شوند. رئیس سازمان بهزیستی کشور 
ادامه داد: جمعیت سالمندان بالای 60 سال در کشور 6 میلیون و 200 هزار نفر، سالمندان بالای 65 سال 
بیش از چهار میلیون نفر و سالمندان بالای ۷5 سال بیش از دو میلیون نفر است که در برنامه های ما 
افراد بالای 60 سال ، سالمند محسوب می شوند. محسنی بندپی اضافه کرد: طبق سرشماری سال 90، 
51 درصد جمعیت سالمندان بالای 60 سال ، زن و 49 درصد بقیه مرد هستند و براساس این سرشماری 

تعداد زنان سالمند رو به افزایش است.

ریاست پزشکیان برهیات نظارت بررفتارنمایندگان
مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز،  رییس هیات نظارت بر رفتار نمایندگان شد. جلسه هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان مجلس ظهر دیروز یکشنبه برگزار شد و در این جلسه اعضای هیات رییسه این هیات 
انتخاب شدند. بر اساس رای گیری انجام شده در این جلسه، مسعود پزشکیان به عنوان رییس، الهیار 
ملکشاهی و عزیز اکبریان به عنوان نواب اول و دوم رییس هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس انتخاب 
شدند. علیرضا سلیمی و محمدمهدی برومندی نیز به عنوان دبیران و محمدجواد جمالی نوبندگانی به 
عنوان سخنگوی این هیأت انتخاب شدند. نشست بعدی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس صبح 

چهارشنبه هفته جاری با هدف بررسی به پرونده های موجود برگزار می شود.

 فرزندان ابوجهل و هند جگرخوار
رئیس دفتر مقام معظم رهبری با تأکید بر حفظ وحدت و یکپارچگی جوامع اسلامی اظهارات برخی 
مفتی های عربستانی مبنی بر مجوس خواندن ایرانیان را محکوم کرد. محمدی گلپایگانی اظهار داشت: 
چند مفتی می گویند ایرانیان مجوسی بوده و مسلمان نیستند. یادمان نرفته شما فرزندان ابوجهل و هند 

جگرخوار هستید و سوابق سیاه شما در تمام تاریخ نمایان است.

تصویب طرح تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان
عضو کمیسیون آموزش از تصویب طرح تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان خبر داد. علیرضا 
سلیمی نماینده مردم محلات و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس، اظهار داشت: جلسه دیروز کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با حضور اعضا برگزار 
شد. وی افزود: در این جلسه طرح تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان به رای گذاشته شد و در 

نهایت به تصویب کمیسیون رسید.

پرونده جوانفکر به دادگاه تجدیدنظر رفت
وکیل مدافع علی اکبر جوانفکر از ارسال پرونده موکلش به دادگاه تجدیدنظر خبر داد. قهرمان شجاعی 
در خصوص آخرین وضعیت پرونده شکایت دادستانی از علی اکبر جوانفکر گفت: بر اساس اعتراضی که به 
حکم صادره داشتیم، خواهان بررسی مجدد شدیم. وی افزود: این هفته پرونده موکلم به دادگاه تجدید نظر 
ارسال شد ولی هنوز تعیین شعبه نشده است. وکیل مدافع علی اکبر جوانفکر تصریح کرد: این هفته برای 

پرونده مذکور تعیین شعبه می شود.

علت از دسترس خارج شدن سایت سرشماری
طی دو روز گذشته در ساعاتی سایت سرشماری سال 1395 از دسترس خارج شده و مراجعه کنندگان 
با پیام »در این لحظه ظرفیت مراجعه به سایت تکمیل است، لطفا در زمان دیگری مراجعه نمایید« 
روبه رو می شوند. مسوولان مرکز آمار ایران درباره این اختلال توضیح داده اند که مراجعه تعداد زیادی از 
شرکت کنندگان به صورت همزمان به سایت سرشماری منجر به بروز این اخلال شده است و کسانی که 
به این دلیل برای شرکت در سرشماری با مشکل روبه رو می شوند بهتر است در ساعات آتی به سایت 

سرشماری مراجعه کرده و در سرشماری شرکت کنند.

فرمانده انتظامی استان قم گفت: از اول مهرماه سال 94 تا ابتدای مهرماه امسال، کل 
جرایم استان قم 36 درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال 93 کاهش یافته است.

سردار کاظم مجتبایی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به عملکرد پلیس 
قم در بازه زمانی اول مهرماه سال 94 تا ابتدای مهرماه سال جاری افزود: در این مدت میزان 
خودکشی 15 درصد، قتل 35 درصد، سرقت منزل 31 درصد، آدم ربایی و گروگان گیری 

صد درصد و نزاع و درگیری 36 درصد کاهش داشته است.
وی با بیان این که در این بازه زمانی، هفت فقره سرقت مسلحانه نیز در استان قم 
به وقوع پیوسته است، گفت: 53 درصد از دستگیرشدگان کل جرایم در استان، مجرد، 

۷2 درصد فاقد سابقه، 22 درصد غیر ایرانی، 68 درصد بومی و 54 درصد بیکار بوده اند.
مجتبایی در ادامه با بیان اینکه از ابتدای مهرماه سال 94 تا ابتدای مهرماه امسال، 
مجموع تصادف ها در استان قم سه درصد و تعداد کشته ها نیز پنج درصد نسبت به مدت 
زمان مشابه سال 93 کاهش داشته است اظهار کرد: در این مدت حدود 10 هزار فقره 
تصادف در سطح جاده های استان، شهر قم و شهرهای تابعه قم رخ داده که 282 کشته 
برجای گذاشته است. وی به عملکرد پلیس فتا نیز در این مدت اشاره کرد و افزود: 231 
پرونده در پلیس فتا تشکیل شده است که 234 تن دستگیر شدند که تعداد پرونده های 

تشکیل شده نسبت به مدت مشابه سال 93، 9 درصد افزایش یافته است.
وی گفت: در این مدت هم چنین 280 هزار عملیات پلیسی با تماس مردم با پلیس 

110 انجام شده است.
مجتبایی با بیان این که یکی از فعالیت های پلیس قم در این مدت، اجتماعی کردن 
فضای کنترل جرم بود گفت: پلیس سعی کرد با اقدام های خود، جامعه مجرمین یا تعداد 
پرونده های کیفری را کاهش دهد که در این راستا، عوامل مشاوره در تمامی کلانتری های 

قم با حضور و ارائه مشاوره های خود موفق شدند از کیفری شدن حدود 14 هزار پرونده 
جلوگیری کرده و طرفین پرونده، صلح و سازش کنند.

فرمانده انتظامی استان قم هم چنین با بیان این که در این مدت 95 باند سرقت در 
استان قم متلاشی شد گفت: 5۷ درصد از سرقت های به وقوع پیوسته نیز کشف شد.

به گفته مجتبایی، کل سرقت های استان قم در این مدت با افزایش یک درصدی 
مواجه بوده است.

اجرای 114 برنامه در هفته بزرگداشت ناجا
فرمانده انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که هفته 
بزرگداشت نیروی انتظامی از نهم تا پانزدهم مهرماه امسال برگزار می شود، از برگزاری 114 
برنامه فرهنگی، اجتماعی، ترافیکی، عملیاتی و انضباطی در این هفته و در استان خبر داد.

مجتبایی با اشاره به این که هفته ناجا، همراهی مردم و اقتدار پلیس برای تحقق 
امنیت پایدار است گفت: شعار هفته امسال ناجا با عنوان »همه با هم برای امنیت و 
آرامش« انتخاب شده و 80 درصد از برنامه های پلیس قم در این هفته ماهیت فرهنگی 

و اجتماعی دارد.
وی، شرکت کارکنان پلیس قم در نماز عبادی سیاسی جمعه، برگزاری صبحگاه 
مشترک و نمایش اقتدار پلیس قم، برگزاری جشنواره های ترافیکی، حضور مسئولان در 
سامانه 19۷ و پاسخگویی به مردم، بازدید دانش آموزان از مراکز انتظامی، حضور پلیس 
در مدارس قم و قرائت پیام مهر، حضور پرسنل در بیت تاریخی حضرت امام)ره( و گلزار 
شهدا و تجدید میثاق با آرمان های امام راحل، رهبر معظم انقلاب و شهدای انقلاب، جنگ 
تحمیلی و شهدای ناجا و دیدار با خانواده معظم شهدا را از جمله برنامه های پلیس قم در 

هفته ناجا ذکر کرد.

فرمانده انتظامی استان خبر د اد:

کاهش 36 درصدی جرایم در استان قم

طبق مجوز سازمان مرکزی در نظر دارد یک قطعه زمین با 
کاربری مسکونی از موقوفه قبرستان غیاث آباد را از طریق 

مزایده به اجاره با اعطای حق تملک اعیان واگذار نماید.
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